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INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA 
OD 15. 5. 2022 DO 15. 6. 2022

RADA MĚSTA
ÚSSM:
• schvaluje přije�  paní Boženy Hrudové, bytem Svojek a paní 

Věry Ludvíkové, bytem Lomnice nad Popelkou, do Domova 
pro seniory. 

• schvaluje přidělení bytu č. 34 v Domě s pečovatelskou služ-
bou, na adrese Nová Paka, Jiráskova 1830, paní Růženě 
Braunové. 

• bere na vědomí zprávu z ÚSSM za 1. polole�  roku 2022.
Majetky:
• schvaluje uzavření Smlouvy o právu provést stavbu – uložení 

op� ckého kabelu na pozemcích ve vlastnictví města Nová 
Paka parc. č. 4170, 4173, 4179/1, 4180/1, vše v k. ú. Nová 
Paka, ve prospěch investora Davida Ryby – HTN.cz, za pod-
mínek stanovených smlouvou.

• ruší usnesení č. 6.6/115/22/RM z 22. 4. 2022 k záměru pro-
deje pozemku parc. č. 3658/2, k. ú. Nová Paka a čás�  pozem-
ku parc. č. 3205/5, k. ú. Kumburský Újezd.

• schvaluje záměr prodeje pozemku parc. č. 3658/2 trv. travní 
porost o výměře 4668 m2, k. ú. Nová Paka a čás�  pozemku 
parc. č. 305/5, trv. travní porost, o výměře 169 m2, k. ú. Kum-
burský Újezd, za těchto podmínek: min. kupní cena 1200 Kč/
m2 + DPH, splatnost kupní ceny do 30 dnů od uzavření kupní 
smlouvy.

• schvaluje uzavření Smlouvy o úschově mezi městem Nová 
Paka jako schovatelem a Nadací Muzeum Stanislava Suchar-
dy, IČ 29003881, jako uschovatelem.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést stavbu plyno-
vodní přípojky na pozemku ve vlastnictví města parc. č. 
4006, k. ú.  Nová Paka. Stavebníky jsou pan Ing. Miroslav 
Vondra a Ing. Lenka Vondrová.

• schvaluje záměr pronájmu čás�  pozemků parc. č. 469 a parc. 
č. 366/1 v k. ú. Nová Paka, o celkové výměře cca 160 m2 a 
ukládá majetkovému odboru zveřejnit záměr pronájmu.

• schvaluje uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě o poskytnu�  do-
tace městu Nová Paka z dotačního fondu Královéhradecké-
ho kraje, na úhradu čás�  zálohy na kupní cenu za odkoupení 
objektu kláštera od dosavadního vlastníka Život bez bariér 
z.ú., do vlastnictví města Nová Paka, v souvislos�  se zajiště-
ním   rekonstrukce objektu kláštera realizací dvou projektů   
s názvem Centrum bez bariér II a Komunitní centrum Nová 
Paka.

• schvaluje uzavření smlouvy o pronájmu čás�  pozemků parc. 
č. 3836/1 a parc. č. 3836/2 k. ú. Nová Paka, na dobu od 
18. 8. 2022 do 22. 8. 2022, pro umístění pouťových atrakcí 
a stánků při konání pou� , s nájemcem Václavem Rumlem, 
IČ 43537324, za podmínek stanovených v záměru pronájmu.

• schvaluje záměr prodeje spoluvlastnických podílů 1/2 k po-
zemkům parc. č. 862/3, ostatní plocha – neplodná půda, o 
výměře 213 m2 a parc. č. 886/2, ostatní plocha – jiná plocha, 
o výměře 32 m2, obojí k. ú. Vrchovina, za cenu 300 Kč/m2 a 
ukládá majetkovému odboru MěÚ Nová Paka zajis� t zveřej-
nění tohoto záměru na úřední desce.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést stavbu kana-
lizační přípojky pro RD čp. 643 v pozemku města parc. č. 
3968, k. ú. Nová Paka, ve prospěch stavebníka pana Lukáše 
Cohla za podmínek daných smlouvou.

Dotace a veřejnoprávní smlouvy:
• schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  do-

tace ve výši 12 000 Kč s Českým rybářským svazem, z. s., 
místní organizace Nová Paka, IČ 13585797, na rybářské 
závody pro dospělé a mládež konané ve dnech 20. 5. až 
22. 5. 2022 na rybníku Fařina.

• schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  do-
tace ve výši 5000 Kč s paní Jaroslavou Vaněčkovou, bytem 
Fr. Pecháčka 1510, Nová Paka, na podporu účas�  na atle� c-
kém mistrovství světa.

• schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  
dotace ve výši 30 000 Kč s  Ultra Paka Racing Team, z. s., 
IČ 07666063, na podporu účas�  na cyklis� ckém závodě 
NorthCape – Tarifa.

• schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  do-
tace ve výši 10 000 Kč pro Sdružení hasičů Čech, Moravy a 
Slezska, okres Jičín, IČ 64812332, jako fi nanční příspěvek na 
konání okresního kola v požárním sportu pro dospělé, kona-
ného dne 05. 06. 2022.

• schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  do-
tace ve výši 15 000 Kč  s SHČMS – Sbor dobrovolných hasičů 
Valdov, IČ 64815030, jako příspěvek na pořádání oslavy 120. 
výročí založení sboru, včetně pořádání okrskové soutěže
v požárním sportu.

• schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  do-
tace ve výši 15 000 Kč s SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů 
Vrchovina, IČ 64815102, na náklady spojené s celoroční ak-
� vní činnos�  mládeže.

• schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  do-
tace s ve výši 10 000 Kč pro Svaz českých fi latelistů Klub 
Nová Paka, jako fi nanční příspěvek činnost v roce 2022.

• schvaluje žádost o dotaci a uzavření veřejnoprávní smlou-
vy na částku 2000 Kč pro Senioři České republiky z. s.,
IČ 75133385, jako příspěvek na sportovní odpoledne v Heř-
manicích, z položky rozpočtu Rady města.

• schvaluje žádost o dotaci a zároveň veřejnoprávní smlouvu 
o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka ve výši
15 000 Kč, ve prospěch Okresní organizace ČSV Jičín – Zá-
kladní organizace ČSV Nová Paka, IČ 70834717.

• schvaluje žádost o poskytnu�  dotace a uzavření veřejno-
právní smlouvy ve výši 15 000 Kč pro TJ Nová Paka, z. s.,
IČ 444477104, na náklady spojené s oslavami 60 let existen-
ce oddílu. 

• schvaluje žádost o dotaci a uzavření veřejnoprávní smlou-
vy na částku 5000 Kč pro Všesportovní kolegium Králové-
hradeckého kraje, z. s., IČ 02143208, jako příspěvek na akci 
„Nejúspěšnější sportovec roku 2021“, konané 20. 09. 2022 
a použi�  znaku města Nová Paka na propagačních materi-
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álech akce.
• schvaluje poskytnu�  dotace ve výši 40 000 Kč pro DSO No-

vopacko, IČ 75126001, na činnost v roce 2022.
• schvaluje dotaci ve výši 10 000 Kč pro Sbor dobrovolných 

hasičů Nová Paka, IČ 64812014, jako příspěvek na účast na 
výstavě historické techniky, která je součás�  Hasičských 
slavnos�  v Litoměřicích 2022, konaných ve dnech 10.–
11. 06. 2022.

• schvaluje dotaci ve výši 5000 Kč, Lince bezpečí, z. s., IČ 
61383198, k částečné úhradě běžných výdajů Linky bezpečí 
a Rodičovské linky.

• schvaluje dotaci ve výši 25 000 Kč pro Český radioklub OK 1 
KMP Nová Paka, IČ 62015371, jako příspěvek na materiální 
dovybavení radioklubu pro práci a výcvik s mladými operá-
tory a sportovně závodní činnost radioklubu.

Inves� ce:
• schvaluje provozní řád dětského hřiště „Riegrovy sady“, je-

hož vlastníkem bude město Nová Paka, Dukelské náměs�  
39, 509 24 Nová Paka, IČ 00271888. 

• schvaluje Smlouvu číslo: Z_S14_12_8120086154 o smlouvě 
budoucí o realizaci přeložky distribučního zařízení určeného 
k dodávce elektrické energie ve Školní ulici u budovy MŠ čp. 
1257 se společnos�  ČEZ Distribuce, a.s., Teplická 874/8, 405 
02 Děčín IV – Podmokly, IČ 24729035. 

• schvaluje Smlouvu číslo: Z_S24_12_8120072952 o realizaci 
přeložky distribučního zařízení určeného k dodávce elek-
trické energie týkající se stavby: „Nová Paka přeložka nn na 
parc. č. 3842/1“, se společnos�  ČEZ Distribuce, a. s., Teplická 
874/8, 405 02 Děčín – Podmokly, IČ 24729035. 

• schvaluje zrušení zadávacího řízení na veřejnou zakázku: 
„II/284 Nová Paka – Lomnická ulice“, v souladu s § 127, odst. 
1 zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, pro-
tože ve lhůtě pro podání nabídek žádný účastník nepodal 
cenovou nabídku. 

• schvaluje Smlouvu o podmínkách napojení, o spolupráci a 
součinnos�  při realizaci plynárenského zařízení a o smlou-
vě budoucí nájemní se společnos�  GasNet, s.r.o., Klíšská 
940/96, 400 01 Ús�  nad Labem, IČ 27295567, týkající se díla: 
„ROZ Nová Paka, parc. č. 268/4, STL Plynovod a PP pro 18 
RD, lokalita Vlkov."

• schvaluje Příkazní smlouvu na zajištění odborných činnos-
�  a prací v oblas�  bezpečnos�  a ochrany zdraví při práci a 
požární ochrany s paní Mgr. Markétou Gabrielovou, odbor-
ný poradce v oboru PO a BOZP, sídlem: Seifertova 516, Jičín 
50601, IČ 09496009. 

• schvaluje zadávací dokumentaci na veřejnou zakázku: „De-
molice objektu čp. 112 v Lomnické ulici“ a pověřuje Majet-
kový odbor – inves� ční oddělení zajištěním výběrového ří-
zení na generálního dodavatele. 

Finance: 
• schvaluje Školní jídelně, Nová Paka, Husitská 1695, převod 

fi nančních prostředků ve výši 400 000 Kč z rezervního do 
inves� čního fondu.

• schvaluje odměny pro ředitele škol, školských a kulturních 
zařízení zřizovaných městem Nová Paka dle předloženého 
návrhu.

• schvaluje odměnu řediteli Technických služeb města Nová 
Paka dle předloženého návrhu.

• schvaluje odměnu řediteli společnos�  TermoReal Nová Paka 
dle předloženého návrhu.

• schvaluje odměnu řediteli Ústavu sociálních služeb města 
Nová Paka dle předloženého návrhu.

Ostatní:
• schvaluje uzavření smlouvy mezi městem Nová Paka a fi r-

mou Melco spol. s r. o. se sídlem v Trutnově na kompletní 
vedení mzdové agendy. 

• schvaluje změnu v příloze číslo 1 - podpisové vzory v čás�  
hlavní účetní – ke směrnici Rady města číslo 1/2020 Oběh 
účetních dokladů s platnos�  od 1. 6. 2022.

• schvaluje konání 7. ročníku závodu v běhu SUN RUN CROSS 
dne 18. června 2022 na lesních pozemcích ve vlastnictví 
města Nová Paka dle přiložené mapy a používání znaku 
města Nová Paka na propagačních materiálech k závodu 
a webových stránkách pořadatele Velocipéd klubu Nová 
Paka, z. s., IČ 27001211. 

• schvaluje průjezd lesními porosty ve vlastnictví města Nová 
Paka během cyklis� ckého závodu Novopacký MTB maraton 
dne 17. září 2022, které jsou na pozemcích č. parc. 3774, 
3758/1 a 3758/10, bezplatné užívání pozemků v prostoru Ski 
areálu Máchovka pro start a cíl 19. ročníku výše uvedeného 
závodu a používání znaku města Nová Paka na propagačních 
materiálech k závodu a webových stránkách pořadatele. 

• podporuje žádost společnos�  Novopacký parostrojní spolek 
IČ 06803610, Nová Paka o převod nemovitos�  z vlastnictví 
Správy železnic, IČ 70994234, Praha – výhybkářské stanovi-
ště č. 1, manipulační kolej 4a a 6a, výhybku 100, výkolejka 
Vk2 a spojovací kolej mezi výhybkou 100 a koncovým sty-
kem výhybky 4XA, plechový přístřešek inventární č. 328417 
do svého vlastnictví pro plánované muzejní účely. 

• souhlasí s uzavřením smlouvy s bezpečnostní agenturou 
„SAFETY AGENCY s.r.o." k zajištění ochrany osob a majetku
v době konání „Slavnos�  slunovratu 2022". 

• schvaluje smlouvu o poskytování služby výplatní lístek na 
mobilní telefon/email. 

• souhlasí s navýšením kapacity Denního stacionáře pro oso-
by s demencí a Alzheimerovou nemocí na 10 uživatelů od 
1. 1. 2023. 

Finance:
• schvaluje rozpočtové opatření číslo 2/2022.
• schvaluje závěrečný účet města za rok 2021 a souhlasí s ce-

loročním hospodařením města Nová Paka za rok 2021 bez 
výhrad. 

• schvaluje účetní závěrku města Nová Paka za rok 2021 ve 
znění PROTOKOLU o schválení.

 Majetek:
• schvaluje koupi čás�  pozemků komunikací parc. č. 2795/3, 

ostatní plocha – ostatní komunikace, o výměře cca 162 m2, 

a parc. č. 2802/3, ostatní plocha – jiná plocha, o výměře cca 
2 m2, obojí k. ú. Nová Paka, vedených na LV č. 1752, za kupní 
cenu ve výši 300 Kč/m2. 

• schvaluje koupi čás�  pozemků na parc. č. 2802/4, ostatní 
plocha – jiná plocha, o výměře cca 2 m2, a parc. č. 2800/2, tr-
valý travní porost, o výměře cca 11 m2, obojí k. ú. Nová Paka, 
vedených na LV č. 1563 za kupní cenu ve výši 300 Kč/m2. 

• schvaluje směnu pozemku města parc. č. 2798, k. ú. Nová 
Paka, vodní plocha – vodní nádrž přírodní, o výměře 23 m2, 
za část pozemku parc. č. 2797/2, ostatní plocha – ostatní 
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komunikace, o výměře cca 87 m2, vedeného na LV č. 1382, 
obojí k. ú. Nová Paka. Směna je s doplatkem za rozdílnou 
výměru pozemků ve výši 300 Kč/m2. Náklady na vyhotovení 
smlouvy a podání vkladu do katastru nemovitos�  hradí měs-
to Nová Paka. 

• schvaluje prodej pozemků parc. č. 76, orná půda, o výměře 
777 m2, čás�  parc. č. 1051/2, ostatní plocha – ostatní komu-
nikace, o výměře cca 60 m2, a parc. č. 1124, ostatní plocha 
– jiná plocha, o výměře 169 m2, vše k. ú. Vrchovina, do spo-
lečného jmění manželů Davida a Olgy Šulcových, za kupní 
cenu 100 Kč/m2. Kupující hradí veškeré náklady související 
s vyhotovením geometrického plánu a vkladem do katastru 
nemovitos� . 

• schvaluje nepeněžitý vklad města Nová Paka, jehož předmě-
tem je vodovod a kanalizace (vybraná vodovodní a kanali-
zační síť) tak, jak je popsána a oceněna ve znaleckém po-
sudku vypracovaném společnos�  Česká znalecká, a. s., číslo 
posudku 6195-12-2022 částkou 1 921 400 Kč.

• souhlasí s jeho vnesením do majetku, resp. základního ka-
pitálu společnos�  Vodohospodářská a obchodní společ-
nost, a. s., Jičín, Holínské předměs� , Na Tobolce 428, PSČ 
506 01, IČ 60109149 s � m, že � mto nepeněžitým vkladem 
bude upsáno 1124 kusů kmenových akcií akciové společnos-
�  Vodohospodářská a obchodní společnost, a.s., znějících 
na jméno města Nová Paka, o jmenovité hodnotě 1000 Kč,
v lis� nné podobě, s omezenou převoditelnos�  dle stanov a 
s emisním kursem 1709,43 Kč, ZM souhlasí s jeho vnesením 
do majetku, resp. základního kapitálu společnos�  Vodohos-
podářská a obchodní společnost, a. s., Jičín, Holínské před-
měs� , Na Tobolce 428, PSČ 506 01, IČ 60109149, s � m, že 
� mto nepeněžitým vkladem bude upsáno 1124 kusů kmeno-
vých akcií akciové společnos�  Vodohospodářská a obchod-
ní společnost, a.s., znějících na jméno města Nová Paka, o 
jmenovité hodnotě 1000 Kč, v lis� nné podobě, s omezenou 
převoditelnos�  dle stanov a s emisním kursem 1709,43 Kč.

• pověřuje Mgr. Josefa Cogana, starostu města, k veškerým 
úkonům s � m souvisejícím, zejména k uzavření smlouvy
o upsání akcií, smlouvy o vkladu, prohlášení o vnesení ne-
peněžitého vkladu a protokolu o předání a převze�  nepe-
něžitého vkladu a dále k převze�  nově vydaných akcií spo-
lečnos� . 

• schvaluje prodej pozemků parc. č. 164/4, trvalý travní po-

rost, o výměře 615 m2 a parc. č. 164/8, trvalý travní porost, 
o výměře 89 m2, obojí k. ú. Vrchovina, do vlastnictví pana Ji-
řího Kouta, za kupní cenu 100 Kč/m2. Kupující uhradí veškeré 
náklady související s uzavřením kupní smlouvy a vkladem do 
katastru nemovitos� . 

• schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě o smlouvě budoucí 
kupní uzavřené 25. 6. 2019 mezi Životem bez bariér, z. ú., 
IČ 26652561, jako budoucím prodávajícím a městem Nová 
Paka jako budoucím kupujícím, o převodu vlastnického prá-
va k pozemku parc. č. 166, jehož součás�  je stavba čp. 144 
(tzv. objekt kláštera) a čás�  pozemku parc. č. 170/1, vše k. ú. 
Nová Paka. Účelem dodatku je změna termínu uzavření kup-
ní smlouvy a změna kupní ceny odpovídající výši fi nančních 
prostředků poskytnutých budoucím kupujícím budoucímu 
prodávajícímu na realizaci projektů rekonstrukce objektu 
kláštera. 

Dotace a VPS:
• souhlasí s poskytnu� m dotace a schvaluje Veřejnopráv-

ní smlouvu o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová 
Paka na rok 2022, ve výši 120 000 Kč pro Paradix, s. r. o., 
IČ 28847377, na zajištění ubytování Ukrajinských uprchlíků 
v Nové Pace. 

• souhlasí s poskytnu� m dotace a schvaluje Veřejnoprávní 
smlouvu o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2022 ve výši 200 000 Kč pro Římskokatolickou farnost 
Nová Paka, IČ 64813878, na postupnou obnovu klášterního 
kostela Nanebevze�  Panny Marie v Nové Pace, v roce 2022.

• souhlasí s poskytnu� m dotace a schvaluje veřejnoprávní 
smlouvu o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2022 ve výši 70 000 Kč, Životu bez bariér Nová Paka, 
z. ú., IČ 26652561, na nákup automobilu Dacia Doker. 

• souhlasí s poskytnu� m dotace a schvaluje Veřejnoprávní 
smlouvu o poskytnu�  dotace z rozpočtu města Nová Paka 
na rok 2022, ve výši 50 000 Kč, Bruslařskému klubu Nová 
Paka, z. s., IČ 47474335, na modernizaci ozvučení zimního 
stadionu v Nové Pace. 

Ostatní:
• volí paní Hanu Rumlovou do funkce přísedícího Okresního 

soudu v Jičíně na volební období 2022–2026.

Úplná znění zápisů a usnesení RM a ZM
na www.munovapaka.cz

Vážení čtenáři,
další číslo Achátu vyjde
na přelomu srpna a září.
Do té doby vám přejeme
krásné letní prázdniny!

   Redakční rada
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Odešel velký ředitel
Minule jsem psal dlouhý článek o packém školství a jako ředi-
tele Střední školy strojírenské a elektrotechnické jsem uvedl 
Mgr. Zbyňka Hrušku. To už neplatí. Pan ředitel před vydáním 
červnového čísla Achátu zemřel. Odešel po krátké nemoci 
prakticky z plné služby. 
Zbyněk Hruška se narodil 23. 5. 1955 v Městci Králové. Po 
studiích nastoupil v roce 1980 na tehdejší Střední odborné 
učiliště v Nové Pace. I když jsem do této školy nechodil, tak 
jako mladý atlet jsem ho znal. Byl to agilní organizátor celo-
státních atletických závodů Kynčlův memoriál.  
Od 1. 9. 1997 se stal na „své“ škole zástupcem ředitele a od 
1. 9. 2006 stanul v čele školy jako její ředitel. Tuto funkci vy-
konával až do smrti. 
Zasloužil se významnou měrou o modernizaci školy; ta opus-
tila zastaralou a nevhodnou budovu na náměstí u kostela. 
Nyní, v hlavní zmodernizované budově nad gymnáziem jsou 
učebny, odborné učebny, laboratoře a školní jídelna. V re-
konstruovaném objektu v Kumburské ulici, na konci Nové 
Paky směrem na Brdo, je zajišťována praktická výuka. Škola 
má také odborný výcvik v ulici J. Kocourka č. p. 134. Nyní se 
realizuje úplně nová sportovní hala společná i pro gymnázi-
um. Právě Mgr. Zbyněk Hruška byl iniciátorem projektování 
této haly, v současnosti probíhá soutěž na zhotovitele haly.  
Původní packá ISŠ je od 1. 7. 2018 sloučena s učilištěm ve 
Vrchlabí pod názvem Střední škola strojírenská a elektro-
technická; ředitelství je v Nové Pace. Mgr. Zbyněk Hruška bri-
lantně provedl školu těžkým obdobím slučování škol v letech 
2017–2018 a dokázal vybudovat stabilní střední školu, která 
důstojně reprezentuje Novou Paku i Vrchlabí. Jeho činnost 
vysoce hodnotí starosta města Vrchlabí Jan Sobotka. Při slu-
čování byla obava, zda vrchlabská část nebude opomíjená, 
opak je pravdou. Ve Vrchlabí (kde to bylo na zrušení) zažívá 

škola rozvoj, chystá se velká modernizace budovy. Mohu po-
tvrdit, že Královéhradecký kraj Mgr. Hrušku (bez ohledu na 
důchodový věk) vysoce hodnotil za to, jak „jeho“ škola sledu-
je nejnovější trendy v jednotlivých řemeslech. 
Jako partnera ho dobře znali šéfové firem v regionu, navazo-
val spolupráci při náboru a praxi žáků. Celou profesní karié-
ru zasvětil svým žákům a kolegům. Ačkoli jsme ředitele brali 
jako Pačáka, tak bydlel v Jičíně,
měl 2 syny a 3 vnoučata. 

Čest jeho památce!

Rudolf Cogan
náměstek hejtmana kraje

Alzheimerova choroba a demence se 
staly epidemií tohoto stole� . Široká ve-
řejnost za� m nemá zcela poně�  o tom, 
co se pod touto nemocí skrývá. Je mno-
ho otázek bez odpovědí. Pos� huje více 
muže, nebo ženy? Je na tuto nemoc lék? 
Zvládne rodina pečovat o svého blíz-
kého, když se nemoc v rodině projeví? 
Může se každý předem otestovat, aby 
věděl, zda je ještě zdráv a bez příznaků 
této choroby? 
Každý příběh osoby s demencí nebo Alz-
heimerovou chorobou je jiný, u každého 
se může projevovat jinak. Na všechny 

otázky hledali i zaměstnanci Života bez 
bariér odpovědi. Důvodem je skuteč-
nost, že v klášteře v Nové Pace bude 
nově otevřen denní stacionář, rozšíře-
ný o další cílovou skupinu, kterou jsou 
osoby s demencí a Alzheimerovou cho-
robou. Věk zájemce není omezen. Proto 
velkým přínosem pro všechny přítomné 
zaměstnance byl seminář s názvem „Jak 
porozumět uživateli s demencí“ a další 
vzdělávací programy, které pracovní-
ci sociálních služeb Života bez bariér 
v Nové Pace v roce 2022 absolvovali.

Pečujete o lidi s Alzheimerovou
chorobou?
Denní stacionář Života bez bariér bude 
od září 2022 rozšiřovat službu pro lidi 
s touto chorobou. Jedním z hlavních 
cílů je pomoci pečujícím, kteří se starají 

o své blízké a dopřát jim mít volný čas 
i na sebe. Poskytnout rady v oblas�  ošet-
řování, odborného sociálního poraden-
ství, kompenzačních pomůcek, … Denní 
stacionář si přeje zachovat kvalitu života 
člověka s Alzheimerovou chorobou co 
nejdéle, respektovat jeho individualitu 
a pomoci mu být ještě chvíli užitečný. 
Kde nás najdete? Zpočátku bude Denní 
stacionář v nové budově Centra bez bari-
ér, Opolského 148, Nová Paka a od ledna 
2023 se přestěhuje do zrekonstruované-
ho bývalého kláštera. Počet míst je ome-
zen. Informace Vám poskytne vedoucí 
služby paní Mgr. Věra Dejmková,
tel.: 727 952 639,
e-mail: vera.dejmkova@zbb.cz
a sociální pracovník Bc. Miroslav Dvořák, 
tel.: 602 393 368.

Jitka Fučíková

V KLÁŠTEŘE V NOVÉ PACE BUDE DENNÍ STACIONÁŘ PRO OSOBY 
S ALZHEIMEROVOU CHOROBOU A DEMENCÍ
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NOVÁ PAKA NA KRÁLOVÉHRADECKU OPĚT ZVÍTĚZILA 
VE SROVNÁVACÍM VÝZKUMU MĚSTO PRO BYZNYS
Dobrým hospodařením a celkově kva-
litními podmínkami pro podnikání si 
letos krajské vítězství vybojovalo měs-
to Nová Paka. Na Královéhradecku se 
na stupně vítězů dostaly také statutár-
ní město Hradec Králové a Dobruška. 
Srovnávací výzkum Město pro byznys 
zpracovává analy� cká agentura Datank 
a hodno�  v něm všech 205 obcí s roz-
šířenou působnos�  v České republice 
a městské čás�  hlavního města Prahy.

Nová Paka dobře hospodaří
Ukazatele, které zaznamenávají to, jak 
město nakládá s fi nančními prostředky, 
jsou v případě Nové Paky na skvělých 
hodnotách. Podíl kapitálových výdajů 
na celkových výdajích města je velmi 
vysoký, stejně jako likvidita. Pokud jde 
o podíl čerpaných dotací v přepočtu 
na příjmy, je Nová Paka dokonce v TOP 
10 celorepublikově. Město při srovnání 
s dalšími ORP v rámci Královéhradecké-
ho kraje vynakládá dostatečné prostřed-
ky na oblast sociální péče a na vzdělává-
ní. Nová Paka drží nízkou úroveň daně 

z nemovitos� , daří se zde fi rmám s více 
než 250 zaměstnanci, kterých je zde 
v přepočtu na celkový počet ekonomic-
kých subjektů v kraji nejvíce. O tom, 
že se ve městě podnikání daří, svědčí 
i vysoký počet živnostníků v přepočtu 
na obyvatele. Podíl lidí nezaměstnaných 
déle než 1 rok mezi dosažitelnými ucha-
zeči o zaměstnání je v Nové Pace velmi 
nízký.
„Hlavním naším cílem je vytvářet měs-
to pro kvalitní život. Podnikatelské pro-
středí je jednou z jeho neopomenutel-
ných složek. Zde je klíčový férový přístup 
ke každému, kdo potřebuje součinnost 
města. Je to i o přístupu k věci. Problémy 
je potřeba fl exibilně řešit, a ne je vytvá-
řet a řetězit,“ říká starosta Nové Paky Jo-
sef Cogan.

Hradec Králové exceluje v přístupu 
veřejné správy, Dobruška má nulo-
vé náklady na dluhovou službu
Krajské město zaznamenalo v regionu 
nejlepší výsledek v mystery testování, 
které pomocí fi k� vních podnikatelských 

dotazů ověřuje včasnost a kvalitu odpo-
vědí živnostenského úřadu. Hradec Krá-
lové má rovněž kvalitní webové stránky 
z pohledu podnikatelů, kteří na nich na-
leznou přehledně vše potřebné pro ko-
munikaci s veřejnou správou. V Hradci 
je rovněž vysoký počet ekonomických 
subjektů, radnice vynakládá dostatečné 
fi nanční prostředky na veřejnou dopra-
vu a na kulturu. Ve městě je také napří-
klad vysoce nadprůměrný počet dobíje-
cích stanic pro elektromobily. Bronzová 
Dobruška se může pochlubit nulovými 
náklady na dluhovou službu. Finanční 
prostředky směřuje radnice zejména 
do oblas�  bydlení a sportu. Počet úřed-
ních hodin, během nichž si podnikatelé 
mohou vyřídit vše potřebné, je v rámci 
regionu nadprůměrný. Nově přícho-
zí podnikatele může potěšit, že počet 
uchazečů o zaměstnání je zde o něco 
vyšší než ve většině dalších měst v Krá-
lovéhradeckém kraji.
Kompletní výsledky naleznete na
h� ps://www.mestoprobyznys.cz/.

Celkové pořadí
  1. Nová Paka
  2. Hradec Králové
  3. Dobruška
  4. Nové Město nad Metují
  5. Hořice
  6. Jičín
  7. Nový Bydžov
  8. Kostelec nad Orlicí
  9. Náchod
10. Rychnov nad Kněžnou
11. Vrchlabí
12. Jaroměř
13. Dvůr Králové nad Labem
14. Trutnov
15. Broumov

JAK PSÁT A POSÍLAT ČLÁNKY DO ACHÁTU?
1. Články zasílat na adresu achat@munovapaka.cz VČAS – tj. vždy do 15. dne v měsíci.
2. OBSAH článku nesmí mít komerční a reklamní charakter (nejedná-li se o placenou inzerci)
  a musí se týkat NOVOPACKA a lidí v něm žijících.
3. Text musí být napsaný v textovém editoru (Word), nikoliv ve formátu PDF či JPG.
4. ROZSAH článku je max. 3000 znaků vč. mezer (tj. zhruba ½ str. ve Wordu). 
  Rozsah článků do rubriky SPORT max. 2000 znaků. Každá škola v Nové Pace má k dispozici
  prostor v rozsahu 1 strany. V případě překročení limitu si RR vyhrazuje právo na výběr příspěvků.
5. Každý článek musí mít jasné AUTORSTVÍ – tj. uvedené celé jméno (křestní i příjmení).
6. K článku zasílat maximálně 3 FOTOGRAFIE ve formátu JPG nebo TIF, nevkládat do Wordu.
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Je to neuvěřitelné, jak ten čas le� . Ne-
dávno byl člověk v nejlepších letech 
a náhle je tu pětasedmdesátka. Tak je to 
i v případě pana Miloslava Bařiny, kte-
rý dlouhá léta velmi úspěšně řídil naše 
Městské muzeum. Během jeho působe-
ní získalo muzeum věhlas v širokém re-
gionu. Množství úspěšných výstav a zají-
mavých akcí si během jeho ředitelování 
vždy našlo velký počet návštěvníků a po-
zorných posluchačů.
To vše bylo důvodem, proč byl vedením 
města pozván i s manželkou na radnici. 
Z rukou starosty převzal drobný dárek 
a poděkování za poc� vě odvedenou 
práci, kterou vynakládal během svého 
působení na postu ředitele a ve které 
úspěšně pokračuje současná ředitelka 
paní Iveta Mečířová. Ta byla rovněž pří-
tomná a poblahopřála Mílovi za součas-
né pracovníky muzea. Ačkoliv oslavenec 

nepochází z našeho města, našel v něm 
druhý domov, a i přes tento hendikep 
udivoval znalos�  jeho historie a slavných 
osobnos� , především známého rodu Su-
chardů. Jsme také vděční za občasné, ale 
velmi fundované články do měsíčníku 
Achát. 
V následné srdečné debatě jsme zavzpo-
mínali na dobu jeho působení v muzeu 
a také na spolupracovníky, se kterými 
svoji funkci sdílel. 
Důkazem jeho ak� vity i v současné době 
je to, že sestavil text na bronzové des-
ce, která dotváří krásnou sochu Merkura 
od Vojty Suchardy na stejně pěkném au-
tobusovém nádraží.
Mílo, za vedení města, za obyvatele 
Nové Paky i za mne přijmi blahopřání 
k požehnaným pětasedmdesáti nám, 
spolu s přáním pevného zdraví do dal-
ších let Tobě i celé rodině. Milan Pospíšil

EMERITNÍ ŘEDITEL MUZEA OSLAVIL PŮLKULATINY

SLAVNOSTNÍ ODPOLEDNE
S NEJÚSPĚŠNĚJŠÍMI SPORTOVCI NOVÉ PAKY ZA ROK 2021
Ve čtvrtek 2. června se v Jírových sa-
dech setkali nejúspěšnější sportovci, 
trenéři, cvičitelé a funkcionáři loňské-
ho roku, aby z rukou zástupců města 
a sportovních subjektů převzali diplomy 
a drobné upomínkové předměty jako 
výraz poděkování za dosažené sportov-
ní úspěchy a reprezentaci města Nová 
Paka v uplynulém roce. V úvodu hosty 
přivítal místostarosta města Mgr. Milan 
Pospíšil a dále se slova ujala moderá-
torka paní Marcela Fajferová, která pří-

tomným představila všechny oceňované 
sportovce, sportovní kolek� vy a legendy 
novopackého sportu. Blíže byli uvedeni 
a jejich výkony popsány v červnovém 
vydání zpravodaje Achát. Program zpes-
třila svým vystoupením hudební skupi-
na LIBERTYTOWN ze Základní umělecké 
školy Nová Paka a občerstvení připravili 
studen�  a mistři ze Střední školy gastro-
nomie a služeb. Děkujeme za spolupráci 
a všem sportovcům ještě jednou srdeč-
ně blahopřejeme.

Více fotografi í k akci naleznete na zadní 
straně tohoto vydání a spoustu dalších 
ve fotogalerii na webu města Nová Paka. 

Šárka Haklová,
odbor školství a kultury

Foto: Bohuslava Jelínková
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Po týdnu nepříznivého počasí najednou 
v sobotu a v neděli sluníčko, krásný čas. 
V ty dny (21.–22. 5.) se konal na rybníku 
Fařina III. ročník Lajškova memoriálu. 
Jaká byla účast, atmosféra, kritéria – to 
už bylo tématem rozhovoru s místo-
předsedou místního Rybářského spolku 
Ing. Michalem Lánským.
Především, po oba dny soutěže nám mi-
mořádně přálo počasí. Sobotní čas byl 
vyhrazen pro dospělé od 15 let výše, kdy 
jsme registrovali 52 soutěžících, z toho
2 ženy. A odkud přijeli? Registrovali 
jsme mimo jiné Liberec, Prahu, Špindle-
rův Mlýn, Žďár nad Sázavou, Heřmanův 
Městec a samozřejmě domácí Novou 
Paku a okolí.
Neděle byla vyhrazena mládeži, rozdě-
lené do dvou skupin. V dětské kategorii 
(do 10 let včetně) bylo 15 závodníků. 
V té druhé (11–15 let) jich bylo 23. 
Jak závody hodno� te v porovnání 
s předchozími ročníky?
Letošní ročník byl opro�  minulým roč-
níkům obohacen o slunečné počasí, což 
ocenili nejen rybáři a jejich doprovod, 
ale i pánové výčepní a jejich zákazníci. 
Počet soutěžících byl s loňským rokem 
srovnatelný, za což jsme rádi, a je znát, 
že se k nám mnoho závodníků rádo vrací.
O těchto závodech je známé, že jsou ná-
ležitě dotované…
… ano, všechny získané prostředky – ať 
už fi nanční či naturální – jsou proměně-
ny v ceny pro soutěžící, kdy každý získá 
hodnotné ceny (rybářské i ku� lské po-
třeby, dárkové poukazy a první tři místa 
i tradiční keramické poháry) a v dětských 
cenách se objeví samozřejmě i nějaké 
sladkos� . Je to už tradice, na které se 
dotací fi nančně podílí město Nová Paka 
a řada místních fi rem. Za to jim všem 
moc a moc díků. U dě�  se ještě zasta-

vím. Právě u těchto soutěžících je vidět, 
jak se tento sport rozmáhá. Jaký vliv mají 
rodiče na výchovu dě�  a na rozvíjení je-
jich vztahu k přírodě, což bylo také vidět 
na jejich hojné účas� .
Už teď se připravujete na následující 
ročník. Budou nějaké změny, úpravy?
Malé změny budou – v organizaci 
a ve stravování.
Můžete uvést příklad?
Ve stravování nám přibydou párky v roh-
líku :o) a co se týče organizace..., při-
hodil se nám zajímavý případ v soutěži 
dě� . Jejich závody končily ve 14 hodin. 
Jednomu soutěžícímu se však stalo, že 
mu před 13. hodinou zabral velký kapr 
(73 cm), kterého zdolával více než dvě 
a půl hodiny. Rybu se nakonec podařilo 
zdolat. Ale co s � m? Uznat výsledek více 
než hodinu po závodu nebo ne? U závo-
dů dospělých se obvykle uznává úlovek 
maximálně půl hodiny po ukončení zá-
vodu, ale udělejte to dítě� ... Takže kapr 
byl nakonec uznán a zároveň to byla 

i největší ryba v kategorii dě�  a mládeže 
(v kategorii dospělých byl největší rybou 
kapr 90 cm ulovený panem Erlebachem). 
Toto musíme v rámci stanov vyřešit 
v příš� ch rybářských závodech.

Výsledky soutěže
Dospělí:
1. Michal Brodský
2. David Zajíc,
3. Radek Tegel

Mládež:
– první skupina (do 10 let včetně):
1. Emma Jánošíková
2. Adam Svoboda
3. Jan Con

– druhá skupina (11–15let):
1. Matěj Silvar
2. Gabriela Čožíková,
3. Marek Mentus

Oldřich Houška

RYBÁŘSKÉ ZÁVODY V NOVÉ PACE

Ing. Michal Lánský
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PROJEKT NA POMOC SEPĚTÍ S PŘÍRODOU
Věru, není příliš povzbudivý pohled 
na zašlá jezírka na Poštmistrově vrchu. 
Dostává se do nich zemina spláchnutá 
z polí od Staré Paky. Jsou zde zanesené 
či úplně rozpadlé vodohospodářské ob-
jekty, tak umně postavené předchozími 
generacemi. Pod jezírky jsou přírodní 
plochy, kam voda nikým neřízená volně 
odtéká. Bez užitku společnos� , kdy se 
stále naléhavěji hovoří o problémech 
se suchem, problémech s obděláváním 
půdy a hrozícím nedostatkem potravin. 
Za� m dostatek vody řeší rybník Fařina, 
„bahňák“, ale kdo ví, jak to může vypa-
dat s jeho propustnos�  či výdrží v násle-
dujících letech.

Nad Fařinou je ještě jeden menší rybník 
Anna. I tento rybník je zanesený a vy-
žaduje zásadní péči. Původně byl ma-
jetkem Římskokatolické farnos�  Nová 
Paka, stejně jako okolní pozemky, ale 
před pár lety přešel do majetku města.
Vedení města Nová Paka si je vědomo 
problémů při hospodaření s vodou.
Oslovilo proto fi rmu AQUECON, a.s. 
s tématem vypracování čtyř návrhů. 
Týkají se rekonstrukce nádrže sv. Anna, 
vybudování tůní nad nádrží sv. Anna, 
úpravy koryta vodního toku a dále ná-
vrhů souvisejících s pro� erozními opat-
řeními na zemědělských pozemcích.
Čeho konkrétně se týká, je tématem 
rozhovoru s Ing. Miroslavem Pyciakem, 
vedoucím odboru životního prostředí 
města Nová Paka.

Za� m vše je ve stádiu úvah. Tudíž budu 
stručný. V záměru je odbahnění nádr-
že sv. Anna, oprava, výměna požeráku 
a oprava koryta pod nádrží. Dále vybu-
dování soustavy průtočných a neprů-
točných tůní pro zvýšení biodiverzity 
v území a zlepšení vodního režimu v lo-
kalitě. S � m úzce souvisí opatření na ko-
rytě vodního toku pro omezení eroze –
systém dřevěných prahů, přehrážek 
a podélného opevnění v místech nátrží, 
vymletých břehů a dna. A v neposlední 
řadě úprava hospodaření, meze, výsad-
ba dřevin v přírodě blízkém druhovému 
složení.
Nyní to podstatné. Tyto záměry a opat-
ření je nutné projednat se subjekty, kte-
ré na pozemcích hospodaří. Je známo, že 
řada z nich je v soukromém vlastnictví.
Otázkou jsou také fi nance…
… město Nová Paka předpokládá, že 
na výše uvedený záměr bude čerpat do-
tace z Operačního programu Životní pro-
středí České republiky pro období 2021–
2027, konkrétně z Opatření 1.3.2. Tvorba 
nových a obnova stávajících vegetačních 
prvků a struktur, včetně opatření pro�  
vodní a větrné erozi. V současné době 
probíhá zpracování projektové doku-
mentace. Realizace by měla proběhnout 
v následujících letech.
Kdy by se mělo začít a kdo se na realiza-
ci záměru bude podílet?
Město Nová Paka a soukromí vlastníci 
uvedených pozemků. Představa o za-
hájení realizace je kolem roku 2025. Ti 
také musejí minimálně vyjádřit souhlas 
s uvažovaným záměrem a dále respekto-
vat zákonná opatření. Například po dobu 
udržitelnos�  projektu, do kterého byly 
vloženy veřejné fi nanční prostředky, by 
zde mělo být hospodařeno v souladu se 
schváleným projektem.

Oldřich Houška Ing. Miroslav Pyciak, ved. odb. životního 
prostředí města Nová Paka
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Spoluobčané,
ráda bych touto cestou poděkovala pánovi, který z vlastní 
vůle a na vlastní náklady tvoří příjemná posezení cestou 
z Nové Paky na hrad Kumburk. Myslím, že nechce být jme-
nován, a proto volím tuto možnost vyjádřit mu dík.
Zároveň Vás chci poprosit, neničte odpočívadla a važte si 
práce druhých. 

Eva Tůmová
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PŘÍBĚH JEDNÉ CIHELNY

Když v roce 1896 vznikla na okraji Nové 
Paky parostrojní cihelna, nikdo netušil, 
kde všude se cihly uplatní. Cihelnu založili 
Antoš a Karel Moravcovi, majitelé hote-
lu v Brně, a hodinář z Nové Paky Vojtěch 
Hrdý. Produkce 3 000 000 kusů cihel byla 
použita i ke stavbě přádelny na výrobu 
vlněných přízí. Firma Bratří Moravec 
a Hrdý, která provozovala v roce 1901 
podnik s 1 500 vřeteny a barvením příze, 
se do roku 1905 rozrostla na 3 000 vře-
ten, v témže roce byla zřízena mechanic-
ká tkalcovna se 124 stavy. Později byla 
tkalcovna rozšířena o dalších 188 stavů, 
k modernizaci pomohla i šlichtovna se 
sukárnou a snovárnou. V roce 1907 byla 
nahrazena výroba vlněné příze výrobou 
příze bavlněné, a fi rma přešla na jedi-
ného majitele Antoše Moravce. V roce 
1908 fi rma zaměstnávala ve všech pro-
vozech 250 osob. 
V Adresáři poli� ckého okresu Novopac-
kého z roku 1904 je cihelna uvedena 
jako Parostrojní cihelna (kruhovka). Ma-
jitelé fi rmy jsou vedeni v seznamu domů 
v Nové Pace u čísla 470. Místní znalci 
vědí, že jde o budovu ZPA. Po vybudo-
vání továrních objektů byla produkce 
cihelny prodávána zájemcům v okolí. 
O rozsahu výroby svědčí i reklama z roku 
1904, ve které je uveden sor� ment: 
trubky drenážní, cihly strojové i ruční, 
cihly tvrdé – kanálky na komíny, vodní 
stavby a záchodové jámy. Informace je 
doplněna vsuvkou „Ceny levné“.

Když se v roce 2015 začalo uvažovat 
o rekonstrukci Mariánského schodiště, 
byly podesty pokryty betonovým potě-
rem, projekt pro rekonstrukci počítal se 
zachováním povrchu ve stejné podobě. 
V roce 2021 se ukázalo, že pod potěrem 
byla původně cihelná dlažba, která byla 
odhalena, nahrazena novou cihelnou 
dlažbou, ale část cihel z té původní, s vý-
raznou ražbou, byla zakomponována 
ve stávajících podestách. Tyto cihly s vel-
kým M jsou dokladem významu cihelny 
ještě v roce 1906, kdy byla dlažba polo-
žena. Jak se později ukázalo, cihly z kon-
ce 19. stole�  jsou použity i v některých 
domech v podklášteří, ale i jinde v Nové 
Pace. Původní cihly byly označeny ná-
pisem Moravec Nová Paka, jak rostla 
produkce, bylo značení zjednodušeno 
na velké M v rámečku.

Mgr. Bohuslav Benč

Objekt č. 470 (dnes ZPA), který od roku 1907 vlastnil Antoš Moravec.

Reklama fi rmy Bratří Moravec a Hrdý

Cihla z pozdější produkce objevená 
v roce 2021 na Mariánském schodišti 

Původní cihla z roku 1896
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POKLADY VE ZDECH KLÁŠTERA, KTERÉ NÁVŠTĚVNÍK NEUVIDÍ
Na konci roku 2021 byla při stavebních 
pracích nalezena nika, zazděná v pro-
storu předsálí refektáře. Později se na-
šla i druhá nika nad schodištěm. Na jaře 
roku 2022 byla pod vrchní bílou vrstvou 
v první nice nalezena druhá, pro pozo-
rovatele zajímavější, vrstva s barevnou 
výzdobou. Je škoda, že návštěvníci opra-
veného kláštera tuto výmalbu neuvidí. 
Bude zakryta dvojicí vzduchotechnic-
kých jednotek. Toto soustrojí se několi-
krát v projektu posouvalo místnos� , až 
skončilo před nikou. 
V dubnu roku 2022 se v ambitu klášter-
ního kostela, při renovaci zdí, ukázaly 
graffi  � . Soubor obsahuje řadu nákresů 
tehdejších stavitelů, náčrt hodin a něko-
lik nápisů. Ten nejzachovalejší nápis se 
podařilo přečíst pracovníkům SOkA v Ji-
číně, jmenovitě Z. Glázerové, všem z ar-

chivu patří poděkování za pomoc. Nápis 
zní: „Kdo de sem nebo ven dej mu Pán 
Bůh dobrej den.“ V další čás�  byl čitelný 
letopočet 16x6, přičemž x může být 4 
nebo 9. Vzhledem k historické dataci jde 
pravděpodobně o letopočet 1696. Podle 
kroniky Jana Nešpora řešili novopač�  
občané v tomto roce neshody s vrchnos-
� , která je chtěla, v rozporu s původními 
privilegii z let 1601 a 1647, za� žit větší 
robotní povinnos� . Na zdech byla i kres-
ba ciferníku, tato kresba může mít sou-
vislost s hodinami, které byly umístěny 
v severním křídle kláštera, ve vikýři smě-
rem do rajské zahrady. Hodiny koupila 
13. ledna 1791 obec Mlázovická za 84 
zlatých a zavěsila je na věž chrámu Páně.

Mgr. Bohuslav Benč, foto autor
Nika po nálezu na konci roku 2021

Graffi  ti  ornament

Nika, detail výmalby

Nika s nalezenou výmalbouPřečtené graffi  ti Graffi  ti  ciferníku
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ZAČÁTKY SKAUTINGU V ČECHÁCH A V NOVÉ PACE
Pokračování 4., období 1939–1945

Skau� ng byl v protektorátu Čechy a Mo-
rava zrušen v roce 1940. Stejně tak byly 
zrušeny spolky jako Sokol, Orel, spor-
tovní kluby a jiné, které se zabývaly vý-
chovou mládeže v demokra� ckém du-
chu. Mládež měla hodně volného času 
a protektorátní ministr školství a lidové 
osvěty zřídil Kuratorium pro výchovu 
mládeže v Čechách a na Moravě. Cílem 
této ins� tuce bylo poněmčení české 
mládeže pomocí sportu, soutěžení a ji-
ných ak� vit. Docházka byla mimoškolní 
a povinná. Byly vydávány knížky a časo-
pisy v nacis� ckém duchu. I přes veškeré 
nebezpečí se ale mládež účastnila pro� -
fašis� ckého odboje.

Protektorát Čechy a Morava měl svoji 
vládu a prezidenta, ale ta byla nucena 
provádět veškerá nařízení a zákony faši-
s� ckého Německa. Každé neplnění nebo 
odpor byl trestán zatčením, výslechy, 
vězením, pracovními a koncentračními 
tábory či smr� . I novopacké středisko 
mělo své hrdiny, kteří plnili svůj skautský 
slib. V časopisu Achát (měsíčník pro ob-
čany Nové Paky) z roku 2000 br. Jiří Hyl-
mar tyto hrdiny připomíná: 
 „Stanislav Richter byl vůdcem skautské-
ho sboru v době svých let na novopacké 
reálce. Po studiu chemie absolvoval vo-
jenskou akademii v Hranicích, vyřazený 
poručík sloužil v posádkách republiky 
jako ženijní instruktor a dosáhl hodnos-
�  štábního kapitána. Po demobilizaci se 
vrá� l domů a byl ustanoven vojenským 
velitelem odbojové organizace Obrana 
národa. Po vyzrazení vězněn gestapem 
a propuštěn bez soudu domů k matce 
zemřít. Hladem a týráním zmučen pobyl 
doma necelý měsíc. 
Zemřeli tak mladí… Nejhroznější genoci-
dou byli za německé okupace pos� ženi 
naši spoluobčané židovského původu. Ze 
střediska se jednalo o tyto bratry: 
Jindřich Gärtner – Hary. Zahynul v noci 
ze 7. na 8. 11. 1944 při vyvraždění rodin-
ného tábora v Osvě� mi. Nechtěl opus-
� t svoji maminku a šel s ní dobrovolně 
do plynové komory. Na skautské klubov-
ně byla v roce 1947 odhalena pamětní 
deska. 
Arnošt König – Arna. Zemřel se svými 
rodiči, jediný syn, o rok dříve na stej-
ném místě. Byl nadaný hudebník, hous-
lista, měl před odsunem poslední přání. 
Poslechnout si z rozhlasu „Mou vlast" 
u sousedů, jejich rádio bylo zabaveno. 

Jan Schönfeld – 
Honza. Též pro-
následovaný z ra-
sových důvodů 
přečkal válku v in-
ternaci. Po válce 
pomáhal vést tře�  
oddíl. Na vojně jako 
dobrovolník ošetřo-
val při tyfové epide-
mii, sám podlehl.“ 
Bratři Střížek a Sed-
lák bojovali v armá-
dě generála Svo-
body. Oběma byl 
udělen stříbrný Ju-
nácký válečný kříž. 
V roce 1968 ústředí 
Junáka dává výzvu 
do středisek, aby 
se přihlásili �  skau-
� , kteří se zapojili 
do pro� fašis� cké-
ho odboje. Přihlá-
sil se Radko Pavlovec, do skautu chodil 
jako vlče se sestrou Marií. Spolu roz-
nášeli potravinové lístky a peníze (zís-
kané od bratrů sokolů) do rodin, kde 
byl někdo vězněn a rodina žila v nouzi. 
Ke konci války vyfotografoval německé 
zátarasy a vojensky důležité body, které 
přes spojky byly předány sovětské armá-
dě. Ústředí Junáka tuto činnost ocenilo 
stříbrným Junáckým válečným křížem. 
Také budoucí skau�  se podobné činnos�  
účastnili. Například bratr Jiří Hylmar se 
svou sestrou nosili jídlo a potřebné věci 
na smluvené místo, pro partyzány zpod 
Kumburku. 
K této kapitole se váže článek z časopisu 
„Skautský svět", prosinec 2017. Je zde 
článek o náčelníku R. Plajnerovi. 
Toto se stalo v roce 1948. 
„R. Plajner a V. Koseová vchází do vládní 
budovy, tentokrát na vyžádání. 
Vstříc mu jde jeho známý, komunisti cký 
představitel A. Čepička, který vymění 

ministerstvo obchodu za ministerstvo 
spravedlnosti  a stane se představitelem 
nejhrubšího útlaku. Snaží se po dobrém 
oba přimět, aby podepsali přihlášení Ju-
náka k Národní frontě. Jejich neochota 
se podřídit mu žene rozčílení do tváře, 
a neudrží se, křičí ‚skauti  neudělali nic 
pro osvobození republiky‘ a přidá k tomu 
dvě facky na Rudolfovu tvář. Asi nečekal, 
že jednu dostane zpátky s vysvětlením 
‚ne za sebe, ale za těch více než šest set 
padlých a umučených skautů‘. R. Plajne-
ra čeká několikaměsíční internace, ale 
kupodivu ne odsouzení a lágr, jako mno-
ho jiných bratrů a sester, ‚jen‘ potupné 
překládání z jednoho učitelského místa 
na druhé.“ 

Josef Tomáš – Sev

Zdroj: Tomáš Josef, brožura (cca 2010)
„Střípky ze života novopackých skautů 

1919–1990
Volné pokračování příště

Vzpomínka na staré hranice Čsl. u Křížové smrče
na Lukenské silnici
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V sobotu 18. 6. 2022 se v pražském Ru-
dolfi nu sešlo téměř 500 skautských dele-
gátů z celé České republiky na mimořád-
ném XVI. valném sněmu. Z novopackého 
střediska sem byli delegování Luboš Jin-
dřišek – Ježíšek, Jindřich Beneš – Béňa 
a Vojta Podzimek – Méďa Béďa.
Valný sněm je nejvyšším orgánem skaut-
ské organizace a koná se pravidelně jed-
nou za tři roky. Tento sněm byl z důvodu 
pandemie covidu odkládán a posouván, 
až vznikl odstup pě�  let od posledního 
sněmu ve Velkém Meziříčí v roce 2017. 
Valný sněm řeší Stanovy Junáka, přijímá 
různá usnesení, vznáší návrhy na změny 
či záležitos� , kterými by se Náčelnictvo 
mělo zabývat, diskutuje se o směřování 
Junáka a volí se členové do Náčelnictva, 
Výkonné rady, Ústřední revizní komise 
a Rozhodčí a smírčí rady (tato volba pro-
běhla dříve online).
Junák je nejrychleji se rozrůstající dět-
skou organizací. V tomto roce má 73000 
členů, během prázdnin uspořádá 1500 
táborů a všichni se činnos�  věnují dob-
rovolně ve svém volném čase bez fi nanč-
ního ohodnocení.
Na tomto sněmu se projednávalo něko-
lik bodů. Chování a e� cký kodex jedná-
ní dospělých, aby ve skau� ngu bylo pro 
dě�  bezpečno z pohledu fyzického i psy-
chického v různých situacích a jak vystu-
povat vůči dětem i dospělým. Další bod 
byl spíše formální. Jednalo se o rozšíření 
výchovné metody o prvek zohledňující 
zapojení junáků do pomoci společnos-
� . Tento prvek skau�  naplňují ve velké 
míře již od počátku vzniku hnu�  v roce 
1907. Jde o pomoc při živelných pohro-
mách, pomoc v době pandemie, zapoje-
ní se do úklidů a zkrášlování svého okolí 
a do mnoha jiných akcí propojujících ve-
řejnost a skauty. Nejvíce diskutovaným 
tématem sněmu byla změna slibu, záko-
na, hesla a denního příkazu pro nejmen-

ší věkovou kategorii, tzv. světlušek, vlčat 
a žabiček (vodní skau� ). Nová znění byla 
odhlasována většinou delegátů. Znění 
zákona, slibu, hesla a denního příkazu 
se nyní sjedno�  pro chlapce a děvčata, 
budou formulovány současnou češ� -
nou a nebudou již vázány na symbolický 
výchovný rámec (chlapci měli Kiplingo-
vu Knihu džunglí a děvčata Karafi átovi 
Broučky).
Setkání skautů v centru Prahy bylo krás-
ným zážitkem, který byl okořeněn úžas-
nou akus� kou při zpěvu junácké hymny. 

Také společné foto na hlavním schodiš�  
před Rudolfi nem vzbudilo pozornost 
mnoha kolemjdoucích. 
Snad změny a projednané body budou 
ku prospěchu činnos�  organizace a sži-
jeme se s nimi co nejplynuleji. 

Za novopacké skauty
Jindra Beneš – Béňa

Foto: Jakub Procházka a Béňa

XVI. VALNÝ SNĚM 2022

KOUPÍM STARÉ PIVNÍ LAHVE A SKLENICE 
S NÁPISY PIVOVARŮ Z NAŠEHO REGIONU. 

SBĚRATEL.  TEL. 732 170 454
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KRAJSKÉ KOLO ZÁVODU SVĚTLUŠEK A VLČAT V POTŠTEJNĚ
10.–12. 6. 2022 se do Potštejna v okre-
se Rychnov nad Kněžnou vypravila naše 
vlčata s Lubošem Jindřiškem – Ježíškem 
z II. oddílu na krajské kolo závodu světlu-
šek a vlčat. Potkaly se zde dě�  ze skaut-
ských středisek z Červeného Kostelce, 
Trutnova, Svobody nad Úpou, Kostelce 
nad Orlicí, Dobrušky, Nové Paky, Třebe-
chovic pod Orebem, Jičína, Hradce Krá-
lové, Stěžer, Police nad Metují, Nového 
Města nad Metují, Rychnova nad Kněž-
nou, Dvora Králové, Lázní Bělohradu, 
Chlumce nad Cidlinou a Hořic.
Závody světlušek (děvčata) a vlčat 
(chlapci) se konají pravidelně každé dva 
roky (z důvodu covidu byla mezera del-
ší) od roku 1992. Akce je určena pro dě�  
ve věku 7–11 let. Porovnávají se v disci-
plínách, které prověří jejich schopnos�  
ve zručnos� , spolupráci, komunikaci 
a vědomostech. Závody jsou tříkolové. 

Začíná se v rámci okresů odkud postu-
pují vítězné družinky do kol krajských 
a dále do kola celostátního.
Krajského kola v Potštejně se zúčastnilo 
téměř 200 dě�  ve 25 družinách. Trasa zá-
vodu byla v okolí hradu Potštejn. Závod 
měl symbolický rámec „Za pokladem 
ry� ře Mikuláše“ a odehrával se v letech 
1339, kdy hrad obýval loupeživý ry� ř Mi-
kuláš z Potštejna a hrad obléhal Karel IV.
Disciplín bylo celkem deset. Vaření, pří-
roda, zdravověda, fyzická zdatnost, lo-
gika, šetrnost, táboření, orientace, já 
ve společnos�  a vyhledávání informací.
Výsledky byly vyrovnané a rozhodovaly 
třeba body za chování (i to se hodno� -
lo). Do celorepublikového kola, které se 
uskuteční 16.–18. 9. v Benešově se naše 
vlčata sice neprobojovala, ale víkend si 
nadmíru užila a byl to pro ně příjemný 
zážitek.

Za novopacké skauty 
Jindra Beneš – Béňa

Foto: Ježíšek

LogikaVyhlášení, foto s Karlem

Příroda – živočichové
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HOMESHARING NÁM V CENTRU ORION DĚLÁ RADOST
Homesharing je nová forma podpory 
rodin pečujících o dítě s pos� žením for-
mou tzv. sdílené péče. Dítě s pos� žením 
si na určitý, předem domluvený čas, pře-
bírá vyškolený hos� tel a pečuje o něj 
ve svém domově jako o člena své rodi-
ny… V ČR se homesharing postupně šíří 
díky podpoře Nadačního fondu ABAKUS.
Když jsme se vloni v červnu stali zastře-
šující organizací pro homesharing v rám-
ci Královéhradeckého kraje, věděli jsme 
jen to, že se těšíme a že nevíme přesně, 
co nás čeká. Od té doby jsme my, v Cen-
tru Orion přihlášené pečující rodiny i zá-
jemci o hos� telství, ušli velký kus cesty.
Pracujeme s pečujícími rodinami, kte-
ré se k nám do projektu hlásí – každá 
z nich si nese svůj jedinečný příběh, kte-
rý s námi sdílí, a my se tak stáváme jeho 
součás� . Vnímáme nelehký osud rodin 
a zároveň velkou lásku, sílu rodiny i na-
ději, že jim homesharing pomůže. Rodiny 
s námi sdílejí svůj každodenní život, svo-

je staros� , ale i rados� . Do rodin jezdí-
me opakovaně, a tak postupně vznikají 
i mezi námi, rodinou a dítětem s pos� -
žením nové vztahy, které nás obohacují. 
Před rokem jsme si nebyli jis� , jestli se 
vůbec přihlásí nějací zájemci o hos� tel-
ství. Dnes máme velkou radost, že se 
nám hlásí lidé z celého kraje. Při osob-
ním setkání s každým z nich pak vnímá-
me velkou chuť pomoci konkrétní rodi-
ně s dítětem s pos� žením, jejich ochotu 
věnovat svůj volný čas a energii i ote-
vřené srdce připravené na nová přátel-
ství a zážitky. Těší nás také jejich mo� -
vace – řada zájemců o hos� telství chce 
� mto způsobem ukázat svým vlastním 
dětem, že mezi námi žijí i lidé, kteří po-
třebují pomoc. Zároveň vnímají, že tato 
pomoc může velmi oboha� t také je sa-
motné i celou jejich rodinu. Každé tako-
vé setkání je pro mne osobně hlubokým 
lidským zážitkem a vnímám velkou úctu 
a respekt. 

Postupně jsme také vytvářeli funkční 
a profesionální tým, který je schopen 
poskytnout odbornou pomoc a podporu 
při přípravě i v průběhu homesharingu 
všem stranám – rodičům dítěte, dítě�  
s pos� žením i hos� teli.
V současné době tvoří náš odborný tým 
tři ženy: Marie Vrzáková, koordinátorka 

NOVOPACKÉ MAŽORETKY NA MČR 
Letošní Mistrovství České republiky 
v mažoretkovém sportu „B“ třídy se 
konalo v Hranicích. 28. května vyrazila 
do Hranic naše nejmenší přípravka Be-
rušek. V kategorii li� le cadet se umís-
� la na 8. místě a v kategorii solo li� le 
cadet Ema Bartoňová obsadila 5. místo. 
O týden později 4. června se představily 
i další formace, které se do fi nále probo-
jovaly. I přes brzké ranní vstávání a od-
jezd z Nové Paky ve 3:30 se nám celkem 
dařilo. V Kategorii duo cadet se před-
stavila Veronika Maxová a Ema Militká 
a jejich duo vybojovalo stříbrné medai-
le. V kategorii junior podio skupina naše 
holky vybojovaly 3. místo, duo ve slože-
ní Mar� na Linhartová a Lucie Bajerová
13. místo a mini formace junior 6. místo. 

V poslední kategorii senior podio skupi-
na jsme předvedly sestavu na téma tan-
go a bylo z toho 7. místo. V kategoriích 
cadet junior a senior jsme získaly přímé 
postupy na Evropský mažoretkový pohár 
v Chorvatsku. Ráda bych tak poděkovala 
za skvělou reprezentaci DDM Stonožka 
i města.
Za zmínku ještě stojí, že mažoretky pod 
DDM Stonožka pořádaly v březnu 1. roč-
ník Novopackého mažoretkového po-

háru a poté ještě 14. května Nová Paka 
hos� la semifi nále MČR malých forma-
cí. Na semifi nále se do Nové Paky sjelo
48 klubů z celé republiky a celkem bylo 
k vidění 171 formací. Letošní sezona byla 
pro nás nabitá a doufali jsme, že po nu-
cené covidové pauze se vše vydaří. Nyní 
už vyhlížíme novou sezonu, kterou zahá-
jíme letním soustředěním.

Bc. Kateřina Novotná
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projektu a hos� telů, Iva Doudová, spe-
ciální pedagožka a průvodkyně dítěte 
a Táňa Brodská, terapeutka pro pečující 
rodiče. Celou koncepci homesharingu 
průběžně ladíme s naší paní ředitelkou 
Mirkou Červinkovou. 
Záš� tu nad homesharingem v Centru 
Orion převzala Mgr. Mar� na Berdycho-
vá, náměstkyně hejtmana Královéhra-
deckého kraje a již nyní probíhají jednání 
se zástupci kraje o zařazení homesharin-
gu jako důležité součás�  podpory peču-
jících rodin i do budoucna. 
A ještě pár čísel na závěr: 
Pracujeme s 12 pečujícími rodinami – 
celkem jsme už absolvovali 29 osobních 
návštěv v rodinách.
Celkově se nám již přihlásilo 22 zájemců 

o homesharing, s 12 z nich jsme prů-
běžně v kontaktu. Od února do března 
jsme postupně uspořádali 4 besedy pro 
zájemce o hos� telství, kterých se zúčast-
nilo celkem 17 osob. První hos� telka již 
absolvovala přípravu a po prázdninách 
se bude seznamovat s vybranou pečující 
rodinou. V červnu nastupují do přípravy 
hos� telů další dvě zájemkyně. Tře�  pří-
prava proběhne na přelomu listopadu 
a prosince již nyní máme přihlášené čtyři 
zájemkyně. 
Pokud se i vám myšlenky homesharingu 
líbí, přihlaste se, zapojte se také a staň-
te se součás�  nově vznikající komunity 
hos� telů – rádi Vás uvítáme mezi námi! 
Centrum Orion je nezisková organiza-
ce, která pomáhá osobám s pos� žením 

tělesným, mentálním i kombinovaným 
a jejich rodinám – více o nás i o home-
sharingu najdete na:
www.centrum-orion.cz.

Marie Vrzáková,
koordinátorka homesharingu

(kontakt: vrzakova@centrum-orion.cz, 
tel. 725 190 990). 

DĚTI UBRÁNILY SVOJI 
MAMINKU
Naše kolegyně z Centra SASanka se někdy dostávají k velmi 
smutným situacím v rodinách. Koncem května tohoto roku 
v odpoledních hodinách došlo v jedné z klientských rodin 
k fyzickému útoku otce na matku. 
Kriminální policie řeší tento čin jako pokus o dvojnásobnou 
vraždu. Když otec nožem napadl ženu, dě�  začaly svoji ma-
minku bránit, a muž tak zranil i jednoho ze synů. Matku 
vážně zranil, ale nakonec svůj čin nedokonal a dě�  své ma-
mince asi zachránily život.
Vzhledem k tomu, že stálý a jediný příjem do rodiny byl 
matčin plat, ocitla se rodina bez příjmu. Nezle� lé dě�  byly 
dočasně svěřeny rodinné známé a nejstaršímu bratrovi a je 
jim poskytována psychologická podpora. Oblastní charita 
Jičín zajis� la rodině podporu formou dodávky trvanlivých 
potravin a jednorázovou fi nanční pomoc. I taková je naše 
praxe.

SBÍRKA ŠKOLNÍCH POMŮCEK
S blížícím se začátkem nového školního roku opět vyh-
lašujeme SBÍRKU ŠKOLNÍCH POMŮCEK. Může se jednat 
o zachovalé použité nebo nové věci jako batohy, školní ta-
šky nebo jakékoliv jiné pomůcky (tempery, nůžky, štětce, 
pastelky, …), které jako v minulých letech poslouží dětem 
ze znevýhodněných rodin. Tyto rodiny s námi spolupracu-
jí v rámci služeb Centra SASanka (v Jičíně) a Centra Fialka 
(v Lomnici nad Popelkou). 
Věci můžete nosit do Oblastní charity v Jičíně (budova 
bývalé VZP na autobusovém nádraží, 3. patro), ideálně 
po telefonické domluvě na tel.: 733 741 692. Sbírka bude 
probíhat do konce letních prázdnin!
Předem děkujeme za vaši štědrost a pomoc.
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CO SE KDYSI ZE SEMIL DONESLO DO NOVÉ PAKY...

Nezapomenutelný pohled
paní Patočkové. Repro MPG Semily

V Muzeu města Semily probíhá v těchto 
měsících – až do 18. září 2022 – výsta-
va připravená ke stému výročí narození 
tamější proslulé léčitelky Květoslavy Pa-
točkové (1912–1991). Na jednom z vý-
stavních panelů je připomenuta i zvlášt-
ní „davová psychóza“, která v říjnu roku 
1990 zasáhla Novou Paku, ale možná i 
širší oblast Podkrkonoší.

Ocituji tady – s jednou drobnou časovou 
úpravou – celé znění popisky: „Jaromír 
Typlt z Nové Paky ve své povídce Fáma 
popisuje, jak se krátce po roce 1989 
v Podkrkonoší rozšířila fáma, že známá 
lidová léčitelka ze Semil (jíž nebyl nikdo 
jiný než Květoslava Patočková) údajně 
uzavřela své dveře a vyvěsila na ně ce-
dulku, že nikoho dalšího nepřijímá, pro-

tože toho a toho dne bude konec světa a 
žádné léčení už nikomu nepomůže.“ 
K tomu pak autor výstavy, historik To-
máš Chvátal, připojil i doplňující komen-
tář: „Je více než jisté, že paní Patočková 
nic takového neudělala: neodpovídalo to 
její povaze, rodina ani blízcí lidé ze Semil 
si na nic takového nepamatují. Navíc po-
dobná historka o předpovědi konce světa 
kolovala i o dalším jasnovidném léčiteli, 
páteru Ferdovi ze Sušice, který se pak zlo-
bil, co to o něm koluje za zvěsti . Možná, 
že pověst o semilském proroctví o konci 
světa vycházela spíše pokroucením do-
ložených zpráv o tom, že paní Patočko-
vá předpověděla datum své smrti  v roce 
1991.“
„Ano, prý v ten den zemřela ona,“ přita-
kala této verzi v lednu 2022 v diskusi na 
facebookové stránce Nové Paky jedna 
přispěvatelka, která výstavu ještě ne-
mohla znát. „Prý ‚předpověděla‘ konec 
světa, bohužel ‚neviděla‘, že ten konec se 
týká její osoby.“ Poté už se ve vzpomín-
kách vrá� la k tomu, čím byla semilská 
lidová léčitelka samozřejmě významná 
především: „Ale se zdravotními problé-
my pomohla i mé dceři, i když jsem já 
byla před návštěvou u ní dost skepti cká, 
povedlo se.“
Jenže pokud paní Patočková s někým 
mluvila o datu své smr� , jak to mají v se-
milském muzeu doloženo z více zdrojů, 
pak musela předpovídat 10. srpen roku 
1991 – a ne říjen 1990, kdy se zmíněná 
šeptanda o konci světa v Nové Pace ší-
řila od úst k ústům. Léčitelka ještě žila, 
když se v létě 1991 připravoval v časo-
pise Refl ex rozhovor, ve kterém jsem se 
těch „zaručených zpráv“ z loňského pod-
zimu také krátce dotkl: „Město tí m bylo 

zachváceno jako epidemií. Čekalo se. Po 
zmíněném datu, když se nic nedělo, se 
náhle rozneslo, že zemřela sama léčitel-
ka. Až po delší době se zjisti lo, že je to 
opět fáma.“ 
Znovu jsem se pak k těm vzpomínkám 
vrá� l v roce 2005, kdy pražská surreali-
s� cká revue Analogon vydávala číslo vě-
nované tématu „Konec světa“, a sepsal 
jsem o tom všem zprávu, kterou jsem 
se nyní rozhodl zpřístupnit i novopac-
kým čtenářům. Zpětně bych snad jen 
zdůraznil, že strohý vzkaz na semilských 
dveřích byl nejspíš pouhým výtvorem 
představivos� . Anebo anonymní provo-
kací: „Oznámení ‚konec světa‘ jí prý něja-
ký vti pálek namaloval na vstupní dveře,“
vyjádřil se jeden z mých přátel, který to 
ovšem také měl jen z druhé ruky: „Tak 
nějak mi to vyprávěla bývalá tchyně ze 
Semil a návštěvnice paní Patočkové.“.
I kdyby moje vzpomínka byla jen pozván-
kou na prázdninový výlet do Semil, mělo 
by to svůj smysl. Ale zajímalo by mě, 
jestli se mi přece jen ještě někdo neozve, 
že mu ty událos�  také utkvěly v pamě� . 
Když se občas poptávám svých spolužá-
ků a vrstevníků, vybavují si to celé jen 
neurčitě a většinou nad � m jen mávnou 
rukou, že takových konců světa už bylo... 
Na rozdíl od nich si myslím, že si celá věc 
zaslouží pozornost přinejmenším jako 
další důkaz zdejší kulturní svéráznos� , 
onoho „novopackého bláznovství“, na 
které jsou tady mnozí tajně pyšní. 
„Já si to pamatuji,“ potvrdila mi le-
tos v lednu na Facebooku jedna dáma. 
„Moje kolegyně z práce v den, kdy to 
mělo přijít, doma všechno uklidila, vzala 
si na sebe hezké šaty a šla si lehnout do 
postele a čekat.“

Mělo se to stát 19. října 1990? Nebo snad o týden později? 
Proč jsem si to nezapsal? Je zvláštní, jak lehce se dá nakonec 
zapomenout datum, o kterém přitom všichni mluvili. A není ani 
podle čeho zpětně určit, co to bylo za den, protože se tenkrát 
prostě nic pozoruhodného nestalo, den prošel a zapadnul jako 
kterýkoliv jiný. Konce světa tak obvykle končívají – a všichni tvr-
dí, že to věděli předem.
Přesto to byla velkolepá fáma, možná jedna z posledních čistých 
fám, které jsem mohl zasti hnout na zlomu dvou různých časů. 
Fáma spíš ještě z osmdesátých než z devadesátých let, proto-
že televizi i ti sku stačila ještě bezpečně ujít, jako by se jí vůbec 
netýkaly, a pocti vě se rozkřikla pouze po svém kraji, kterému 
náležela a který jí také jako jediný dokázal porozumět. Zdroj byl 
v Semilech a zasažena byla asi všechna menší města v Podkr-

konoší. Jednoho dne se toti ž v Semilech neodvolatelně zavřely 
jedny dveře, ke kterým se leckdo upínal jako k poslední nadě-
ji: dveře lidové léčitelky, za kterou „se jezdilo“, ještě když „se“ 
o tom nikde „nesmělo mluvit“. Vychutnejme si tu fantasti čnost, 
o které příští  generace už nebudou mít ani ponětí : škodovky, 
trabanty a wartburgy ostražitě zaparkované za rohem, ve fron-
tě se tu a tam hrbí i normalizační funkcionář, který ví, že nemá 
smysl pokoušet se cokoliv zatajovat, neboť léčitelka je všeobec-
ně proslulá okamžitým vhledem do lidí a hned na uvítanou je 
schopná každému říct, co je zač. I způsoby léčby často přikazuje 
tónem bezmála drsným: u ní se neodmlouvá.
A když pak jednou zavře dveře a nechá na nich jenom cedul-
ku, že nikoho dalšího nepřijímá, protože dne toho a toho bude 
konec světa a žádné léčení už nikomu nepomůže? Co to udělá 

FÁMA
(vzpomínka zapsaná v roce 2005)
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Husova ulice v Semilech v 60.–70. letech 
20. století . Uprostřed dům Patočkových 

7–8, do nějž směřovaly za známou 
léčitelkou zástupy potřebných.

Repro MPG Semily

Paní Květoslava Patočková ve své „léčitelské místnosti “
při psaní receptů. Repro MPG Semily

se všemi, kteří zažili, jak do nich viděla? A s těmi dalšími, kte-
ří o tom slyšeli? A s těmi ze sousedního města? Opakuji ještě 
jednou, že tu cedulku nezabírala žádná televizní kamera ani 
ji nepřeti skli v novinách, to ještě „neexistovalo“. Sám jsem ji 
na vlastní oči neviděl, byla mi převyprávěna někým, kdo to měl 
taky z druhé ruky. Dodnes ani netuším, jestli si ji někdo na těch 
dveřích nevyfoti l nebo alespoň neopsal: přesné znění by mě do-
opravdy zajímalo. Tenkrát úplně stačilo o tom mluvit.
Fáma potřebovala tak asi čtrnáct dní, aby pronikla do obchodů, 
do hospod, do rodin, do řeči známých, kteří se po čase potkali 
na ulici a hledali, co si rychle povídat. Za naprostý triumf pova-
žuji, jak se fáma chopila celé jedné hodiny matemati ky v matu-
ritním ročníku na gymnáziu v Nové Pace, kde jsem tehdy studo-
val. Vyučující, ještě před rokem komunisti cká ředitelka, vcelku 
ovšem tolerantní a po změně režimu i náležitě světonázorově 
zmatená, si přisedla na kraj lavice a až do zvonění byla svolná 
klábosit s námi o tom, jestli ten konec světa bude nebo nebude. 
Samozřejmě, všude to byla vítaná zábava, ale s otazníkem. Ni-
kdo nezapomínal na to, že léčitelka opravdu prokázala jasnovid-
né schopnosti . Podkrkonoší si svůj konec světa umělo podložit, 
pozapomenuté krajové duchařství hned zavětřilo svou šanci.
Dovolím si v tuto chvíli malou odbočku, vždyť vyústění příběhu 
se dá už docela dobře předvídat. Ptám se občas, jaký podíl měla 
tradiční místní iracionalita na oné jedinečné směsici dalekosáh-
lých tušení, legend a šeptand, které jsem tak intenzivně nasával 
během svého dospívání v osmdesátých letech. Protože ofi ciál-
ním zprávám se nedalo věřit, malá města byla dotlačena k jaké-

si informační soběstačnosti , a do hvízdání špatně naladitelných 
rozhlasových stanic se velmi snadno přimíchávalo mnohé, co 
krajem bludně poletovalo snad už od dob zvěstí  o králi Maro-
kánovi. Původ zpráv nebyl podstatný, hlavně když se tajil dech: 
proroctví slepého mládence, překroucené výklady Nostradama, 
do toho tajnosti  o ruských jaderných hlavicích anebo třeba o za-
mlčovaných mutacích lidského druhu. Zkázy světa, o kterých se 
nesmí nic vědět... Už brzy po roce 1990 se tohle všechno zabilo 
přímo v zárodku, protože na šíření podobných dech beroucích 
zpráv se začalo úžasně vydělávat. Těžko říct, jestli dnes mají ješ-
tě nějaký samostatný život a něco znamenají. Spíš už je to záži-
tek jenom na tu chvíli, než se dočte článek nebo doběhne fi lm.
A teď si zkusme představit, jak by v tomto kontextu dopadly 
zprávy o konci světa, ohlášeném na dveřích semilské léčitelky? 
Sloupek pro pobavení v místním ti sku? Nebo snad i rádoby ta-
jemný šot ve večerních zprávách? Uštěpačné komentáře den 
po osudném dni?
To fáma z toho dokázala vyklouznout se ctí . Sotva jsme se jí sta-
čili vysmát, někdo přišel se zprávou, že dotyčná paní prý toho 
dne zemřela. Ohlášeným koncem světa údajně předpověděla 
datum své smrti . Kdyby to snad měl být způsob, jak to datum 
uvést ve známost, muselo by se uznat, že jí to vyšlo nadmíru 
úspěšně. Ale patrně i tohle nakonec bylo jinak, vždyť dnes už je 
to celé spíš krajová pověst. Bylo, nebylo... A ne náhodou se točí 
kolem osoby léčitele. Putování za uzdravením je jakousi neuvě-
domělou cestou ke středu světa, pro nemocného a jeho nejbliž-
ší okolí často není důležitějšího místa na Zemi. Když jim střed 
světa znenadání zmizí, zavládne zmatek. Předvěká nejistota, co 
bude dál. Jestli vůbec něco...

Jaromír Typlt

Vzpomínka na paní Květoslavu Patočkovou
Navš� vil jsem jako schopný hypochondr několik léčitelů, většinou se mnou nikdo 
moc nechtěl mít. Paní Patočkovou jsem navš� vil také, někdy po roce 1970.
Dodnes, když jdu kolem onoho dlouhého domu pod hotelem, tak si vybavím 
schody, dlouhou chodbu, příšeří v místnos�  s obrázky a soškami svatých, háčko-
vaný ubrus na stole… Když jsem s paní Patočkovou hovořil, tak se po chvíli začala 
třást a řekla mi: „Hochu, kde se tady bereš, vždyť ty jsi člověk 19. století  a nikdy to 
nebudeš mít jednoduchý…“ 

Miloslav Bařina,
bývalý ředitel muzea v Nové Pace

Za poskytnutí  fotografi í paní Patočkové, ale i za důležité doplňující informace děkujeme panu Miroslavu Šnajberkovi
a Tomáši Chvátalovi z Muzea města Semily.
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Uvolnění pro� epidemických opatření 
po téměř dvouleté pauze využila regio-
nální organizace Novopacka Svazu seni-
orů ČR k organizaci sportovního odpo-
ledne. S místem konání pomohl osadní 
výbor v Heřmanicích, který poskytl své 
prostory na „Heřmanické návsi“, včetně 
své svépomocně vybudované klubovny 
a jejího okolí. Ochotní obyvatelé Heřma-
nic, které svým ojedinělým způsobem 
tmelí Jirka Novák, navíc zajis� li i drobné 
občerstvení a nezbytný pitný režim.
Vše se odehrálo ve středu 1. června 
paradoxně na Den dě� . Celou akci ve
14 hodin zahájil a přivítal účastníky před-
seda sdružení pan Bohuslav Hamáček ze 
Staré Paky. Poté jsem za vedení města 

pozdravil více než sedmdesátku účastní-
ků i já a popřál všem hodnotné sportovní 
výsledky. Že nešlo jen o sportovní sou-
těžení, ale i společenské setkání, potvr-
zovala výtečná atmosféra během celého 
odpoledne.
Soutěže probíhaly celkem v pě�  disci-
plínách. Vlastně šlo o takový „Heřma-
nický pě� boj“, který se skládal ze střel-
by na fl orbalovou branku, hodu míčků 
a kroužků na cíl, srážení plechovek, 
a hodu šipek. Asi by nemělo význam 
jmenovat jednotlivé vítěze, protože po-
cit vítězství a s � m spojené dobré nálady 
zažili všichni. 
To, že se činnost Svazu seniorů opět do-
stává do předcovidového tempa, potvr-

zují i další plány této čilé organizace, kte-
ré přednesl v úvodu předseda Bohouš 
Hamáček. 
Závěrem vyslovujeme velký dík sponzo-
rům – Pivovar Nová Paka, a.s., fi rma Lo-
hmann & Rauscher, s.r.o., Rada našeho 
města.
Dále pak děkujeme „Heřmaňákům“ 
za pomoc při přípravě a zajištění občers-
tvení a všem, kteří pomáhali s organizací 
a průběhem sportovních soutěží.
Přejme seniorům úspěšné splnění všech 
jejich plánů a další takováto příjemná se-
tkání.

Bohuslav Hamáček, předseda
a Milan Pospíšil, místostarosta

SENIOŘI SE SEŠLI V HEŘMANICÍCH



21číslo 7/8

POZVÁNKA
NA 6. ROČNÍK FESTIVALU PODKRKONOŠSKÉ HUDEBNÍ LÉTO 
Drazí milovníci klasické hudby, rádi by-
chom vás znovu pozvali na 6. ročník 
fes� valu Podkrkonošské hudební léto, 
založený houslistkou Ludmilou Pavlo-
vou z Nové Paky. Fes� val volně navazuje 
na tradici houslového virtuóza a peda-
goga Josefa Muziky, který v Nové Pace 
strávil velkou část svého života a zde 
také zemřel.
V letošní ročníku se můžete těšit na cel-
kem 6 koncertů: 2. července v Hotelu 
Centrál zahájí Ludmila Pavlová (housle) 
a Alena Grešlová (klavír) repertoárem, 
který zazněl na fes� valu Pražské jaro. 
Tomuto koncertu předcházejí dopolední 
mistrovské kurzy s interprety.
16. července si přijďte na hrad Pecka 
poslechnout světovou premiéru skladby 
M. Kuxe. Po letech znovuotevřený kláš-
terní chrám Nanebevze�  Panny Marie 

poskytne prostory 31. července pro duo 
L. Pavlové a Tomáše Krejbicha (viola). Po-
prvé se v rámci fes� valu rozezvučí také 
kostel sv. Jakuba v Jičíně, kde se před-
staví 6. srpna špičkový komorní orchestr 
a L. Pavlová ve známé a oblíbené sklad-
bě Čtvero ročních dob od A. Vivaldiho. 
Ve Staré Pace v kostele sv. Vavřince usly-
šíte 14. srpna barokní koncert v podání 
vyhledávaných českých interpretů: Zuza-
ny Koś Kopřivové, Ondřeje Bernovského 
(cembalo), Jana Součka (hoboj) a Marie 
Součkové (violoncello). Zlatým hřebem 
celého fes� valu bude 29. srpna vystou-
pení slavného Bennewitz quartetu v ho-
telu Centrál v Nové Pace. 
Vstupenky bude možné zakoupit jak 
na místě, tak přes � ketový portál Go-
Out, kde je k dostání také předplatné 
na všechny koncerty za 490 Kč pro dů-

chodce a studenty, za 690 Kč pro do-
spělé. Jednotlivé koncerty budou stát 
150 Kč (snížené vstupné), 200 Kč (zá-
kladní vstupné). Koncert ve Staré Pace je 
zdarma. 
Velice nás těší, že můžeme přivádět 
do Podkrkonoší mladé a úspěšné hudeb-
níky, kteří rozeznějí svou hrou nebo zpě-
vem místní prostory, jež si zaslouží naši 
pozornost.
Více informací se dozvíte na www.hu-
debni-leto.cz, kde se také můžete přihlá-
sit k odebírání novinek fes� valu, nebo 
na našem Facebooku či Instagramu. 
Přijďte si zpříjemnit léto a „pozvěte hud-
bu do vašich (d)uší v Podkrkonoší!”. 

Ludmila & Kristýna
za festi val Podkrkonošské hudební léto

a Krásnou hudbu, z.s.
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MĚSTSKÉ MUZEUM NOVÁ PAKA A PIVOVAR NOVÁ PAKA A. S.

                        2017 

                                                                                            

                        1872 

Vás zvou na výstavu do Suchardova domu
Možno posedět u čepovaného piva

V ostatní dny Vám našenkujeme
To vše ve společnosti kresleného humoru a příběhů 

    Otevřeno denně od 9 do 17 hodin  

MĚSTSKÉ MUZEUM NOVÁ PAKA A PIVOVAR NOVÁ PAKA A. S.

                                                                                                                                                                                  

ás zvou na výstavu do Suchardova domu 25. června - 4. 
Možno posedět u čepovaného piva ve dnech 23. - 24. července a 20. 

ní dny Vám našenkujeme oblíbené druhy lahvových piv
sti kresleného humoru a příběhů z packých hospod na dobových fotografiích

tevřeno denně od 9 do 17 hodin  www.muzeum.cz

MĚSTSKÉ MUZEUM NOVÁ PAKA A PIVOVAR NOVÁ PAKA A. S.

                                                                       

4. září 2022
24. července a 20. - 21. srpna
druhy lahvových piv

hospod na dobových fotografiích

www.muzeum.cz

Jana Kasalová

  Terra mirabilis   23. 4. - 19. 6. 2022

Edukativní program „Země zázraků“
----------------------------------

V rámci výstavy Terra Mirabilis Jany Kasalové ve výstavní síni 
Suchardova domu vstoupili studenti a žáci škol z Nové Paky, ale 

i odjinud, do „Země zázraků“. Edukativní program jim pod 
vedením Ivo Chocholáče ve spolupráci s Martinem Táborským 
skrze tvorbu Jany Kasalové pootevřel i trochu jiný pohled na 

obraz zdejší krajiny. Seznámil je s její “mnohovrstevnatou 
kresbou“ a jak tato kresba prostupuje dílo umělkyně. Z čeho 

čerpá a co zaznamenává, proč se Jana Kasalová ve zdejší krajině 
„zastavila“, a proč se tato krajina otiskla do její tvorby. 

Edukativní program byl doplněn „interaktivní mapou“ z naší 
červenice.
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Naďa Brendlová

Adriana Urbanová

K LÉTU PATŘÍ NEJEN DOBRÁ KNIHA
Letní ak� vity jsou velmi různorodé. Někdo se těší na vodu, na kolo nebo pod stan 
a jiný k moři a na absolutní relax. Vždy se ale najde chvilka na dobré čtení nebo 
společenskou hru.
Knihovna nabízí k vypůjčení velký výběr zajímavého čtení i stolních her. Výpůjč-
ní dobu knih je možné prodloužit ze svého online knihovního konta, nebo napsat 
email či zatelefonovat. 
Pokud někdo potřebuje knihu vrá� t mimo výpůjční hodiny, stačí ji vložit do KNI-
HOBOXU před knihovnou. V nejbližším pracovním dni je vyzvedneme a z vašeho 
výpůjčního konta odepíšeme. 
Ani kultura by v létě neměla chybět, a proto již tradičně pořádáme letní harfový 
koncert s paní Katarínou Ševčíkovou, která letos přijede i s výbornou sopranistkou 
Valentýnou Mužíkovou. Katarína se v červnu vrací z velkého zahraničního turné 
a tak je nám c� , že si našla čas na koncert u nás v knihovně v neděli 10. 7. 2022
od 15 hodin.  Pokud se rozhodnete v neděli na koncert přijít, místo se určitě najde.
V červnu se v knihovně konal křest knihy Podzvičinsko pana Řehounka, který nás 
navš� vil i s majitelem vydavatelství a odbornou redaktorkou. Povídání bylo zajíma-
vé, jeho knihu si můžete u nás v knihovně zapůjčit.
Také chceme poděkovat všem, kdo se účastnili soutěže Božena Němcová – černo-
bíle. 
Sešlo se mnoho krásných prací a my jsme museli vybrat ty, které pošleme do kraj-
ského kola soutěže. Vám nabízíme ukázky několika prací a další je možno zhlédnout 
na stránkách knihovny. 

Přejeme všem krásné pohodové léto a odpočinek přesně podle vašich přání.
Knihovna je první týden v červenci uzavřena a po zbytek prázdnin bude v pátek 
otevřeno pouze do 15 hodin. 

Vaši knihovníci

Daniela Pošepná
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OLYMPIÁDA MATEŘSKÝCH ŠKOL
Po dvou letech přestávky, ale zase 
v plné síle! 13 mateřských škol vysla-
lo své nejlepší sportovce v pátek 3. 6. 
2022 na stadion do Nové Paky. Běželo se 
40 m, 300 m, házelo se míčkem a skáka-
lo do dálky. Na již 17. ročník byly škol-
ky připraveny po stránce organizační, 
tak� cké, psychologické i výkonnostní. 
Závodníci vědí, co mají dělat, evidentně 
se na „match“ ve školkách připravovali. 
U nejúspěšnějších školek byl patrný vý-
běr – jen nejlepší 3. se dostali až na start 
olympiády. Velkým úspěchem bylo získat 
alespoň nějaké body, které se přidělu-
jí za umístění do 10. místa. A medaile? 
Na ty bylo třeba velkých, epických, až 
nadlidských (naddětských) výkonů. 
K jednotlivým disciplínám: 
Pecka měla v každém fi nále na 40 m po-
lovinu účastníků. V děvčatech pak i prv-
ní a druhé místo (Bergerová a Vočková). 
V chlapcích vyhrál jilemnický Janek Jeřá-
bek, který se jediný dostal pod 7,00 sec 
(6,90 sec), a vyhrál i dálku. Packá školka 
„nad poštou“ předvedla heroická dvo-
jitá dvojvítězství na 300 m – Brádlová 
a hned za ní Ďorďová, v chlapcích taky –
Jan Jakub Malý a Matěj Müller. V dálce 
děvčat získala zlato pro Ostroměř Olivie 
Malogová. Aspoň jedno zlato pro pac-
kou školku ze sídliště vydolovala v míč-
ku Pavlína Maximová. Zlatou ruku měl 
i peckovský Tomáš Bäumelt, zvítězil ve-
ledlouhým hodem 21,40 m. 
Celkově zvítězila „menší“ školka z Pec-
ky, porazila Jilemnici i obě Paky. Packé 
školky jsou vždy dobré, ale na vítězství 
to úplně nedává. Jako Anglie ve fotbalu, 

který ona založila a stále ho umí se vší 
elegancí.
Hodně dominovali závodníci z „odklado-
vého“ ročníku 2015, budeme zvažovat, 
zda závod neomezit na max. šes� leté, 
mezi šes� letými jsou ve školce i téměř 
sedmile� , a závody se spravedlivě vyrov-
nají. V mnoha aspektech ovšem závod 
napřesrok dopracujeme směrem k vyšší 
náročnos� , nejde o žádný jednoduchý 
„náborový“ závod; skoro si myslím, že 
mnoho účastníků už v životě náročnější 
sportovní úkol nepotká. 
Velké poděkování obětavým pořadate-
lům z městského úřadu: Šárce Haklové, 
Zdeňku Suchardovi a Marcele Fajfrové. 
Olympiádu pořádal Dobrovolný svazek 
obcí Novopacko ve spolupráci s městem 
Nová Paka za fi nanční podpory Králové-
hradeckého kraje. 
Výsledky:
1. MŠ Pecka (86 bodů), 2. MŠ Kama-
rádka – Jilemnice, Zámecká (83 bodů), 
3. MŠ Školní Nová Paka (73 bodů),
4. MŠ Husitská Nová Paka (61,5 bodů),
5. MŠ Ostroměř (38 bodů), 6. MŠ Rozto-
ky u Jilemnice (23 bodů), 7. MŠ Studenec 
(19,5 bodů), 8.–9. MŠ Vidochov a MŠ 
Horní Kalná (shodně 18 bodů), 10. MŠ 
Brána Nová Paka (16 bodů), 11. MŠ Dolní 
Kalná (6 bodů), 12. MŠ Mříčná (4 body), 
13. MŠ Levínská Olešnice (2 body).

Více fotografi í k akci naleznete ve foto-
galerii na webu města Nová Paka. 

Rudolf Cogan, ředitel OMŠ
Foto: Tadeáš Staněk
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MUZEUM A KLENOTNICE

MUŽ ŽIVLU VODY
Poeti cké vidění světa oživuje
skutečnost...

S postavou vodníka se setkáváme, jak 
se dozvídáme z vyprávění našich před-
ků z Novopacka, i v naší krajině. Není 
se ani co divit, zdejší valící se krajina 
vytváří údolí, kterými proudí vodní ži-
vel z podhůří směrem do kraje. Pokud 
„na Pakách“ zaprší, hned vědí tam dole, 
že to tu spadlo, voda se jim to� ž zbarví 
do červena.
Nesmíme také zapomenout, že díky 
zdejšímu údolí svažujícímu se mezi te-
rénními vlnami směrem „tam, kde slun-
ce zapadá“, kde se obě Paky zrodily, část 
vod plyne z této krajiny do „kdysi moc-
ných vod“ řeky Jizery.

Přirozeně tekoucí potok se vlní jako had 
v rytmicitě svého meandrování a pokud 
odtékajícím vodám nějaký ten našinec 
cestu přehradil, tak vznikl rybník. A těch 
rybníků byla na Novopacku celá řada. 
Některé z nich se dochovaly do našich 
časů, po jiných zůstala jen mokřina nebo 
pomístní název anebo se tam občas roz-
lije voda.
Vodní živel má to� ž svou paměť a místa, 
kde pobýval, nezapomíná. U místních 
budil vždy respekt, proto jeho sílu a ne-
poddajnost často personifi kovali v pří-
bězích, aby ho tak přizvali do své skuteč-

nos�  a třeba mu v minulos�  i obětovali 
a také dali poučení, jistou ostražitost 
svým následovníkům.
V zimním čase většinou jeho síla spáva-
la, pak rozlámala ledy a opět se ohlásila. 
Říkalo se, že šest dní po svátku sv. Jana 
Kř� tele je neradno s ním něco mít, vy-
bírá si to� ž každoročně svou oběť, proto 
se v tento den zdráhali i rybáři vytaho-
vat tělo utonulého. Co vody v tento čas 
polknou, to jejich jest... tak uvažovali 
naši předci.
Nakonec vodní hladina je oním prvotním 
zrcadlem, ve kterém lidé kdysi viděli věci 
minulé, přítomné i budoucí, a možná 
proto mnohé i vábila s ní k opětovné-
mu spojení. Proto se temnota její hladi-
ny pro někoho stává osudovou, jako by 
snad cí� l splynu�  s oním nerozlišeným, 
možná oním Božským.
Jisté nebezpečné vábení „zmizet ve vo-
dách“, tato osudová výzva, nemusela 
tedy pro některé znamenat ztrátu živo-
ta. Inu vždyť si v sobě od nepamě�  lid-
stvo nese, že tento živel dává život a pro-
měňuje...
Dalo by se tedy říci, že vodník, personi-
fi kovaná síla vodního živlu v příbězích 
neodmyslitelně vevázaná do „pamě�  
obrazu české krajiny“, je svým způsobem 
určitý „krajinotvorný prvek“, což se na-
konec odráží slovem i obrazem ve folkló-
ru a v umění vůbec.
Vodních mlýnů zde na Novopacku klapa-
la také celá řada, a tak se není ani co di-
vit, že příběhů o nevzhledném zeleném 
mužíčkovi, z jehož šosů kape voda a pod 
pokličkami ve svých hrníčcích uschovává 
duše lapené do svého království, je více 
než dost. A když nějaká ta dušička poklič-
ku přeci jen nadzdvihla a osvobodila se, 
mohl ji pak člověk zahlédnout v podobě 
vzduchové bubliny na vodní hladině.
Vodní muž, hastrman, tento vodní běs, 
který se proměňoval v různá zvířata 
i předměty, často vábil kolemjdoucí 
na pentle rozvěšené třeba po vrbovém 
prou�  či na zrcadlení vodní hladiny. Na-
konec i vrba, jak naši předci věděli, mno-
hou duši odvedla do zásvě� .
A tak se o jeho působení dozvídáme 
z rybníku Pardoubek v Lázních Bělohrad, 
dále pak z Uhlířů, z Bělé u Pecky (z místa, 
kde se říkalo v Koutech), dále z Tample, 
z Ús�  u Staré Paky a ze Stavu. A zcela ur-

čitě i odjinud, jenom to nebylo zazname-
náno. Víme jen, že když si nějaká vodní 
hladina více duší vzala, tak se říkalo, že 
tam je neradno se koupat. „Tam nechoď-
te, chaso, běžte raději k Mikuláši...“ zně-
lo pak třeba doporučení...
Tato vodní bytost se dala odchy� t pouze 
provazem z lýčí.
Co nám tedy ty staré příběhy vyprávějí:
„Nějaký čas se zdržoval v ‚Koutech‘ 
v Bělé, ale tam byl chycen od pacholka 
do lýčeného oka a řádně potrestán za to, 
že na louce rozhazoval kupky sena.“
(Vodník v Uhlířích, Pověs� , pohádky a li-
dový humor, Fr. Číp, ilustroval O. Zemi-
na, Novopacko – vlas� vědná monografi e 
okresu, 1927)

„Dříve, než měli v Tampli přes řeku láv-
ku, chodili na druhou stranu vsi vodou. 
Bylo tam sice vody jenom po kotníky, ale 
přece jednou se stalo, že tam našli uto-
peného. Celé vesnice se zmocnilo hrozné 
zděšení: co svět světem stojí, nikdo se 
v jejich řece neutopil a teď najednou ta-
kový pád. Na krku utopeného bylo viděti  
pět fi alových oti sků netvorných prstů. 
Všichni poznali, že se tam usadil vodník. 
Dosud ho sice nikdo neviděl, ale nebylo 
o tom pochyby.“
(Tampelský vodník, Pověs� , pohádky 
a lidový humor, Fr. Číp, ilustroval O. Ze-
mina, Novopacko – vlas� vědná mono-
grafi e okresu, 1927)

„Jednou šel starý Zajíc z Ústí  z lomnic-
kého jarmarku. Jen na malou chvilku 
zastavil se v hospodě u Pánků a potom 
statečně vykročil k domovu. Cesta mu 
rychle ubíhala a než se nadál, byl ‚u skal-
ky‘. Tu se mu zdálo, že něco zaslechl; 
ohlédl se a vidí na skalce plačícího chla-
pečka. ‚Kam tě tam všecky čerti  nesou, 
kluku pramilionská?‘ A když se chlape-
ček neměl ke slezení, drápal se za ním; 
ale šlo mu to tuze špatně, takže byl stále 
na jednom místě. Dívá se zas na kluka 
a zdá se mu, že se mu vyšklebuje. Teprve 
si povšiml, že ten kluk má zelené vlasy. 
‚Že to je vodník! Taky že je. No, na mne 
si nepřijdeš!‘ Ale přece pro jistotu rozbě-
hl se do vsi a vypravoval lidem, co se mu 
stalo. Hned byla celá ves vzhůru a všichni 
se chystali chyti ti  vodníka; leč když přišli 
ke skalce, nenašli ničeho.“

Cyril Bouda, Ex libris Irena Šubrová
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(Vodník z Ús� , Pověs� , pohádky a lidový 
humor, Fr. Číp, ilustroval O. Zemina, No-
vopacko – vlas� vědná monografi e okre-
su, 1927)

„Býval v tůních u hrubého mlýna, sedá-
val na splavě, a když bylo hezky, vylezl 
na střechu Podlipnova baráku. Tam se 
ještě vyškrábal, protože střecha sahala 
až k zemi.“
(Vodník z Ús� , Pověs� , pohádky a lidový 
humor, Fr. Číp, ilustroval O. Zemina, No-
vopacko – vlas� vědná monografi e okre-
su, 1927)

„V rybníčku nad panským mlýnem 
ve Stavě usadil se vodník – starý mláde-
nec. Mnoho si toho nepřinesl; hlavní jeho 
výbavou bylo pár rozkřapaných hrnečků. 
Stavidlo bylo již hodně shnilé, a proto 
si vyhledal pohodlnou skrýš na polední 
straně. Chasa si z něho mnoho nedělala, 
protože se brzy prozradil. Těžko se mu 
už plavalo a funěl, až bublinky hrkotem 
utí kaly z vody. Hned potom rozčeřila se 

vodní hladina a ukázala se jeho zlostná 
tvář. Jen se uškleboval a říkal si: ‚Uvidí-
me, uvidíme!‘“
(Stavský vodník, Pověs� , pohádky a lido-
vý humor, Fr. Číp, ilustroval O. Zemina, 
Novopacko – vlas� vědná monografi e 
okresu, 1927)

To je tedy jen několik záznamů z příbě-
hů, které si lidé povídali, aby nezapo-
mněli. Zřejmě nejstarší zmínka o vodní-
kovi, která se nám dochovala, jak uvádí 
český folklorista a etnograf Čeněk Zíbrt, 
je z rukopisu Candela Rhetoricae z roku 
1418, kde v jedné staročeské glose na-
cházíme zmínku o vodním muži, jenž prý 
má „vodovou třáseň“, což znamená, „že 
z něj kape voda“.
U našeho pivovaru se � sní pod vrbičkou 
postava vodníka vytesaného do kame-
ne. Připomíná tak poslední příběh, kdy 
tato bájná bytost našich předků znovu 
ožila, aby se objevila v místním pivovar-
ském rybníku a aby pak s novopackým 
bláznem jeli koňmo na místní rynek po-

žádat pana starostu o čepování bláznivé 
vody ze zdejší očarované kašny.
Nebyl to jenom vodník, kdo vábil ke vstu-
pu do vodní hladiny, ale za nocí občas 
i hlas a smích rusalek lákal kolemjdoucí 
do jejich obje� .
Ale není to jediný případ, kdy v novodo-
bé historii bylo možno postavu vodníka 
ve zdejším městečku spatřit. Vzpomínám 
si, jak jsem jako dítě podával třesoucí se 
ruku vodníkovi na konci podloubí, když 
jsem šel s dědou do „konzumu ke Ku-
bům“. Tenkrát jsem si doopravdy myslel, 
že je opravdovej. A on doopravdy byl, 
nemusel se to� ž obávat jako „člověk od-
jinud...“ říkat, co si myslí. Vždyť nakonec 
byl z „jinosvěta“, tak proč taky ne.

S čás�  tohoto příběhu se můžete také 
seznámit v rámci právě probíhající vý-
stavy věnované Pivovaru Nová Paka a.s. 
Ve výstavní síni Suchardova domu máte 
možnost ochutnat, jaké pivo z té naší 
vody vaří.

Ivo Chocholáč

Srdečně Vás zveme k návštěvě muzejní kavárny.
Od 1. července do 31. srpna 2022 pro Vás máme otevřeno

denně od 9 do 16.30 hodin.

Přijďte pobejt!
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Nová interak� vní miniexpozice, která 
se před nedávnem stala stálou součás-
�  Klenotnice drahých kamenů, je vě-
nována podkrkonošským kamenářům 
a šperkařům. Jejich řemeslo má v regio-
nu velmi dlouhou tradici, vždyť opraco-
vávání a užívání kamenů jako nástrojů 
je zde známo již od pravěku. Zejména 
za vlády císařů Karla IV. a Rudolfa II. pak 
byly místní kameny hojně využívány 
k dekoračním účelům a ukázky mistrov-
ské práce tehdejších kamenářů najdete 
ve sbírkách desítek muzeí i soukromníků 
po celé Evropě. I naše muzeum se může 
pochlubit několika pěknými a cennými 
exponáty. Součás�  nové expozice jsou 
také podomácku vyrobené a nyní čers-
tvě restaurované brusky drahých kame-
nů a granátů, které pocházejí přibližně 

z 30. let minulého stole� . Muzeum je 
získalo v nepříliš dobrém stavu, ale na-
štěs�  se nám na jejich opravu podařilo 
získat fi nanční prostředky z grantu Králo-
véhradeckého kraje. Odborně a s citem 
je pak zrenovoval pan Jiří Mühl z Brda, 
takže jsou opět plně funkční. Návštěv-
níci se mohou na vlastní kůži přesvědčit, 
že broušení kamenů bez moderních po-
můcek a elektřiny nebyla žádná legrace. 
Více o historii kamenářství a pokladech 
z místních kamenů se můžete taktéž do-
číst v nově vydané publikaci Pavla Bartá-
ka „O kamenech a lidech“, která je k do-
stání v infocentru v Klenotnici.

Až do konce roku můžete v Klenotnici 
také zhlédnout dočasnou výstavu vrch-
labských sběratelů Antonína Šanovce 
st. a ml., se kterými naše muzeum dlou-
hodobě spolupracuje. Jejich sběratel-
ská vášeň se zaměřuje nejen na místní 
acháty, ale zejména na zkřemenělá dře-
va a další prvohorní zkameněliny. O své 
unikátní nálezy z posledních let se teď 
rozhodli touto výstavkou podělit s od-
bornou i laickou veřejnos� .

RNDr. Václav Mencl, Ph.D.

KAMENÁŘSKÁ EXPOZICE V KLENOTNICI
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Podělte se o své zážitky načerpané mimo „packou hroudu“ se čtenáři Achátu.
Text v rozsahu 1,5–2 str. spolu se 3–4 fotografi emi posílejte mailem předsedovi redakční rady D. Polmanovi

na mail: d.polman@seznam.cz. Těšíme se na Vaše příspěvky!

Jan Kotí k, foto převzato z časopisu
Český svět 3, 1906/1907

Jméno Antonína Ko� ka (1840–1919), fi -
lologa, redaktora Národních listů, spiso-
vatele, autora výbušného pro� habsbur-
ského spisku Pláč koruny české z roku 
1866 a později městského důchodního 
a okresního tajemníka, je v Nové Pace 
dostatečně a zaslouženě známé. Naopak 
o jeho synovi, nakladateli Janu Ko� kovi, 
od jehož narození uplyne v letošním roce 
150 let, se neví téměř nic.
Jan Ko� k se narodil v Nové Pace 19. září 
1872 v domě čp. 19 na náměs� . Matce 
Paulině při porodu pomáhala místní po-
rodní bába Mathilda Mühlová. O tři dny 
později nesl pyšný otec Antonín, toho 

času už ve funkci tajemníka okresního 
zastupitelstva, svého syna ke křtu. Ob-
řad provedl kaplan Augus� n Dostálek, 
a kromě manželů Ko� kových byli pří-
tomni i kmotři – obchodník Josef Franc 
s manželkou Marií, sousedé z čp. 19. Tak 
tedy začíná život Jana Evangelisty Ko� ka.
Obecného vzdělání se mu s největší prav-
děpodobnos�  dostalo na novopackých 
školách, po maturitě (zřejmě v Praze) 
nastoupil knihkupeckou praxi u fi rmy Jan 
Šťastný v Mělníku. Odtud odešel v roce 
1896 do Prahy, kde si téhož roku po zís-
kání koncese otevřel nejprve knihkupec-
tví a brzy na to zde zahájil i nakladatel-
skou činnost. Prvním počinem bylo zno-
vuvydání studie jeho otce Naše příjmení 
v roce 1897. V podstatě šlo jen o dodání 
nových nakladatelských údajů do zbyt-
ku už vydaného předchozího nákladu, 
zároveň to však byl jasný signál Ko� ko-
vých nakladatelských ambicí. Násled-
ně vydal ještě několik otcových prací –
zejména legendární Pláč koruny české, 
který poprvé vyšel v Berlíně v roce 1866 
pod pseudonymem Staročech, a přes 
intenzivní pátrání c. k. policie se nikdy 
nepodařilo odhalit jeho skutečného au-
tora. V komentovaném vydání u Jana 
Ko� ka v roce 1919 se jeho otec Antonín 
po 53 letech konečně veřejně přihlásil 
k autorství.
Ko� kovo nakladatelství na Smíchově 
vydalo za dobu své existence od roku 

1897 do znárodnění v roce 1948 cel-
kem 190 � tulů. Od začátku 20. stole�  
měl Jan Ko� k vlastní nakladatelské logo 
inspirované ry� řským erbem: ve š� tu 
jsou iniciály J.K., místo přilby a klenotu 
pak orel držící v pařátech knihu s ná-
pisem Orbis Pictus. Ve 30. a 40. letech 
používal zjednodušenou značku s ty-
pografi cky provedenými písmeny J K P.
 Obdobím soustavné vydavatelské práce 
jsou zejména 10. a 20. léta 20. stole� . 
Produkce nakladatelství byla zaměřena 
na populárně naučné spisky a učebni-
ce a na původní i překladovou beletrii. 
V prvních letech Ko� k vydával hlavně hu-
moresky a kri� cké povídky, vlastní edici 
s názvem V dámském budoáru měly mo-
derní romány a povídky pro paní a dív-
ky. V letech 1920–1929 vycházela edice 
Ko� kova knihovna, později přibyla edice 
dobrodružné četby a detek� vních romá-
nů Svěží detek� vky.
Od konce 20. let se nakladatelství po-
týkalo s fi nančními problémy a knihy 
vydávalo spíš příležitostně. Defi ni-
� vním koncem Ko� kovy vydavatel-
ské činnos�  bylo poválečné znárod-
nění – v roce 1949 jeho nakladatel-
ství převzalo družstvo Kniha lidu.
 Jan Ko� k zemřel v novopacké nemocnici 
11. července 1954.

Věra Kociánová,
Městské muzeum Nová Paka

NOVOPACKÁ VÝROČÍ – OSOBNOSTI VE STÍNU 
JAN KOTÍK (1872–1954)
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Městské kulturní středisko - F. F. Procházky 101, Nová Paka, tel./fax 493 721 928, www.kultura-novapaka.cz

ČERVENEC
VÝLET DO HOR – Harrachov
úterý 12. 7. 2022, odjezd v 8:30 z parkoviště pod náměstí m, 
cena 200 Kč
Zveme Vás na turis� cký výlet do Harrachova. Krátkou část trasy 
pojedeme vlakem až na harrachovské Mý� ny. Poté navš� víme 
Šindelku, jednu z expozic Krkonošských muzeí, kde se dozvíme o 
lesnictví a myslivos� . Dále se můžete těšit na procházku kolem 
skokanských můstků a nebude chybět ani návštěva Mumlav-
ských vodopádů.

O KOHOUTKOVI A SLEPIČCE
– Malé divadélko Praha
„Letní pohádky na dvorečku“
úterý 12. 7. 2022 v 17:30, dvorek MKS, vstupné 50 Kč
Pořad pod společným názvem obsahuje dvě pohádky.
Kdo by neznal klasickou pohádku O kohoutkovi a slepičce, kte-
rak se slepička snaží zachránit cham� vého kohoutka? Uvidíte 
ji v podání dřevěných loutek. Druhá, Krabičková pohádka, má 
jednoduchý příběh, ve kterém vystupuje král Krabicius, prin-
cezna Krabička, babice Krabice a drak Krabičák. Pohádka slouží 
jako cvičení na výslovnost. Dě�  jsou přímo spolutvůrci před-
stavení. Místo loutek se používají malované dřevěné krabice.
Pro dě�  od 3 do 8 let.

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR – OBSAZENO
pondělí 18. 7. – pátek 22. 7. 2022

POHÁDKY PANA POHÁDKY
– Divadlo KK
„Letní pohádky na dvorečku“
úterý 19. 7. 2022 v 17:30, dvorek MKS, vstupné 50 Kč
Zpracování klasických pohádek O Budulínkovi a O Červené Kar-
kulce. Do příběhu ak� vně vstupují i dě� , hrají na rytmické hu-
dební nástroje, tleskají do rytmu a zpívají, pomáhají k rozuzlení 
jim dobře známého příběhu. 
Pro dě�  od 3 do 8 let.

KAM KRÁČÍŠ, OIDIPE?
– Herecký seminář
Vedoucí herci: Petr Pochop a Michal Šturman

23.–30. 7. 2022, MKS Nová Paka, cena za dospělého 3000 Kč, 
studenti  a senioři 2600 Kč
Mezi hereckou improvizací a pevně napsaným příběhem Oidipa 
budete zkoumat sílu vlastního hlasu, sílu gesta, prozkoumáte, 
kde vznikají příběhy a jaký smysl má jejich vyprávění a jakým 
způsobem lze příběh vyprávět. Naučíte se vytvořit inscenaci za-
loženou na auten� čnos�  a opravdovos� . Herecká dílna je urče-
ná pro úplné začátečníky i pro zcela pokročilé.
Ubytování v MKS na karimatkách v ceně vč. hygienického záze-
mí a možnos�  vaření. Kontakt pro rezervace a další info:
Petr Pochop tel. 776 811 880, petr.pochop@seznam.cz.

RUMPLCÁK A PRINCEZNIČKA
– LD Maminy Jaroměř
„Letní pohádky na dvorečku“
úterý 26. 7. 2022 v 17:30, dvorek MKS, vstupné 50 Kč
Kdo naučí Grétu, dcerku uhlířky, příst zlaté nitě? A co za to asi 
bude ch� t? A uhodne někdo jeho jméno? Klasická pohádka in-
spirovaná bratry Grimmovými, ale také tak trochu Ed McBainem 
a Fran� škem Hrubínem. Pro dě�  od 3 let.

SRPEN
ULHANÁ PRINCEZNA – Divadlo ŠUS
„Letní pohádky na dvorečku“
úterý 2. 8. 2022 v 17:30, dvorek MKS, vstupné 50 Kč
Pohádka vypráví prostřednictvím velkých marionet a za pomoci 
veselých písniček o tom, že lhaní se opravdu nevyplácí. Jestli se 
princezna svůj zlozvyk odnaučí, se dozvíme na konci příběhu.

KONCERT KAPELY BRUTUS
sobota 13. 8. 2022 od 20:00 do 23:00, Jírovy sady,
vstupné 200 Kč
Do Nové Paky vyráží skupina BRUTUS, legendární rocková a big-
bítová kapela.

VÝLET – Broumovsko
středa 17. 8. 2022, odjezd v 8:00 z parkoviště pod náměstí m,
cena 280 Kč
Součás�  výletu je prohlídka Broumovského kláštera, poté si 
přejedeme ke kapli Panny Marie Sněžné, která je známá také 
jako Hvězda díky svému pě� cípému půdorysu. Následovat bude 
krátká trasa po skalách kolem vrchu Ostaš.
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HRUBÁ POUŤ 19.–21. 8.
DOPROVODNÝ PROGRAM:

PÁTEK 19. 8. 2022
– JÍROVY SADY
16:00 Podkrkonošská dechovka – vstupné zdarma

Vstupné na celý večer 50 Kč

19:30 Brnkačka – Folk-rocková kapela z Jičína
21:00 Bandit – Country music band

SOBOTA 20. 8. 2022
DVOREK MKS – program pro děti  zdarma

14:00–18:00 – dílničky pro dě� 

Divadlo Na židli Turnov a Divadlo Kozlík:
14:00 – O červené Karkulce
16:00 – Vodnická pohádka

JÍROVY SADY – Vstupné zdarma:

14:30 Podzvičinka
16:00 Cimbálka Liberec

17:00 Green Dolphin Jazz
– Green Dolphin Jazz je kapela z Hradce Králové hrající jazzové 
standardy, blues a la� nu. Její repertoár je obohacený o autorské 
písně zpěvačky Petry Boš� kové a francouzské šansony.

Vstupné na zbytek večera 80 Kč

19:00 Beat Brtewski
– Kapela Beat Brtewski je společenstvím muzikantů složeným 
z občanů a přátel místní čás�  Lázní Bělohrad zvané Brtev
(brtník - včelař stáčející lesní med).

21:30 Alibi rock
– Jilemnická kapela, která hraje známé rockové pecky z Čech
i zahraničí.

NEDĚLE 21. 8. 2022
DVOREK MKS
10:30 Kouzelník Tomáš Podzimek 
– malý sál MKS, vstupné zdarma

POHÁDKA O TŘECH NÁMOŘNÍCÍCH
– Divadlo Láryfáry
„Letní pohádky na dvorečku“
úterý 23. 8. 2022 v 17:30, dvorek MKS, vstupné 50 Kč
Námořnická pohádka o čestném a dobrém kapitánu Hromovi, 
který se na své lodi Bublině vydává za svým snem… na ostrov 
Hukakulu. Mo� o příběhu: „Pomozte nám najít mořskou pannu.“
Pro dě�  od 4 do 9 let.

PŘIPRAVUJEME:

23. 9. 2022 – LAKOMÁ BARKA
– Divadelní klub S-divadlo

29. 9. 2022 – SVATOVÁCLAVSKÝ KONCERT
– Musica Dolce Vita: Hudba královen

4. 10. 2022 – MLČETI ZLATO
– Agentura Harlekýn
 (v hlavních rolích Dana Morávková a Jan Čenský).
Vstupné 400/380 Kč, předprodej od 5. 9. 2022

KULTURNÍ KALENDÁŘ
ČERVENEC

Název Akce Místo, čas Pořadatel

12. Út VÝLET DO HOR
– Harrachov

Odjezd v 8:30 
z parkoviště 
pod náměstím

MKS
Nová Paka

12. Út O KOHOUTKOVI
A SLEPIČCE
– Malé divadélko Praha

Dvorek MKS, 
17:30

MKS
Nová Paka

19. Út POHÁDKY PANA POHÁDKY
– Divadlo KK

Dvorek MKS, 
17:30

MKS
Nová Paka

26. Út RUMPLCÁK
A PRINCEZNIČKA
– LD Maminy Jaroměř

Dvorek MKS, 
17:30

MKS
Nová Paka

KULTURNÍ KALENDÁŘ
SRPEN

Název Akce Místo, čas Pořadatel

2. Út ULHANÁ PRINCEZNA
– Divadlo ŠUS

Dvorek MKS, 
17:30

MKS
Nová Paka

13. So KONCERT KAPELY BRUTUS Jírovy sady, 
20:00

MKS
Nová Paka

17. St VÝLET – BROUMOVSKO Odjezd v 8:00 MKS
Nová Paka

19. Pá HRUBÁ POUŤ
– doprovodný program

Jírovy sady MKS
Nová Paka

20. So HRUBÁ POUŤ
– doprovodný program

Jírovy sady a 
dvorek MKS

MKS
Nová Paka

21. Ne HRUBÁ POUŤ
– doprovodný program

Dvorek MKS MKS
Nová Paka

23. Út POHÁDKA O TŘECH
NÁMOŘNÍCÍCH
– Divadlo Láryfáry

Dvorek MKS, 
17:30

MKS
Nová Paka
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ŠKOLY

HRAJEME SI NA ZÁCHRANÁŘE – 1. MŠ HUSITSKÁ
Na začátku měsíce května jsme si v naší 
mateřské škole vyprávěli o integrova-
ném záchranném systému. Navš� vili 
jsme místní hasičský sbor, kde nás pro-
vedli profesionální hasiči, ukázali nám 
celý areál, veškerou techniku a povyprá-
věli dětem o jejich práci. Dokonce si dě�  
mohly vyzkoušet i „uhasit“ oheň. 
V dalším týdnu k nám přijela na zahra-
du mateřské školy záchranná sanita se 
studentkami ze Střední zdravotnické 
školy v Trutnově i s panem ředitelem 
RNDr. Bc. Romanem Háskem Ph.D. Pro 
dě�  měli nachystaná různá stanoviště, 
na kterých se dě�  učily o správné živo-
tosprávě, o první pomoci, jak si správně 
čis� t zuby a pečovat o ně a nakonec pro-
běhla i prohlídka sanity s názornou ukáz-
kou vybavení a poskytnu�  první pomoci.
Na závěr bychom chtěli moc poděko-
vat za osvětu novopackým hasičům, 
studentkám a panu řediteli ze Střední 
zdravotnické školy v Trutnově. Dě�  byly 
nadšené, dozvěděly se spoustu nových 
informací a odnesly si zajímavé zážitky.
Všem přejeme krásné prázdniny plné 
pohody a sluníčka. 

Kolekti v 1. MŠ Husitská, Nová Paka
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10:00

ZAHÁJENÍ
------------------------------------------

10:10

COUNTRY LADIES

PRAHA
----------------------------------------

13:30

VETERÁN CLUB JIČÍN

THE BEATLES
---------------------------------------

15:30

DIVADÉLKO PRO DĚTI
VENDULY BROŽOVÉ Z NOVÉ VSI N.POP.

----------------------------------------

17:00

DRABÍNEK BAND

ŽELEZNICE - COUNTRY

14. MUZEJNÍ DEN

DOPROVODNÝ PROGRAM
*DÍLNIČKY A SOUTĚŽ PRO DĚTI * ŘEMESLNÝ JARMARK * FOTOSOUTĚŽ

*ROUBENÁ CHALUPA A VÝSTAVA V MUZEU – VOLNÝ VSTUP *

* OBČERSTVENÍ *

STUP
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DEN NOVOPACKA NA ZŠ HUSITSKÁ

Tradiční projektový den „Den Novopac-
ka“ se uskutečnil na naší škole 31. květ-
na 2022. Smyslem tohoto dne je v dě-
tech a také občanech Nové Paky utvářet 
vztah k našemu malebnému a svým způ-

sobem i kouzelné-
mu městu, pěstovat 
úctu k předkům i li-
dem, kteří se podí-
leli i podílejí na roz-
květu a fungování 
našeho města. Pro-
to žáci 1. a 2. stup-
ně vyrazili za kul-
turními i přírodními 
památkami našeho 
města (např. Kle-
notnice, Suchar-
dův dům, klášterní 
chrám Nanebevze�  
Panny Marie, hřbi-
tovní kaple, dřevě-

ný kostelík z Podkarpatské Rusi) nebo 
navš� vili ins� tuce (např. Městský úřad, 
Policie ČR, Hasičská zbrojnice, MŠ Hu-
sitská, Dům seniorů, Pivovar Nová Paka, 

a.s., Lohmann & Rauscher s.r.o.) a po-
znávali Novou Paku „zblízka“. K putování 
dětem skvěle posloužila slepá mapa no-
vopackých soch od novopacké výtvarni-
ce a pedagožky PaedDr. Kateřiny Krau-
sové, která velice zajímavě představuje 
díla novopackých sochařů – Antonína, 
Vojtěcha a Stanislava Suchardových, Bo-
humila Ka� y a Ladislava Zívra. 
Dětem se tento den velmi líbil, odnesly si 
spoustu zážitků, informací a zkušenos� . 
Doufejme, že jim zdravý vztah k našemu 
městu vydrží a budou se do něho vždy 
rády vracet. Děkujeme všem ins� tucím, 
které nás mile přijaly a umožnily nahléd-
nout do své práce.
Více informací a fotografi í z projektové-
ho dne na: www.skolahusitska.cz.

Mgr. Daneta Svobodová
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EKOKURZ 5. TŘÍD V HORNÍM MARŠOVĚ (ZŠ HUSITSKÁ)
V období od 16. do 20. května se žáci 
5. tříd zúčastnili pobytového programu 
v Horním Maršově zaměřeného na prak-
� ckou ekologickou výchovu. Lektoři da-
ného střediska SEVER připravili pro dě�  
program plný poznávání, tvoření, krea� -
vity a řešení záhady.
První den dopoledne byl věnován uby-
tování, seznámení s místním prostře-
dím a lektory. Odpoledne dě�  čekalo 
poznávání přírody pomocí smyslů, tý-
mové ak� vity, poznávání mezilidských 
vztahů. Dětem byly nabídnuty ak� vity 
zaměřené na stmelení skupiny, navoze-
ní důvěry, komunikaci a spolupráci. Při 
večerním programu se dě�  věnovaly 
relaxaci a rozvíjení fantazie při malování 
„diáčků“.
Druhý den si dě�  zahrály simulační hru 
Jezero, při které zjišťovaly, jak správně 
zacházet se společnými přírodními zdro-
ji, jak zabránit zhoršování životního pro-
středí. Z dě�  se staly fi rmy, které při své 
činnos�  využívají vodu z jezera. Odpole-
dne při procházce Maršovem jsme se za-
bývali vývojem a postupnou proměnou 
krajiny, seznámili jsme se se způsobem 
života a hospodaření v předešlých sto-
le� ch v Horním Maršově. Po návratu byl 
program věnován výrobě různých ruko-
dělných výrobků. Dě�  vytvářely jedno-
duchými postupy různé předměty z tra-
dičních i netradičních materiálů, hrály 
i loutkové divadlo. Večerní program byl 
zakončen letenkou na tajuplný ostrov, 

kde nás čekalo setkání s neznámým tvo-
rem. Dě�  se dozvěděly, že neznámý tvor 
byl vyhuben a také informace o osudu 
a důvodu vyhubení dalších zvířat a mož-
né způsoby ochrany zvířat. 
Další den jsme dopoledne trávili všichni 
čas na faře DOTEK. Zjišťovali jsme, co je 
přírodní zahrada, jak voní, kdo v ní žije. 
Dě�  se zapojily i do každodenní činnos�  
na faře, což některé opravdu velmi ba-
vilo. Odpoledne si dě�  vyzkoušely bio-
monitoring, kdy zjišťovaly kvalitu vody 
na základě výskytu vodních bezobrat-
lých živočichů. Večer jsme pak trávili čas 
u táboráku hraním na kytaru, zpěvem, 
opékáním špekáčků a pečením „hadů“ 
z kynutého těsta.

Čtvrtý den jsme se vydali na celodenní 
výlet. Večer jsme ukončili program ná-
vštěvou kostela Nanebevze�  Panny Ma-
rie a trochou sportu. 
Poslední den už následovalo balení, 
zhodnocení týdne, rozloučení a návrat 
domů. Dětem byl předán GLEJT za celo-
týdenní snahu, plnění úkolů a detek� vní 
pomoc.
Během pobytu žáci získali cenné zna-
los� , seznámili se se způsobem života 
a hospodaření v Horním Maršově. Domů 
odjížděli sice trochu unaveni, ale plni do-
jmů a obohaceni o spoustu nových zážit-
ků a poznatků.

Mgr. Petra Tauchmanová

Dne 26. 5. 2022 se dveře naší školy ote-
vřely rodičům budoucích prvňáčků, kteří 
se mohli zúčastnit dílničky zaměřené na 

seznámení s výukou matema� ky podle 
prof. Hejného, která se u nás ve škole 
vyučuje již sedmým rokem. Po společ-

ném úvodu, kdy jsme rodičům před-
stavily principy a také dobré zkušenos�  
s výukou této matema� ky, se rodiče po-
stupně seznámili se třemi prostředími, 
která se v matema� ce vyskytují a dě�  je 
postupně během 1. třídy objevují. Rodi-
če si tak mohli vyzkoušet řešit úlohy na 
krokování, součtové trojúhelníky nebo 
také krychlové stavby, což jsou úlohy 
podporující prostorovou představivost. 
Byl to velmi rychlý náhled do světa ma-
tema� ky prof. Hejného, která je pro dě�  
velmi zajímavá a podporuje jejich logic-
ké uvažování. V závěru rodiče zhodno� li 
dílničku jako přínosnou a obdivovali, co 
se dě�  během 1. třídy v matema� ce na-
učí. Děkujeme jim za účast a věříme, že 
se opět při nějaké podobné příležitos�  
sejdeme.

Mgr. P. Bílková, Mgr. I. Burkertová

MATEMATICKÁ DÍLNA PRO RODIČE PŘEDŠKOLÁKŮ (ZŠ HUSITSKÁ)
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Dne 14. 6. 2022 se konaly prezentace ročníkových prací na naší 
škole. Jedná se o dlouhodobý projekt, kdy žáci posledního roč-
níku pracují na originální práci z předmětu, který mají rádi. Ka-
ždý žák dochází na pravidelné konzultace s vedoucím své prá-
ce, rozšiřuje si znalos�  nebo schopnos�  ve vybrané disciplíně 
a propojuje svoje vědomos�  a um s dovednostmi v oblas�  IT. 
Výsledkem bývají velmi zajímavé práce, které nejlepší žáci ob-
hajují při veřejných prezentacích a bojují o pres� žní ceny. 
Tento rok bylo odevzdáno 30 prací a k veřejné prezentaci po-
stoupilo 12 nejlepších. Témata byla velmi různorodá: divadlo, 
projektová dokumentace ke stavbě domu, tvorba webových 
stránek o památkách Nové Paky, výroba designových kachli-
ček, zkoumání procesu kvašení či fotosyntézy, tvůrčí psaní, 
informace o tom, jak funguje pěstounská péče. Nechyběly ani 
práce v anglickém jazyce (např. rodokmen královské rodiny) či 
práce pedagogického charakteru, zaměřené na přímou činnost 
v hodině s dětmi, například poznávání medvídka Paddingtona 
nebo práce s literárním textem s dětmi na 1. stupni. 
Porota měla úkol značně nelehký, protože úroveň prací byla 
velmi vysoká a byla radost sledovat mladé prezentující deváťá-
ky, jak se před očima poroty mění v opravdové studenty, kteří 
dokáží formulovat svůj záměr, podělit se o výsledky svého bá-
dání s ostatními a vyhodno� t své úspěchy. 

Letošní kolo již zná své vítěze: na prvním místě se umís� l žák 
Tadeáš Staněk (9. A) s tématem „Alterna� vní divadlo“, druhé 
místo obsadila Denisa Kukučková (9. A) s tématem „Duběnko-
vý inkoust“ a tře�  místo patří Lili Kociánové (9. B) s tématem 
„Model domu a projektová dokumentace“. Všem výhercům 
srdečně gratulujeme a přejeme, ať se jim na střední škole daří.

PhDr. Š. Hetf leischová

Žáci a žákyně 5.–7. tříd se zúčastnili krajského kola ve volejbalu. 
Děvčata se moc a moc snažila, ale na lepší, než tře�  místo jim to 
bohužel tentokrát nestačilo. Dívky ale tvoří mladý a kompaktní 
tým. Věřím, že se příš�  rok prosadí.
Zato chlapci, možná trochu překvapivě, ale naprosto zaslouže-
ně krajské kolo s velkým přehledem vyhráli. Celý turnaj odehrá-
li bez ztráty setu. Dokázali si hru dobře organizovat, vzájemně 
se povzbuzovali. V každém zápase přišla nějaká „hluchá“ pasáž, 
ale kluci ji dokázali rychle překonat. Škoda, že se letos nehraje 
republikové kolo, mohli jsme se podívat s volejbalem i někam 
dál…
Naši školu velmi dobře reprezentovali: Johanka Machová, Ma-
ruška Brádlová, Kája Maxová, Valča Janatová, Kája Řezníčková, 
Denča Chudobová; Toník Honců, Honzík Krsek, Maty Líbal, To-
bík Ulrich, Ondra Samler a Víťa Plecháč.

Mgr. Zdeněk Burkert

V květnu jsme uspořádali na naší škole 
úspěšnou akci – Sběr papíru. Na zase-
dání jsme se jednohlasně shodli, že nám 
není lhostejná válečná situace na Ukra-
jině, a proto bychom rádi pomohli ukra-
jinským dětem. Tuto myšlenku podpořili 
také žáci z jednotlivých tříd a zapojili se 
do sběru papíru. Výtěžek věnujeme hu-
manitární organizaci Červený kříž.

Bylo sesbíráno 3480 kg papíru a získali 
jsme částku 6640 Kč.

Rodičovské sdružení nám přispělo a ode-
slali jsme výslednou částku se šťastnými 
čísly 7777 Kč.

Každoročně také pomáháme a navštěvu-
jeme útulek pro psy a kočky ve Š� kově. 

V červnu proběhla sbírka a žáci z celé 
naší školy zvířátkům dopřáli velké množ-
ství psích a kočičích kapsiček, granulí, 
konzerv a dalších potřebných věcí. Cel-
kem bylo vybráno a předáno i 2660 Kč. 

Děkujeme a jsme rádi, že pomáháte.

Parlamenťáci ze ZŠ Husitská

SLAVNOSTNÍ PREZENTACE ABSOLVENTSKÝCH PRACÍ ŽÁKŮ
9. ROČNÍKU (ZŠ HUSITSKÁ)

KRAJSKÉ KOLO VE VOLEJBALU 6. A 7. TŘÍD (ZŠ HUSITSKÁ)

PARLAMENT ZŠ HUSITSKÁ – SBĚR PAPÍRU A PODPORA UKRAJINY
A NOVOPACKÉHO ÚTULKU
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PRVNÍ SLADOVNÍCI-
-PIVOVARNÍCI Z NOVÉ PAKY
V polovině června letošního roku složilo prvních deset sla-
dovníků-pivovarníků ze Střední školy gastronomie a služeb 
v Nové Pace závěrečné zkoušky. Nejprve je čekala písem-
ná část, kterou všichni úspěšně zvládli. Prak� ckou zkouš-
ku absolvoval každý ve svém domovském pivovaru. Čtyři
v trutnovském „Krakonoši“, čtyři v Nové Pace. Pačáci měli 
velkou výhodu, protože zdejší pivovar má sladovnu a žáci 
měli větší možnost osvojit si také výrobu sladu. Žáci z ma-
lých řemeslných pivovarů byli zase samostatnější.
Ve výrobě postupovali od šrotování sladu až po stáče-
ní piva do sudů. Přímo excelentní výkon předvedla Pavla 
Hartmanová v historickém pivovaru v Dětenicích. Zatopila 
březovým dřevem pod kotlem a uvařila svoji tmavou dva-
náctku.
Velmi spokojeni jsme byli i s výkonem Tomáše Duška
v pivovaru „Safari“ v ZOO Dvůr Králové, který uvařil 11% 
světlou Africkou královnu, chmelenou chmelem z Jihoaf-
rické republiky. Oba minipivovary se vyznačují vynikajícím 
pivem, na kterém mají určitě nemalou zásluhu i žáci naší 
školy. Úspěšným vyřazením celé skupiny škola připravila 
historicky prvních 10 absolventů tohoto oboru v rámci Krá-
lovéhradeckého kraje. O nedostatek kvalifi kovaných řeme-
slníků tak nemusí mít pivovarnický průmysl obavu.

Dej Bůh štěs� . 
Franti šek Jirásko, SŠGS Nová Paka.

ZVLÁDÁME TO HEZKY ČESKY

Ve 2. polole�  uplynulého školního roku 
nastoupili do prvního ročníku oboru ku-
chař-číšník tři noví žáci, sympa� č�  Vikto-
ria, Marta a Marko z Ukrajiny. Všichni tři 
se studiu gastronomie věnovali už na své 
původní domovské škole. S velkou pod-
porou jak vedení školy a třídní učitelky, 
tak všech učitelů prak� ckých i teore� c-
kých předmětů se zapojili do studijního 
programu, ve kterém úspěšně dospěli 
k uzavření prvního ročníku.
Vzhledem k tomu, že se na původních 
školách nesetkali s prak� ckou výukou, 
rozsah a možnos�  prak� cké výuky 
v rámci školní kuchyně SŠGS ukrajinské 

studenty nadchl. Pod vedením učitele 
prak� ckého výcviku Pavla Hrušky do-
konce realizovali každou druhou středu 
v měsíci pravidelná „setkání“ s tradiční 
ukrajinskou kuchyní, při kterých připra-
vovali podle národních receptů pokrmy 
jako vareniky, holubce, houbovou polév-
ku, boršč a další. Podle jejich vlastních 
slov jsou Viktoria, Marta i Marko s mož-
nostmi prak� ckého výcviku ve škole více 
než spokojeni. Ve školní praxi i teorii „je-
dou“ na sto procent, mají pěkné vztahy 
se spolužáky, našli si už ve škole nové 
přátele a na léto plánují jak odpočinout 
si, tak najít si prázdninovou brigádu v ho-
telu či restauraci.
Velkou výzvou pro všechny tři nové stu-
denty – s ohledem na rychlost, s jakou 
se byli nuceni zkraje jara zapojit do běž-
né výuky – bylo intenzivní studium čes-
kého jazyka. Pod velmi pečlivým a záro-
veň laskavým vedením češ� nářky, paní 
učitelky Romany Brendlové, se setkávali 
šestkrát týdně na speciálních hodinách 
češ� ny, a to nad rámec běžných školních 
povinnos� , aby se co nejdříve dokáza-

li v českém jazykovém prostředí dobře 
zorientovat, dovedli co nejlépe rozumět 
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Jarní čtvrtle�  na SŠGS uplynulo nejen 
ve znamení závěrečných zkoušek, ale 
také specializačních kurzů pro talentova-
né žáky gastronomických oborů.
Ve spolupráci s Asociací kuchařů a cuk-
rářů a projektu Nestlé Young Culinary Ta-
lents byly ve dnech 28. dubna a 19. květ-
na realizovány dva celodenní workshopy 
pro nadané žáky z oborů hotelnictví 
a kuchař-číšník. V prostorách školní ku-
chyně se vybraní žáci po oba dny věno-
vali vysoké gastronomii pod vedením 
kuchařského mistra Jiřího Středy, který 
mimo jiné působí jako komisař Asociace 
kuchařů a cukrářů ČR a ambasador pro-
jektu Nestlé YOCUTA.
Dubnovým tématem kuchařského 
workshopu byl raut. Výchozími tématy 
pro výsledný rautový stůl byly například 
klasický rostbíf, ryba a moderně pojaté 
originální omáčky a pěny, které ve fi nál-
ní prezentaci na rautovém stole působi-
ly neuvěřitelně lákavě, svěže a trendy. 
Důraz byl kladen zejména na čerstvost 
surovin a originální receptury, splňují-
cí současné top trendy ve světové gas-
tronomii. Jak potvrdil sám kuchařský 
mistr Jiří Středa, je nesmírně důležité 
přistupovat k přípravě pokrmů s vědo-
mím toho, že „jíme i očima“. Pro mladé 
adepty kuchařského umění je podle jeho 

slov důležité nejen perfektně zvládnout 
klasické základy, ale poté především ne-
bát se experimentovat, mít chuť čerpat 
stále novou inspiraci a držet krok s aktu-
álními trendy a vývojem v celosvětovém 
měřítku.
Ostatně, světovou kuchyni měli žáci 
možnost si vyzkoušet na květnovém 
workshopu, jehož tématem byly mořské 
plody. Vzhledem k tomu, že středoškol-
ské studium kuchařiny je rámcově zamě-
řeno především na základy tradiční čes-
ké kuchyně, byla to pro mladé kuchaře 
první zkušenost se zpracováním surovin 
jako jsou chobotnice, mořská ryba nebo 
ústřice. Žáci byli workshopem nadšeni. 
Během jediného dopoledne se pod od-
borným vedením seznámili hned s ně-
kolika pokrmy z mořských plodů, které 
se nejen naučili od základů až po fi nální 
prezentaci připravit, ale měli samozřej-
mě možnost jídla i degustovat. Tradič-
ní důraz na kvalitu a čerstvost surovin 
a oku lahodící prezentace pokrmů za-
ručila gastronomický zážitek na vysoké 
úrovni.
Už se těšíme, jaké kulinářské zážitky 
a odborný růst přinese další školní rok!

Mgr. Marti na Ahmed Čermáková

SVĚTOVÁ GASTRONOMIE NA PŮDĚ SŠGS

a sami češ� nou na běžné komunikač-
ní úrovni mluvit. Museli se popasovat 
s mnoha nástrahami, které na ně na po-
mezí ukrajinského a českého jazyka čí-
haly, ať už šlo třeba o spodobu znělos�  
některých hlásek, podobně znějící slo-
va anebo záludnost pádů či slovesných 
koncovek v českém jazyce. Všichni tři 
mladí kuchaři se do studia nového jazy-
ka (a nezapomeňme na skutečnost, že 
standardně povinným cizím jazykem je 
pro ně ve škole také anglič� na!) pus� li 
s opravdu velkou vervou, poc� vě a zod-

povědně. Ohromným plusem pro spolu-
práci nejen ve škole se ukázalo být jejich 
upřímně pozi� vní naladění, smysl pro 
humor, otevřenost a chuť domluvit se, 
učit se a pracovat. Mnohokrát se s paní 
učitelkou ve výuce svorně zasmáli v� p-
ným jazykovým hříčkám, které se jim bě-
hem hodiny nebo v každodenním využi�  
češ� ny povedlo vytvořit. Rychle museli 
zvládnout dorozumět se v běžných prak-
� ckých situacích a osvojit si běžné kon-
verzační základy, jako například pozdra-
vit, koupit si jízdenku v autobusu nebo 

svačinu do školy, zeptat se na cestu, do-
mluvit si schůzku, zorientovat se ve škole 
a ve městě. 
Všichni tři „naši“ ukrajinš�  studen�  ob-
stáli v náročném studiu na výbornou 
a jejich op� mismus a úsilí se jim bez-
pochyby v životě vrá� . Přejeme nejen 
Viktorii, Martě a Markovi, ale i všem 
studentům a pracovníkům SŠGS krásné 
prázdniny!

Mgr. Marti na Ahmed Čermáková

Vážení čtenáři Achátu,

znáte ve svém okolí někoho zajímavého, o kom by se měli dozvědět i ostatní?

Můžete o něm napsat do rubriky PŘEDSTAVUJEME VÁM.

Vaše příspěvky posílejte na

achat@munovapaka.cz.

TĚŠÍME SE NA VAŠE PŘÍSPĚVKY!
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GYMNÁZIUM A SOŠPG: SKONČIL 18. ROČNÍK PŘÍRODOVĚDNÉ LIGY
Ve středu 8. června byly slavnostně 
vyhlášeny výsledky 18. ročníku sou-
těže Přírodovědná liga, která zahr-
nuje úlohy z fyziky, chemie, biologie 
a geografi e. Tato soutěž, která klade 
značné nároky nejen na vědomos-
�  soutěžících, ale především na jejich 
pracovitost a vytrvalost, letos proběh-
la za účas�  41 zájemců, z toho bylo
31 soutěžících z kategorie Junior, tedy 
z primy až kvarty osmiletého gymnázia. 
Po sečtení výsledků pě�  soutěžních kol, 
dlouhodobé úlohy a fi nálového testu se 
vítězem stal již potře�  v řadě Kryštof 
Vitvar z kvinty. Na druhém místě skon-
čila Tereza Kyselová, rovněž z kvinty, 
která současně vybojovala i � tul Skokan 
roku za největší zlepšení ve srovnání 
s loňským ročníkem. Pomyslnou bron-
zovou příčku si odnesl Mar� n Kalenský
ze sekundy. Ten se stal současně vítězem 
kategorie Junior, druhé místo v této ka-

tegorii zaujala Tereza Tegelová z tercie 
a tře�  místo Veronika Janků z kvarty. 
Cenu objev roku pro nejlepšího nováčka 
soutěže vybojoval Ondřej Kosina z pri-
my.
Přírodovědná liga byla letos poprvé také 
součás�  nové soutěže Přírodovědný 
dvojboj, v níž se sčítaly výsledky pě�  zá-
kladních kol Přírodovědné ligy se soutěží 
Přírodovědný klokan. Na prvních dvou 
místech kopírovaly výsledky dvojboje 
celkové pořadí ligy, zvítězil tedy Kryštof 
Vitvar před Terezou Kyselovou. Tře�  
místo získal Matěj Choutka ze sexty.
Osmnáctý ročník Přírodovědné ligy 
úspěšně proběhl nejen díky nadšení 
soutěžících a autorů úloh, ale také díky 
fi nanční podpoře Spolku rodičů Gymná-
zia a SOŠPg a fi rmy Papír – knihy, Ond-
řej Nýdrle. Autory soutěžních úloh byli 
RNDr. Josef Křeček (fyzika, koordinátor 
soutěže), Mgr. Tomáš Dočekal (geogra-

fi e), Mgr. Pavlína Kuželová (biologie) 
a Mgr. Dagmar Ročková (chemie).
Celý soutěžní ročník byl zakončen exkur-
zí úspěšných účastníků do České televize 
v Praze. Exkurze navázala bezprostředně 
na slavnostní vyhlášení výsledků, usku-
tečnila se opět po třech letech (v roce 
2020 a 2021 neproběhla z důvodu covi-
dové epidemie) a byla našim soutěžícím 
zaslouženou odměnou.

A v září samozřejmě startujeme 19. roč-
ník Přírodovědné ligy a 2. ročník Přírodo-
vědného dvojboje!

RNDr. Josef Křeček,
koordinátor Přírodovědné ligy

Nejúspěšnější účastníci 18. ročníku 
Přírodovědné ligy. Zleva: Tereza Kyselová 

(2. místo), Kryštof Vitvar (1. místo), 
Marti n Kalenský (3. místo).

Foto: Jan Morávek
Soutěžící Přírodovědné ligy 2021/2022 na exkurzi před hlavním vchodem budovy 

České televize na Kavčích horách. Foto: Jan Morávek

DUBEN A KVĚTEN NA GYMNÁZIU A SOŠPG
I závěr školního roku 2021/2022, který 
jsme po dvou covidových letech absol-
vovali konečně nepřerušený, byl naplně-
nou řadou událos�  a akcí.

Z tradičních jmenujme úspěšné dubno-
vé prak� cké maturity na pedagogické 
škole, přijímací zkoušky na osmileté 
a čtyřleté gymnázium (po letech máme 
naplněný první ročník) a pedagogickou 
školu a návštěvu hradeckého Klicperova 
divadla, kde zájemci z řad žáků zhlédli 
představení Velký Gatsby.
Nezůstali jsme stranou, co se týče další 
pomoci ukrajinským uprchlíkům. Z naší 

strany přišla nová pomoc, a to kurzy 
češ� ny pro začátečníky, které si vzala 
na starost Vlasta Drábková. Každou stře-
du tak mohli zájemci strávit hodinu vý-
ukou českého jazyka, která jim pomohla 
s rychlejší adaptací v jejich doufejme do-
časném prostředí.

Naše škole byla vybrána k mezinárodní-
mu šetření PISA, což je projekt organi-
zovaný OECD (Organizace pro hospodář-
skou spolupráci a rozvoj), jenž na pat-
nác� letých žácích testuje jejich mate-
ma� ckou, přírodovědnou a čtenářskou 
gramotnost a v aktuálním cyklu též gra-

motnost fi nanční i tvůrčí myšlení žáků.

V rámci programu Erasmus+ se skupina 
žáků pod vedením Mar� ny Daníčkové 
vydala v květnu do rumunského Curteni 
na setkání se svými vrstevníky z Rumun-
ska, Bulharska a Severní Makedonie. 
Hlavním tématem byla sice digitální bez-
pečnost, ale významná část pobytu byla 
věnována mezinárodnímu teambuildin-
gu a prezentacím mateřských zemí. Ze-
jména kuchyně a tance na české párty 
zanechaly v ostatních silný dojem.

Jaro je spojeno i s řadou tema� ckých 
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exkurzí a výletů. Třída I. G absolvova-
la návštěvu pražské botanické zahrady 
a sekunda vyrazila na třídenní poznávací 
ekokurz do Českého ráje.

Naši žáci se zúčastnili výtvarné soutěže 
pro hasiče z Nové Paky a Jičína. Nejprve 
se v tělocvičně učili rozbalovat a zapo-
jovat hasicí požární hadice a zkoušeli si 
hasičskou štafetu s překážkami. 1. místo 
získala Lucie Kubánková z kvinty a z této 
třídy si odnesla Čestné uznání i Marie 
Plecháčová. Krásné 3. místo ve stejné 
kategorii získala Naďa Choutková z ter-
cie a ze stejné třídy se může pochlubit 
Čestným uznáním i Eliška Hlosková. 

Florbalový tým složený ze zástupců kvar-
ty (Jan Labašta, Fran� šek Paulus, Matěj 
Kracík, Filip Šulc, Kvido Sekot, Marek 
Špůr a Jakub Daníček) a tercie (Patrik Po-
nikelský) zvítězil v okresním turnaji, když 
za sebou zanechal celkem šest družstev 
jičínského okresu a po zásluze a závěreč-
né remíze 2:2 s Lepařovým gymnáziem si 
odvezl ocenění za první místo.

V Hradci Králové proběhlo v polovině 
května ocenění žáků zapojených do pro-
gramu DofE, který pomáhá žákům roz-
vinout svůj potenciál v oblas�  sportu, 
dobrovolnictví či expedičních dovednos-

� . Za naši školu si pro bronzové umístění 
došla Tereza Macková a Kristýna Mikys-
ková ze 4. A a Jindřich Horák, již žák hra-
deckého Biskupského gymnázia. 

Třída 3. G se zúčastnila krajského kola 
Ekologické olympiády v Třebechovicích 
pod Orebem, resp. v Ekocentru Krňo-
vice. Úkoly byly zaměřené na ochranu 
životního prostředí a rekul� vaci kraji-
ny. Konkrétně šlo o poznávačku rostlin 
a živočichů, vypracování prezentace 
na téma – Rekul� vace lomu Marokánka. 
Na závěr si organizátoři přichystali pro-
hlídku Krňovického skanzenu. Náš tým 
ve složení Matěj Zahradník, Vojta Jašek 
a Jiří Matouš obsadil v nabité konkurenci 
11. místo. 

Své místo v závěru roku mají i předměto-
vé soutěže. Vynikajících úspěchů dosáh-
li zejména naši „nejmenší“ v okresním 
kole Biologické olympiády. V kategorii 
D byl první Mar� n Kalenský (sekunda), 
kterého následovala primánka Eliška Ho-
ráková. Oba dva tak postoupili do kraj-
ského kola. V dalších kategoriích si dobře 
vedl Jan Kapucián a Eliška Horáková (oba 
prima), 4.–7. resp. 10. místo, Mar� n Ka-
lenský ze sekundy obsadil tře�  a Mar� n 
Dočekal z tercie dokonce první místo.
Podobně se nám dařilo i v krajském kole 

Fyzikální olympiády. Matyáše Mar� n-
ce z kvarty jen o půl bodu v kategorii E 
minulo tře�  místo a Veronika Janků, též 
z kvarty, skončila osmá. Kategorii D jsme 
obeslali kvintány Kryštofem Vitvarem, 
Terezou Kyselovou a Eliškou Polákovou, 
kteří přivezli desáté, čtrnácté a devate-
nácté místo. O něco úspěšnější byla sex-
ta v kategorii C, kde Adéla Tauchmanová 
obsadila sedmé a Matěj Choutka desáté 
místo.

Hmatatelných úspěchů dosáhli naši zá-
stupci v celostátní soutěži Matema� cký 
klokan. Kategorie Benjamin přilákala v ji-
čínském okrese 711 soutěžících a sekun-
dáni Michal Dočekal a Eliška Vorlíčková 
dosáhli na druhé a čtvrté místo. Mezi 
555 žáky v kategorii Kadet byl Matěj Fi-
šera z kvarty pátý. A co středoškolská ka-
tegorie Junior a 42 žáků? Kryštof Vitvar 
první, Matěj Choutka (sexta) čtvrtý a Te-
reza Kyselová pátá. Pres� žní kategorie 
Student byla nejméně obsazená, pou-
hých 26 účastníků. I tak je čtvrté místo 
Adély Podlipné a Tomáše Dyntra, oba 
sep� ma, krásným umístěním. V rámci 
krajského porovnání se nejvýše dostal 
Michal Dočekal – sdílené tře�  místo 
v kategorii Benjamin.

Ladislav Kodym

Dům a zahrada
VítězCena kvality

SHOPROKU 2017

Dům a zahrada
FinalistaCena kvality

SHOPROKU 2016

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
Navštivte e-shop Seminka-Chilli.cz 
a vybírejte ze široké nabídky pálivých dobrot. 

Jsme pěstitelé i výrobci a sídlíme v Nové Pace.
Výdejní místo pro osobní odběry je v Husitské 1303.
Potřebujete poradit s výběrem? Volejte 776 283 726.

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
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Z NOVOPACKÉHO SPORTU

BAKAKO NOVÁ PAKA JE TU JIŽ 25 LET
Novopacký klub má své kořeny zapuš-
těné hluboko v devadesátých letech mi-
nulého stole� , kdy vzniklo kamarádské 
pouto mezi několika spolužáky. Jeden 
z nich se v roce 1997 stává „duchovním 
otcem“ celého klubu. V tomto roce se Ji-
římu Bajerovi dostává do ruky přihláška 
na MTB orientační závod pod názvem 
CARLOS´S BIKE CROSS a právě tehdy 
vzniká název klubu BAKAKO, což je v pře-
kladu BAjer, KAšpar, KOut.
Začátky byly krušné. Jezdili jsme ten-
krát na kolech bez jakéhokoli odpružení, 
jezdci zcela bez tréninku. Na cyklooble-
čení tehdy nebylo ani pomyšlení, pouze 
v obyčejném triku a kraťasech. Sedm let 
jsme každoročně bloudili na závodech 
pořádaných Karlem Kotykem (průkop-
níkem a „otcem“ Novopackého bikingu 
a op� mistou, který byl vždy přesvědčen, 
že se nikdo nikde neztra� ). Neztra� l, 
alespoň v našem klubu, ba naopak, stá-
le nás přibývalo. V roce 2001 se změnil 
i název týmu na BAC BAKAKO ZV80. Což 
v překladu zní: Bikecrossový Amatérský 
Club Bajer Kašpar Kout ZVerec a číslovka 
na konci je poslední dvojčíslí data naro-
zení všech prvých čtyř členů klubu.
Psal se se rok 2003 a v týmu přišel rok 
plný změn. Těžce jsme se vyrovnávali 
s faktem, že se jubilejní 10. ročník Car-
los‘s Bike Cross tento rok jede naposled. 
Nechtělo se nám tehdy končit a nebyl by 
to Jirka Bajer, aby na něco nepřišel. Oslo-
vily jej MTB maratony a staly se přesně 
� m, co náš klub hledal.
V sezóně 2004 objížděl tyto závody 
pouze sám Jirka, ostatní vyčkávali v zá-
loze a sledovali, co to s ním udělá, jet 
tak dlouhé tratě. Milovaný CARLOS´S 
byl krátký opro�  50–60 kilometrům sic 
dobře značené, leč náročné tra� . U Jirky 
se projevila přímo závislost na těchto ty-
pech závodů. 
Nákaza vzrůstala a rok 2005 byl ve zna-
mení dalších pokusů a omylů na poli 
závodů MTB. Světlo světa zřel první tý-
mový dres. Při premiérových závodech 
v této sezóně jsme stoupli v ceně, a to 
doslova. Sponzor, pojem, o kterém se 
nám dosud ani nezdálo a najednou chce 
být vidět, a to na našich prsou. Úplně 
prvním členem klubu, který si stoupl 
na stupně vítězů při MTB maratonu, byl 
Štefan Zverec, a to dokonce na domácím 

novopackém BLÁZNIVÉM CROSS COUN-
TRY. 
Epidemie se rozhořela naplno v roce 
2006 a horečkou zvanou MTB maratóny 
je nakažen každý. Prak� cky celá záloha 
jezdců z let CARLOS´Sáckých se vrací 
zpět a ve startovních lis� nách se natr-
valo objevuje pod názvem BAC BAKAKO 
ZV80 hned 11 členů. 
Rok 2007 přinesl mnoho novinek. Hor-
ská kola byla stále více v oblibě a bylo to 
znát i v početním složení týmu. Mnoho 
zkušených i nezkušených lidiček chtělo 
startovat v našem týmu. Na 15 závo-
dech startovalo pod hlavičkou klubu již
29 jeho členů. Pro tak početné složení 
klubu Jirka Bajer vymyslel týmové bo-
dování GP a opět zvýšil soutěživost při 
maratonech. Z každého závodu získal 
jedinec určité body a ze součtu vzešel 
nejlepší Biker a Bikerka pro daný rok. Pr-
vými vítězi se stal Zdeněk Pěchouček st. 
a Valerie Suchánková. Na podzim toho-
to roku vzniklo občanské sdružení BAC 
BAKAKO ZV80 o.s. Byl to výrazný krok 
v činnos�  klubu. Již jsme nebyli pou-
hou partou nadšenců se zálibou v jízdě 
na horském kole, ale klubem s vnitřními 
pravidly a klidně uspořádaným režimem 
činnos� .
V roce 2008 jsme pořádali Sport-den 
Bakako. Startovali jsme na Volejbalové 
Dřevěnici a fotbalovém turnaji v Lukavci 
a též na 18 MTB maratonech. Vznikají in-
ternetové stránky www.bakako.cz.
V roce 2010 Michal Polák odfoukl usa-
zený prach ze závodu Carlos’s Bike Cross 
a uspořádal prvý ročník BOZKu, který 
z čás�  kopíruje již zašlý závod. Násled-
ný rok Jirka Bajer zařídil v Rokytnici n/J 
předsezonní soustředění, které si zú-

častnění pochvalovali. Ve třech dnech 
jsme najezdili v Krkonoších přes 250 kilo-
metrů. Zde se potvrdilo, že není potřeba 
jezdit do teplejších krajin. Kvalitně potré-
novat je možné i v Čechách. Také jsme 
se zúčastnili Mistrovství republiky ve 24 
MTB hodinovce, kde čtyřčlenný tým ob-
sadil parádní čtvrtou příčku. 
Další roky přinášejí rapidní nárůst člen-
ské základny. Obsazujeme na závodech 
čím dál častěji přední pozice a od roku 
2012 se naplno rozjíždí dětská sekce to-
hoto klubu. Jirka Bajer se pravidelně vě-
nuje dětem a vychovává z nich budoucí 
„šampiony“. Každým rokem se k nám 
hlásí další a další dě�  se zájmem o hor-
skou cyklis� ku.
V roce 2015 se družstvo ve složení Vaní-
ček, Fikar, Sládek a Tříska stalo mistry ČR 
ve 24hodinovce. 
Každý rok stále častěji dokončujeme zá-
vody na stupních vítězů, a i dětská sekce 
se více vrývá do povědomí široké veřej-
nos� . Každoročně se zúčastňuje vícero 
MTB závodů. V roce 2016 jich bylo 47, 
2017 = 53, 2018 dokonce 77, 2019 = 89 
závodů, 2020 = covidových alespoň 57, 
2021 = 61 a rok 2022 = ?. Veškeré úspě-
chy zde nebudu sáhodlouze vypisovat. 
Stačí si je přečíst v předchozích článcích 
měsíčníku Achát.
Za celou tuto dlouhou éru trvání klubu se 
do historie zapsalo již 125 členů a z toho 
je nyní 25 ak� vních dě� . Někteří dospě-
lí i dě�  klubem jen prošli, ale jiní v něm 
čile žijí dál. Přejme tedy všem do dalších 
let mnoho úspěšných výsledků a mnoho 
šťastně ujetých kilometrů v sedle svých 
biků.

Jirka Bajer

LOGO Bakako 2009 LOGO Bakako 2013
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PŘIDEJTE SE!
Mám dva dny do odletu, pomalu končí 
hek� cký čas, během kterého jsem si při-
padal jako na po� tku u maturity. Hledal 
jsem správné odpovědi na otázky: „Co si 
s sebou vzít?“ „Jaké z nachystaných věcí 
vyřadit?“ „Kde ušetřit váhu a místo?“ 
„Jak dobíjet veškerou elektroniku?“ „Jak 
to všechno poskládat na kolo?“ a mnoho 
dalších. Být v disciplíně „ultradlouhé zá-
vody bez podpory“ nováčkem je nároč-
né už před startem. Jedno je jisté, budu 
se učit i během jízdy. Na 7400 kilomet-
rech na to čas bude.

Jak jsem v přípravě obstál, se dozvím 
záhy po startu o půlnoci z 19. na 20. červ-
na na Nord Kappu, daleko za polárním 
kruhem, kde panuje počasí jako u nás 
v prosinci nebo v lednu. Mnohem víc od-
povědí budu mít po proje�  patnác�  ev-
ropských zemí (včetně ČR) v nejjižnějším 
městě Evropy, přístavu Tarifa na Gibral-
taru. Pevně věřím, že tam dorazím a že 
se mi vyhnou nějaké větší trable. Bude 
to dost osamělá jízda, nicméně pomáhat 
mi bude vědomí, že na mě rodina, ka-
marádi, fanoušci a další podporovatelé 
myslí a že můj pohyb na mapě sledují. 
Podpořit mě zprávami tentokrát bude 

těžké, protože budu šetřit baterku mo-
bilu a hlavně se budu muset věnovat ří-
zení, při zastávkách zase je potřeba řešit 
vše potřebné, včetně jídla, dobíjení pří-
strojů, spánku… Práce bude pořád dost 
a času málo. Ovšem o „on-line“ potra-
vu fanoušci nepřijdou, protože Gábina 
a Táda z Traga.cz si s dětmi naplánovali 
rodinnou dovču s karavanem po Evropě 

a na několika místech mě potkají, aby 
následně hodili informace na sítě. 

Abych nešlapal pouze vstříc cílové čáře 
v daleké Tarifě, rozhodl jsem se tradičně 
vyhlásit sbírku, kterou společně pomů-
žeme dosáhnout cílů dalších lidí, jejichž 
cesta životem není jednoduchá. Podpo-
říme malou Lilli bojující s Crouzonovým 
syndromem, tracheostomií a dalšími 
nemocemi vyžadujícími i nákladné ope-
race nehrazené pojišťovnou. Jindříškovi 
s centrální koordinační poruchou zase 
pomůžeme na cestě za jeho snem, kte-
rým je život bez vozíku. Čeká ho ještě 
mnoho nákladných rehabilitačních te-
rapií. Rád bych podpořil i spolek Spor-
tem pro�  bariérám ze Staré Paky, jehož 
záslužnou činnost v oblas�  péče o hen-
dikepované a staré lidi ocenily už desít-
ky rodin v našem regionu. Parta těchto 
bezva lidí, kteří i přes svůj hendikep po-
máhají ostatním, přišla letos o hlavního 
tahouna, když zemřel Honza Pelikán. 
Jeho nápady a vize však přetrvávají na-
dále. Podpořme Honzovy kamarády, kte-
ří v nich budou pokračovat. 

Zaslouží si naši pomoc, díky za ni!

Mapa NorthCape–Tarifa bike race

Balení v plném proudu
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Děkuju všem partnerům za podporu!

Tohle všechno sbalit na kolo byl oříšek

Pro sbírku jsem zřídil transparentní účet 
2102005215 / 2010, na který bude mož-
né přispívat libovolnými částkami. Výtě-
žek následně rozdělím 30 % pro Lilli, 30% 
pro Jindříška a 40 % pro Sportem pro�  
bariérám. Příspěvkem pomůžete lidem, 
kteří si to zaslouží, a každému mému 
šlápnu�  dáte další rozměr, čímž dodáte 
sílu i mně. 

Informace přímo z trasy budou dostup-
né na sociálních sí� ch a webu. Sledovat 
pohyb závodníků po trase bude možné 
on-line na odkazu www.northcape-ta-
rifa.com/2022-tracking. V tomto čísle 
se nepodařilo naplnit rubriku „Pačáci 
na cestách“, a tak vás zvu na společnou 
hodně dlouhou virtuální jízdu. Sice to 
odšlapu sám, ale na cestě mezi Nord Ka-
ppem a Tarifou bude hodně Pačáků se 
mnou. Věřím, že společně zase napíše-
me další příběh s dobrým koncem.

Držte palce a podpořte Lilli, Jindru a SPB. 
Děkuju!

Danda Polman
www.danielpolman.com

Sbaleno, vše na kole, odlétám, držte palce!.
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Tře�  červnovou sobotu se na novo-
packém letním stadionu uskutečnil již
7. ročník běžeckého závodu pořádané-
ho Velocipéd klubem Nová Paka. Skoro 
osmdesát dě�  soutěžilo na tra� ch mě-
řících 40 m, 60 m, 150 m, 300 m, 600 m 
a 1000 m. První start byl v pravé poled-
ne a další pak plynule navazovaly po do-
běhu jednotlivých kategorií. Tři nejlepší 
v každé věkové skupině obdrželi medai-
le. 
V půl tře�  odstartoval hlavní závod 
na 5 km a 10 km a zúčastnilo se ho pět-
apadesát juniorů, juniorek a dospělých 
z blízkého i širšího okolí (Úbislavice, Sta-
rá Paka, Roškopov, Lázně Bělohrad, Jičín, 
Studenec, Jilemnice, Vrchlabí, Špindle-
rův Mlýn, Liberec, Mělník, Praha). Také 
letošní běh byl náročný. Nejen kvůli tra-
�  vedoucí v členitém terénu v lese nad 
rybníky Fařina a Anna, ale zejména kvůli 
tropickým teplotám. Slovy našich pivo-
varníků: byl to „letní nářez“. V cíli dobí-
hali mnozí značně vyčerpáni, ale naštěs�  
se vše obešlo bez zdravotních komplika-
cí a zásahů lékařské služby. Svoji premi-
érovou běžeckou ultrapakárnu si letos 
zkusily dvě deví� leté slečny Sára Polma-
nová a Klára Paulusová, které si po dět-

ském závodě na 300 m střihly pod dozo-
rem Klárčina ta� nka pětku, a to komplet 
včetně prologu Jírovými sady. 
Hodnotné ceny pro účastníky bylo mož-
né zakoupit díky fi nanční podpoře měs-
ta Nová Paka. Zlatavý mok poskytl vítě-
zům Pivovar Nová Paka a krů�  lahůdky 
do tomboly věnovala fi rma Prominent. 
Obdiv náleží všem, kteří se běžeckého 
klání zúčastnili a poděkování těm, kteří 
pomohli s organizací či s fi nančním a ma-
teriálním zabezpečením. Tak zase za rok. 
Běžte do toho!

Výsledky SUN RUN KIDS, 1. místa: 
1–3 roky, 40 m: dívky, Dorota Kubů, 
Lyžařský oddíl Stará Paka, chlapci, Ště-
pán Pour, Sokol Nová Paka, 4–5 let, 
60 m: dívky, Nela Nováková, Habřina, 
chlapci, Hynek Sucharda, TJ Nová Paka,
6–7 let, 150 m: dívky, Beáta Říhová, Pra-
ha, chlapci, Samuel Račák, Jiskra Harra-
chov, 8–9 let, 300 m: dívky, Sára Polma-
nová, Ultra Paka Racing Team, chlapci, 
Tobias Patricio Serafi m, Klub biatlonu 
Roškopov, 10–11 let, 600 m: dívky, Aneta 
Nováková, Habřina, chlapci, Tomáš Jana-
ta, ČKS SKI Jilemnice, 12–13 let, 1000 m:
pouze chlapci, Tobiáš Kraus.

Výsledky SUN RUN CROSS 5 km,
1. místa: 
juniorky 14–17 let, Marcela Nosková, 
Sokol Úbislavice, ženy 18–39 let, Barbo-
ra Žalská, Nová Paka, ženy 40 let a starší,
Blanka Paulů, Maratonstav Úpice, junio-
ři 14–17 let, Nosek Fran� šek, Sokol Úbi-
slavice, muži 18–39 let, Štěpán Socha, 
Poko Running Team, veteráni 40–54 let, 
Jiří Drbohlav, Lomnice nad Popelkou, ve-
teráni 55 let a více, Miloš Dušánek, BK 
Nová Paka. 
Výsledky SUN RUN CROSS 10 km,
1. místa:
ženy 18–39 let, Anežka Kučerová, ČKS 
SKI Jilemnice, ženy 40 let a starší, Ve-
ronika Podlipná, Lázně Bělohrad, muži 
18–39 let, Jan Bajer, BAKAKO Nová Paka, 
veteráni 40–54 let, Jiří Čivrný, veteráni 
55 let a více, Luděk Zelený.

Kompletní výsledkovou lis� nu naleznete 
na www.velocipedklub.cz, foto na 
www.velocipedklub.rajce.idnes.cz.

Za Velocipéd klub Nová Paka
Šárka Haklová

Foto: Karolína, Kristýna a Jiří Pochopovi

SUN RUN CROSS 2022

Nejmladší účastnice závodu Apolenka přijela z Benecka
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STŘELBA

Květen byl velmi úspěšný pro naše 
střelce. 14. května proběhlo 1. kolo 
Fomei Cupu na střelnici Zebín u Ji-
čína. V juniorech zvítězil Vojta Kuřík 
a s 385 body se stal i celkovým vítě-
zem. V juniorkách zvítězila Klára Ti-
cháčková a Mar� na Ticháčková byla 
druhá.

21. 5. se konal v Plzni kontrolní zá-
vod reprezentace ve sportovní pis-
toli 30+30 ženy. Klára Ticháčková 
vybojovala páté místo a s 561 body 
postoupila do fi nále, kde skončila 
čtvrtá.

22. 5. se konalo druhé kolo Fomei 
Cupu v Dněšicích u Plzně, kde Vojta 
Kuřík (v juniorech) skončil po rozstře-
lu druhý a v juniorkách byla Klára Ti-
cháčková tře�  a Mar� na pátá. V do-
rostu pak byla ještě Diana Slámová 
čtvrtá.

Antonín Pravý 

RUDA COGAN MISTREM SVĚTA
Triatlonista TJ Nová Paka se účastnil prv-
ního letošního mistrovství světa v duat-
lonu počátkem května, v dánském Vibor-
gu. Ve středním duatlonu, který sestává 
z 10 km běhu, následovaným 60 km ča-
sovky na kole a 10 km běhu nakonec, ob-
sadil tře�  místo ve věkové kategorii 50–
54 let. Zvítězil Marcin Konieczny z Polska 
před domácím Sørenem Bayem. 
V červnu pak rumunské město Tar-
gu-Mures hos� lo mistrovství světa 
ve sprint duatlonu (6 km běh – 20 km 
kolo – 2,5 km běh). Běh i kolo na složi-
tých okruzích uprostřed tohoto města – 
krátká stoupání, zatáčky, kostky. V tom-

to závodu je povolena jízda v háku, závod 
je tak� čtější, je to vlastně také normální 
cyklis� cký závod. 
Od běžeckého startu se pokoušela unik-
nout řada Britů, nakonec se to ale po-
vedlo jen Italovi Atzorimu, běžel fantas-
� cky, ale moc mu to nepomohlo, na kole 
jel sám, po doje�  skupinou se zařadil, ale 
nevydržel.
Top cyklista Tom Shepherd (naskakoval 
s Coganem) na kole jezdil vysoké tempo, 
ale nepodařilo se mu ujet. I Ruda Cogan 
se pokusil o únik, ale Shepherd tempem 
vždy dotáhl celou skupinu. Vicemistr 
z Viborgu Søren Bay z Dánska byl stále 

vepředu, hlídal si pozici, nakonec však 
1,5 km před cílem kola spadl na otočce. 
Sice bez většího zranění, ale ztra� l dra-
hocenných 40 sekund. A tak v druhém 
běhu nastal jen souboj Cogana se dvěma 
cyklis� ku přeživšími Španěly: Bellartem 
(jel v 90. letech Vueltu) a Termensem 
(osobák na 1500 m za 4:01 min). Roz-
hodovalo se až v posledních 500 m, nej-
dříve zaútočil Josep Bellart, Ruda Cogan 
však kontroval nástupem do jeho nástu-
pu a rychle si vytvořil náskok 30 m a ten 
už udržel. 

TJ Nová Paka, triatlon

Výsledky 6 km depo 
1

kolo depo 
2

2,5 
km

poř. čas

Rudolf Cogan CZE 21:02 00:46 30:49 00:43 9:08 1 1:02:27

Josep Bellart ESP 21:01 00:41 30:52 00:47 9:11 2 1:02:31

David Serra 
Termens

ESP 21:01 00:41 30:56 00:41 9:20 3 1:02:36

Søren Bay DEN 20:59 00:42 31:39 00:50 9:01 4 1:03:09

Mark Shepherd GBR 21:04 00:46 30:49 01:04 11:01 5 1:04:43

Gianluca Atzori ITA 20:17 00:47 31:55 00:43 13:11 6 1:06:51

Simon Clarke GBR 21:10 01:05 34:51 00:52 9:32 7 1:07:28

David Vaughan RSA 22:07 01:08 33:37 00:55 9:44 8 1:07:29

Michael O'Riley USA 22:08 01:02 33:43 00:51 9:49 9 1:07:30

Brendan Anglim GBR 22:29 00:43 33:53 00:53 11:11 10 1:09:07

BIKE JE RADOST! 

Dětská sekce klubu BAKAKO Nová 
Paka již začala koncem dubna naplno 
jezdit po cestách i necestách v okolí 
našeho městečka a najíždět potřeb-
né kilometry před letošními závody. 
Mladší děcka můžete potkávat každé 
úterý a starší dě�  každý čtvrtek, jak 
jedou s úsměvem na tváři za širokými 
řídítky svých biků.
Jubilejní 25. závodní MTB sezona se 
pomaloučku přehupuje do své druhé 
poloviny. Naše starší děcka se již na-
plno zabydlela ve čtvrtmaratonech 
a někteří již jezdí i maratony v délce 
přes 50 kiláčků a úspěchy se pozvolna 
dostavují. Třeba kadet Mára Foltýn 
má letošní sezonu velice úspěšnou. 
V Machově dojel celkově na 2. místě, 
v Jičíně celkově na 5. místě a na Dolní 
Moravě celkově zvítězil. No a mladší 
část klubu se též účastnila již 30 MTB 
závodů a děcka se zde dokázala umís-
� t na pódiových místech celkem 36x. 
Senzačně si vedou sestry Famfulíkovy, 

když na dětských tra� ch si mladší Elí 
dojela již pro 15 zlatých medailí a star-
ší Bára si na krk pověsila 13 zlatých 
medailí. Zde ale nelze vyzdvihovat 
pouze pódiová umístění, ale vítězem 
se stane každé dítko, které se posta-
ví na start závodu a dokončí svoji trať 
na jakémkoli místě. Někdy je vidět 
na jejich tvářích úsměv, ale někdy i sl-
zičky. Proto všechno má práce s dětmi 
přeci smysl!
Zúčastňujeme se pravidelně mno-
hých pohárů a různých sérií marato-
nů, ve kterých se častokrát umísťu-
jeme v popředí výsledkových lis� n, 
ale o tom napíši až později, až letošní 
sezona bude ukončena. Ani přes letní 
měsíce se nezastaví pravidelné tré-
ninky pro děcka do 10 let a nad tou-
to věkovou hranicí. Stačí nás sledovat 
na klubovém Facebooku, kde jsou 
umísťovány jednotlivé reporty z da-
ných závodů.

Jirka Bajer
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Po dlouhých několika měsících vzniklo 
veliké nadšení, které vyús� lo v založe-
ní nové skupiny mladých žáků a jejich 
rodičů, tj. „Střelecký kroužek“ při na-
šem SSK Nová Paka. Vedoucím tohoto 
kroužku se stal pan Radek Šír a jeho dě�  
tvořily základ tohoto kroužku. Netrvalo 
dlouho a přidaly se další dě� . 
Dalšími významnými pomocníky a kole-
gy se postupně stali pan David Stránský, 

Pavel Laušman a Jiří Morávek. Dě�  v do-
provodu rodičů přibývá a zájem se pro-
hlubuje. V současné době máme přihlá-
šeno sedm dě�  a do budoucna počítáme 
celkově asi s dese� .
Na střelbu ze vzduchovky mají vyhraze-
ný čtvrtek odpoledne od 15:30. Vzdu-
chové pušky s otevřenými mířidly, terče 
a diabolky jim poskytl náš klub. Trénuje 
se ve dvou směnách – otevřená mířidla, 
potom s op� kou a pro ty starší se připra-
vuje tře�  směna ve střelbě z malorážní 
pušky pod kontrolou správce střelnice.
Jejich ambicí je příprava na první klubo-
vý závod a podzimní soutěž Fomei Cup. 
Všichni se těšíme na jejich budoucí úspě-
chy.
V sobotu dne 11. 6. 2022 ráno po deváté 
hodině se otevřela brána střelnice Sopky 
pro žáky a žákyně se zájmem o orien-
tační biatlon. Na rozloučení se školním 
rokem 2021–22 tuto akci pořádal Klub 
sportu pro všechny Nová Paka, z. s.
a my jsme přispěli naším areálem a tech-
nickou výbavou. Žáci a žákyně si vyzkou-
šeli orientační běh a následně střelbu ze 
vzduchové pušky na terč vzdálený 10 m. 
Střílelo celkem 27 dě�  v disciplíně 5 ná-
střelných a 10 soutěžních ran. Nejlepší 

střelci obdrželi diplomy a medaile. Závě-
rem si k obědu všichni společně opekli 
vuřty. 
Náš nejúspěšnější junior Vojta Kuřík na-
vázal na významné ocenění nejúspěš-
nějších sportovců roku 2021 městem 
Nová Paka a přivezl nové výsledky. V so-
botu 14. května proběhlo 1. kolo soutě-
že Fomei Cup na Zebíně u Jičína. Vojta 
zvítězil se 385 body a následně se stal
i celkovým vítězem tohoto kola. Ve dru-
hém kole soutěže Fomei Cup konaném 
22. 5. v Dněšicích u Plzně skončil Vojta 
po rozstřelu na druhém místě. Je vidět, 
že v tomto roce dobře nastartoval a bu-
deme mu přát dobrou formu po celý rok. 
Za SSK Nová Paka

Luboš Malý

STŘELECKÝ KROUŽEK SSK NOVÁ PAKA, PODPORA DĚTÍ A MLÁDEŽE

POZVÁNKA PRO VEŘEJNOST
Od 28. 6. 2022 je střelnice opět otevřena pro 
veřejnost. Podmínkou pro umožnění střelby 
je platný zbrojní průkaz a vlastní zbraň. 
Vstup na střelnici je s nákladovým poplat-
kem 200 Kč za střelce. Střelec má k dispozici 
terče, zálepky a chrániče sluchu.
Střílí se vždy každé úterý od 15.00 hod.

POZVÁNKA NA VEŘEJNOU SOUTĚŽ
VE STŘELBĚ Z MALORÁŽKY

V sobotu 10. září se ve střelnici Sopka koná 18. ročník veřejné střelecké 
soutěže pro veřejnost od 15 let věku. Střílí se z klubové malorážní pušky
5 ran nástřelných a 20 ran soutěžních ve všech sportovních kategoriích. 
Ženy, muži, dorost a zvlášť pak registrovaní sportovci. Střelivo a zbraně 
zajišťuje pořadatel. Startovné 150 Kč. Prezentace už v 8.00 hod., začátek 
v 9:00. Drobné občerstvení bude zajištěno na střelnici v nové klubovně. 
Vítězové obdrží diplom a věcné ceny. Podrobnosti  na ssknovapaka.cz v části  
soutěže. Přijďte všichni, kdo to chcete zkusit a třeba i zvítězit.
Předem přejeme hezké sobotní dopoledne.



47číslo 7/8

V úterý 14. 6. Žralok Nová Paka z.s. uspo-
řádal své první oddílové závody, kterých 
se zúčastnili všichni plavci od přípravky 
až po tým A. Krásnou atmosféru závodů 
podtrhla bohatá účast diváků z řad ro-
dičů přímo na bazénu. Mimo klasických 
disciplín 50 m volný způsob, 50 m prsa 

a 50 m znak si dě�  zasoutěžily také v dis-
ciplínách vlnění s ploutvemi a potápění 
pro puk. Vítězi jednotlivých kategorií se 
stali Matěj Vaněk, Richard Rudolf Cogan, 
Adéla Baudyšová, Matyáš Luňák, Matěj 
Vik, Karolína Maršíková a Štěpán Hruš-
ka. Výborné výsledky všech dě�  ukázaly, 
že všechny poc� vě trénují a zdokonalu-
jí se. Závody na bazénu byly zakončeny 
velkým aplausem zejména pro nejmlad-
ší účastníky. Nejstarší plavce ještě teď 
v červnu čeká vrchol letní přípravy. Ka-
rolína Maršíková bude bojovat o nejlepší 
umístění na MČR v Praze Podolí a Štěpán 
Hruška na Letní olympiádě dě�  a mláde-
že v Olomouci. 
Vyhlášení výsledků oddílových závodů 
a předání medailí, diplomů a cen bylo 
v prostorách DDM Stonožka, kde ná-
sledně proběhlo také přátelské posezení 
s občerstvením. Děkujeme všem zdat-
ným plavcům za účast a všem přejeme 
krásné prázdniny. S některými z nich se 
uvidíme na prázdninovém soustředění, 
které pořádáme v srpnu. A už teď se tě-
šíme na září na novou plaveckou sezónu, 
kde rádi přivítáme i nové členy našeho 

oddílu. Poděkování závěrem patří paní 
ředitelce Ivě Novákové za poskytnu�  
prostor DDM Stonožka, organizátorům 
závodů a všem zúčastněným. 

Michal Řeháček, trenér

PRVNÍ ODDÍLOVÉ ZÁVODY ŽRALOKA

CHCEŠ
PLAVAT
JAKO
ŽRALOK?

PŘIJĎ NA NÁBOR PLAVCŮ
DO ODDÍLU!

KDY: 6. 9. a 13. 9. 2022

V KOLIK: 14:30 hod.

KDE: VESTIBUL BAZÉNU N.P.

S SEBOU: PLAVKY 

Michal Řeháček, Oddíl Žralok Nová Paka
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První sezóna, která se po covidové době 
odehrála konečně celá, přinesla bývalé-
mu novopackému basketbalistovi Tomá-
ši Palasovi a jeho týmu USK Praha bron-
zovou medaili. Tomuto úspěchu před-
cházely také zahraniční zkušenos�  z eu-

roligového turnaje na španělském ostro-
vě Tenerife, kde Tomáš odehrál zápasy 
například s italským mistrem Orange 
Basket Bassano. Tento tým dokázali kluci 
z USK porazit. Dále také změřili své síly 
s jedním z nejlepších týmů na světě –
Real Madrid Basketbal. Na něj už byli 
krátcí, ale mohli tak konkurovat týmu, 
který je držitelem prvního místa v druhé 
nejlepší soutěži na světě, hned po NBA. 
Tým USK Praha nakonec na tomto turnaji 
obsadil 5. místo. 
V Česku už Tomáš se svým týmem po zá-
kladní čás�  soutěže skončil na prvním 
místě s bilancí 14 výher a 0 proher. Ná-
sledovaly zápasy v play-off , kde USK po-
rovnal síly se Sršni z Písku, ze kterého 
USK vyšel s výherní bilancí 2:1, což zna-
menalo přímý postup na MČR do 19 let 

v Jindřichově Hradci. V semifi nále USK 
narazil na Basket Brno, se kterým po vy-
rovnaném zápase prohrál 73:78. Pro 
pražský celek to znamenalo boj o bron-
zovou medaili. V zápase o tře�  místo 
hráli pro�  druhému brněnskému týmu 
Tygři Brno. USK už nezaváhal a získal pro 
sebe bronzovou medaili. Tomáš v se-
mifi nálovém zápase proměnil 20 bodů 
a v zápase o 3. místo jich dal 19, za což 
obdržel ocenění pro nejlepšího hráče 
v zápase s Tygry Brno.
Tomáš tak přivezl po covidové době 
do Nové Paky další medaili, a i když � mto 
mistrovstvím pro něho sezóna ofi ciálně 
skončila, i nadále se připravuje v Praze 
s mužským A-týmem na tu další.

Matěj Vik

TOMÁŠ PALAS A JEHO TÝM USK PRAHA 3. NA MČR V BASKETBALE!

O předposledním květnovém úterý za ideálního počasí, se se-
šli nejmenší adep�  královny sportu na letním stadionu, aby si 
před svými rodiči i prarodiči zazávodili a porovnali své schop-
nos�  s ostatními dětmi. Na první letošní atle� cké dětské zá-
vody je sem pozvali novopač�  sokolové s hlavní organizátor-
kou Dančou Coganovou. Počasí mladým závodníkům celkem 
fandilo, nebyla zima ani teplo, a tak mladí atle�  a atletky bez 
problémů dosahovali svých nejlepších výsledků. Program pro 
kategorie byl obdobný jako v minulých letech. Dě�  si zaběhly 
50 m, resp. 100 m a 50 m s překážkami, svůj um si vyzkoušely 
v hodu míčkem a ve skoku dalekém, dle věku buď s rozběhem, 
nebo z místa. Po nástupu všech zúčastněných dě� , se podle 
jednotlivých kategorií �  nejmenší adep�  královny sportu roze-
šli na jednotlivá sportoviště k prvým disciplínám. Nejpočetnější 
byla kategorie dívek i chlapců ročníku 2017–2018, kde starto-
valo celkem dvanáct dívek a dvaadvacet chlapců.
Za� m co první disciplínu, běh na 100 m resp. 50 m zvládli všich-
ni „sprinteři“, včetně těch nejmenších, téměř bez problémů, 
tak překážky, i když byly nízké, dělaly někdy malým prckům po-
� že. Ale i přesto, až na výjimky, se s touto disciplínou dě�  zdár-
ně vyrovnaly. Někteří „mladí atle�  a atletky“ zvítězili i ve více 
disciplínách, a naznačili tak již svůj talent pro královnu sportu.

VÝSLEDKY – vítězové jednotlivých disciplín:
Roč. 2019 a ml. – dívky: 50 m: 18,3, 50 m př.: 27,8, míček: 2,72, 
dálka: 2,85 vše Simona Gernatová, chlapci: 50 m: 11,5, 50 m 
př.: 23,5, míček: 0,49 vše Vojta Kynčl, dálka: Jakub Ejghoul 0,57, 
2017–2018: dívky: 100 m: 26,1, 50 m př.: 15,8 obě disciplíny Na-
tálie Spurná, míček: Klára Mizerová 6,12, dálka: Kateřina Hůlo-
vá 1,25, chlapci: 100 m: 24,4, dálka: 1,28 obě disciplíny Marek 
Kuřík 50 m př.: Hynek Sucharda 12,5, míček: Daniel Kotraba 
8,53, 2015–2016 dívky: Laura Žalská 18,9, 50 m př.: Filipa Ber-
gerová 11,7, míček: 8,32, dálka: 2,40 obě disciplíny Bára Her-
brychová, chlapci: 100 m: Jáchym Sehnal 21,3, 50 m př.: 12,2, 
Jáchym Sehnal a Lukáš Ruml, míček: Dominik Flumert 13,30, 
dálka: David Matura 2,36, 2013–2014 dívky: 100 m: 11,1, 50 m 
př.: 9,8, dálka: 2,91 vše Ema Brádlová, míček: Beata Novotná 
15,74, chlapci: 100 m: Tobiáš Patricio 17,3, 50 m př.: Lukáš Kří-
žek 10,6, míček: Jiří Kudrnáč 17,51, dálka: Ondřej Kuřík 3,00, 
2011–2012 dívky: 100 m: Jana Jirová 16,2, 50 m př.: 9,7, dálka: 
3,62 obě disciplíny Aneta Formánková, míček: Eva Schubertová 
19,86, chlapci: 100 m: 15,7, 50 m př.: 9,8, dálka: 3,71 vše Ma-
rek Lodr, míček: Vojta Kordula 39,50, 2009–2010 dívky: 100 m: 
15,8, 50 m př.: 9,4, míček: 24,30, dálka: 4,05 vše Anna Vitáková.

Míla Pour

MALÍ ATLETI A ATLETKY ZAPLNILI STADION 



49číslo 7/8

V pátek 26. května byl v Mostku odstar-
tován druhý ročník závodu horských 
a gravelových kol na 400 km. Trasa to-
hoto velmi náročného cyklis� ckého zá-
vodu vede Krkonošemi, Jizerskými hora-
mi, Žitavskou pánví, Lužickými horami, 
Českým Švýcarskem, Chráněnou kra-
jinnou oblas�  Labské pískovce, Českým 
středohořím, Kokořínskem, Máchovým 
krajem, Českým rájem a Podkrkonoším 
zpět do cílového Mostku. Úderem po-
ledne se od startovní čáry rozjelo přes
130 cyklistů, mezi kterými nechyběla 
známá ultracyklis� cká jména, včetně 
vítěze 1000 Miles Tomáše Novotného. 
Nelze ani zapomenout na vynikajícího 
packého ultracyklistu Dana Polmana. 
Peloton vyrazil od startu bleskovým 
tempem, jak odpovídá těmto ultra, letos 
k tomu navíc přispěly obavy z předpově-
dí extrémních bouřek. Až teprve Krko-
noše, kde jsou nejdelší stoupání celého 
závodu, peloton jako vždy spolehlivě 
roztrhaly.

„Do čela jsme se hned v prvním stoupá-
ní dostali s Michalem Vláškem z Kross 
Bikeranch Teamu a vytvořili si velmi 
solidní náskok. Dokonce jsme si u toho 
sti hli i skvěle pokecat a udělat spo-
lečnou fotku. Ve stoupání na Dvorač-
ky se mi ale jelo líp, a tak jsem zhruba
od 75. kiláku jel sám, což upřímně ne-
mám moc v lásce, protože jestli mě na ul-
tramaratonech něco nebaví, pak je to 
samota. Ale závod je závod, předpověď 
slibovala peklo, takže bylo potřeba držet 
tempo. Když jsem vyjel na vrchol Hvoz-
du v Lužických horách, viděl jsem ty sli-
by meteorologů na vlastní oči. Na černý 
horizont, z něhož lítaly blesky a z mraků 
visely bílé záclony srážek, nebyl pěkný 
pohled. Do pekla jsem vstoupil kdesi před 
Českým Švýcarskem. Byla to smršť, ale 
přežil jsem. Pak jsem projel ještě jednu 
bouřku, ale jen její okraj, kde tolik nefou-
kalo a jen silně pršelo. V noci jsem nabral 
ztrátu hodně přes půl hodiny. Nejprve 
jsem se zdržel v Arnolti ckém hosti nci, 

kde jsem v jedenáct večer polknul pivko 
a k tomu nakládaný hermelín s chlebem. 
Ale servírka musela nejdřív ošéfnout slo-
žitou objednávku hodně žíznivého sto-
lu štamgastů, včetně rundy panáků. Té 
jsem se naštěstí  vyhnul. A pak jsem si 
dost nepříjemně zajel.
Přes Bezděz, kde jsem bloudil při prv-
ním ročníku, jsem se konečně dostal 
do Českého ráje. Sluníčko se přehoup-
lo přes obzor, což je při ultramaratonu 
vždycky hodně nabíjející – zvlášť když 
k tomu dojde v tak krásné krajině. Dal-
ší vzpruhou byli i fanoušci. Jako první 
jsem potkal bráchu s kámošem Tádou, 
kteří mně přijeli fandit. Kolem Lomnice, 
odkud pochází Michal Vlášek, a zejmé-
na pak u Nové Paky přibývalo známých 
tváří, včetně rodiny, kamarádů a věrných 
fanoušků. Nakonec klapla obhajoba loň-
ského vítězství zakončená obligátní jíz-
dou po zadním kole. Na rozdíl od loňska 
nebyla kosa a panovalo opti mální počasí 
na vychutnání si pivka, které můj žaludek 
i mysl v cíli vždycky potěší. Druhý v cíli, 
Michal Vlášek, přijel o více jak půl hodiny 
za mnou,“ sdělil nám po vítězném závo-
dě unavený, ale značně spokojený Dan 
Polman.
Za� mco si první ze 400 km trasy užívali 
pohodu v cíli, ukrajovali úvodní desítky 
kilometrů účastníci závodu na 200 km, 
kteří vyrazili na svůj závod v sobotu úde-
rem osmé hodiny ranní. Nejlépe si vedl 
Mar� n Fikar z Bakako Nová Paka, který 
tuto dvoustovku s� hl objet pár sekund 
pod 11 hodin.
Na závěr několik slov známých ultracyk-
listů, kteří letošní trasu absolvovali popr-
vé. „Trasa byla hlavní důvod, proč jsem 
se do závodu přihlásil. Místo startu a cíle 
mám kousek od bydliště a trasa předsta-
vuje jeden velký okruh mimo jiné přes 
Krkonoše, Jizerky, Lužické hory, Český 
ráj a Podkrkonoší. Trasa 400 ultra navíc 
vede po vybraných úsecích hned několi-
ka známých českých MTB závodů, takže 
člověk má v průběhu závodu na co vzpo-
mínat,“ rozdělil se s čtenáři o své dojmy 
druhý v cíli Michal Vlášek.

Se svými zážitky z trasy se svěřila i prv-
ní žena v cíli a fi nišerka 1000 Miles 2021 
Klára Holásková: „Trasa se mi líbila hod-
ně! Nejvíc asi tí m, jak byla vlasti vědná. 
Pro mě jako holku z Moravy vedla dost 
neokoukanými místy a takové cesty mě 
baví. A taky byla poměrně hezky jezdi-
vá, až mi chvíli trvalo zvyknout si na to, 
že v případě rozcestí  trasa nekopírovala 
ten největší masakr. Právě takto jsem si 
zajela celkově kolem 7 km, když jsem au-
tomati cky, naučená z Mil, vjížděla do nej-
méně sjízdné varianty.“
Spokojený organizátor závodu Jakub 
Jaroš dodal: „Do poslední chvíle jsem 
čekal, že to tak strašné, jak meteorolo-
gové předpovídali, nebude. Když ale za-
čala vichřice, která nám polámala stany 
a rozházela zázemí a při cestě autem 
za rodinou za mnou v lese spadl smrk, 
tak jsem s obavami čekal, kdy mně za-
zvoní telefon. Naštěstí  vše dopadlo dobře 
a bouři se buď závodníci vyhnuli, nebo ji 
přečkali někde v přístřešku.“

Výsledky 400 ULTRA - TOP 10:
1. Daniel Polman (Ultra Paka Racing 
Team): 21:13:07 2. Michal Vlášek (Kross 
Bikeranch Team): 21:44:24, 3.–4. Tomáš 
Fabián (Cykloteam Kolárna): 23:49:31, 
3.–4. Pavel Šíp (SKP Most): 23:49:31, 
5.–6. Mar� n Chutný (HSK): 24:34:27 
(1. na gravelu), 5.–6. Tomáš Kovářík: 
24:34:27, 7.–8. Tomáš Novotný (Bronce 
Sport): 25:15:45, 7.–8. Petr  Tichý (Gran-
fondo): 25:15:45, 9.–11. Augus� n Orieš-
ka: 25:56:43, 9.–11. Stano Chorvát (Divo 
Trenčín): 25:56:43, 9.–11. Mihal Matejo-
vic (CTKViking): 25:56:43, …, 35. Klára 
Holásková 33:18:12.

Míla Pour

BLESKOVÝCH 400 ULTRA POD TAKTOVKOU DANDY POLMANA
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Loňská premiéra překážkového závodu 
Gladiator Race v našem městě bude mít 
své pokračování. Poslední srpnový ví-
kend (26.–27. 8. 2022) se sjedou do Nové 
Paky nadšenci sportu OCR (Obstacle 
Course Racing, tedy překážkový sport), 
aby vyzkoušeli svoji odvahu, sílu i vytr-
valost na tra� ch oblíbené, české série 
Gladiator Race, která je s dese� letou 
tradicí největším pořadatelem překáž-
kových závodů u nás. Tým pořádající 
organizace Sportvisio připravuje na pá-
teční večer (26. 8.) noční závod na 3 km 
s 20 překážkami. V sobotu 27. 8. nejdříve 
do svého závodu vystartují dě�  všech 
věkových kategorií, aby je následova-
li dospělí v hlavním závodě na 7 km
s 35 překážkami. Gladiator Race svým 
konceptem nabízí možnost účas�  jak 
pro zkušené závodníky, tak i pro úplné 
nováčky. Ředitel závodu Roman Šinkov-
ský vysvětluje: „Jsme si vědomi toho, že 
některé překážky jsou pro laiky náročné, 
a proto máme i kategorii tzv. FUN, kdy 
si účastník závodu může vyzkoušet, na co 
si troufne. Jeho čas se neměří, nevyhod-
nocuje, v podstatě jde o to překonat sám 

sebe a vyzkoušet si, co Gladiator Race 
obnáší. Jsme přesvědčeni, že jakmile si 
náš překážkový závod vyzkoušíte, tak se 
do něj zamilujete. Panuje zde soudržnost, 
kamarádství a podpora mezi závodní-
ky navzájem. V této kategorii si mohou 
běžci dokonce pomáhat i mezi sebou, což 
vede k podpoře týmovosti . Závod mnoh-
dy absolvují skupiny kamarádů společně. 
Dokonce máme i kategorii pro nejmenší 
děti , které běží se svými rodiči.”  Po zku-
šenostech z loňského roku očekávají po-
řadatelé ak� vní návštěvnost celé akce až 
1500 závodníků všech věkových katego-
rií prak� cky z celé České republiky i za-
hraničí. Centrum akce je umístěno v oko-
lí zimního stadionu a skiareálu Máchovka 
a nabízí i skvělou podívanou pro diváky. 
Gladiator Race kombinuje běh v terénu 
s překonáváním přírodních i umělých 
překážek. Závodníci se musí popasovat 
se silovými disciplínami (např. nošení 
a tahání břemen), přelézáním bariér, 
ručkovacími konstrukcemi, broděním 
bahnem či vodou nebo dovednostními 
disciplínami jako je např. hod oštěpem 
na cíl, balanční překážky atd. Každou ne-

zdolanou překážku lze nahradit jednodu-
chým pohybovým hendikepem (běžecký 
okruh, angličáky apod.), takže ze závodu 
není nikdo diskvalifi kován a mohou spo-
lečně závodit bok po boku zkušení běžci 
i začátečníci.
Do závodu je možné se přihlašovat prů-
běžně online až do posledního týdne 
před závodem na stránkách série:
www.gladiatorrace.cz. 

Pro obyvatele Nové Paky nabízejí pořa-
datelé speciální 20% slevu do hlavního 
závodu (tzv. Original). Pro uplatnění sle-
vy použijte po registraci do závodu sle-
vový kód (GRNOVAPAKA20).

GLADIATOR RACE OPĚT ZAVÍTÁ DO NOVÉ PAKY

SLEVY až -40%
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Aktuální nabídku volných pracovních míst najdete na
www.sqs-fiber.cz v sekci Kariéra.

V případě zájmu o zaměstnání v SQS můžete svůj profesní životopis vložit přes webový kontaktní formulář, zaslat na personal@sqs-fiber.cz,
případně přĳít osobně vyplnit dotazník uchazeče o zaměstnání. Vaše dotazy rádi odpovíme na tel. 493 765 381.

VÝROBNÍ TECHNIK – ŘEZAČKY - hledáme spolehlivého kolegu do 2směnného
provozu, který disponuje manuálními dovednostmi a technickým myšlením,
k obsluze řezacích automatů (vše naučíme, zaškolíme, není třeba odborných
znalos� – vhodné i pro absolventy SOU).
VÝROBNÍTECHNIK – NAPAŘOVÁNÍ -hledámespolehlivéhokolegudo1směnného
provozu, který disponuje manuálními dovednostmi a technickým myšlením,
k obsluzepřiděleného stroje pro vytváření tenkýchop�ckých vrstev (všenaučíme,
zaškolíme, není třeba odborných znalos� – vhodné i pro absolventy SOU).
VÝROBNĚVÝVOJOVÝTECHNIK/TECHNIČKA -návrhaodlaďování technologických
postupů výroby funkčních vzorků a prototypů, jejich vytváření, provádění testů
a ověřovacích zkoušek, spolupráce při uvádění výrobků do výroby a další – opět
vše naučíme a zaškolíme.
OPERÁTOR/-KA VÝROBY – 1 směna - provádění manuálních výrobních operací
dlezadánímistrovévýroby,přesnámanuálnípráceskomponentymalýchrozměrů,
nejedná se o pásovou výrobu, práce převážně vsedě, práce pouze na ranní směnu
(6:00-14:30).
OPERÁTOR PŘESNÉHO CNC OBRÁBĚNÍ - obsluha CNC strojů: víceosý soustruh,
soustružnicko-frézovací centrum, prototypová a malosériová výroba přesných
kovových dílů, práce se základními ručními měřidly, výpomoc se základním
seřizováním strojů a jejich údržbou.

TECHNIK VÝROBY – OPTOELEKTRONIKA - obsluha poloautoma�ckých zařízení
provádějících třídění, ohýbání a balení výrobků, údržba výrobních zařízení,
nastavování a obsluha měřících stanic, zajištění plnění výrobního plánu,
dodržování výrobních postupů s důrazem na kvalitu výrobku.
Brigáda ve výrobě - pomocné výrobní operace na oddělení vláknových svazků,
práce v 1 směnném provozu (směny 6:00-14:30), klidné a čisté prostředí, důraz
na pečlivost, zručnost a dobrý zrak, požadujeme věk min. 18 let.
TECHNICKÁ PODPORA PRODEJE - technická podpora vybraných zákazníků,
příprava nabídek speciálních produktů vláknové op�ky, úzká spolupráce
s výrobou, vývojem a zákazníky, práce v interním informačním systému Helios
Green.
OPERÁTOR VÝROBY – SPECIALISTA - provádění přesných a sofis�kovaných
výrobních operací dle zadaných pracovních postupů, práce v laboratorně čistém
a klidném prostředí, převážně vsedě, není fyzicky náročná.
UKLÍZEČ/UKLÍZEČKA - úklid kancelářských a výrobních prostor pomocí
mechanických přístrojů i ručně, pracovní smlouva na dobu 1 roku s možnos�
prodloužení, nástup od 8. 8. 2022, 1směnný provoz (6:00-14:30), možný
zkrácený úvazek (7:00-14:30).

Talenty pro firmy (T-Profi) je odborná soutěž organizovaná Hospodářskou komorou České republiky. Soutěží vícegenerační týmy,
které tvoří tři žáci základní školy, tři studen� střední školy a kapitán – odborník z praxe. Nejlepší týmy postupující od místních kol
přes krajská kola se nakonec utkají v národním finále.
Koncept odborné soutěže zahrnuje úkoly zaměřené na využi� jemné motoriky a krea�vity, typicky spočívající ve vytvoření
funkčního modelu zadaného zařízení na základě polytechnické stavebnice. K hlavním cílům akce patří zvyšování pres�že
odborného vzdělávání a zájmu o technické obory a profese, podpora spolupráce škol, firem a nadšenců pro techniku.
SQS TÝM BUDOUCNOSTI, který tvoří žáci ZŠ Komenského Nová Paka, studen� SŠSE Nová Paka a odborník ze společnos�
SQS Vláknová op�ka Miloš Dolejší, zvítězil v krajském kole v Hradci Králové a postoupil do 6. národního finále, které se koná
27. a 28. 6. 2022 v Praze.

Společnost SQS Vláknová op�ka si uvědomuje důležitost podpory rodin
zaměstnanců s malými dětmi. Aby jim usnadnila výkon jejich
zaměstnání již druhým rokem provozuje podnikovou dětskou skupinu.
Jedná se o nadstandardně pojaté vzdělávací zařízení pro dě� ve věku od
2 do 6 let. Sídlí v kompletně zrekonstruovaném rodinném domku
v Havlíčkově ulici v Nové Pace nedaleko sídla společnos� SQS Vláknová
op�ka. Dě� mají k dispozici velmi kvalitně vybavené zázemí s hernami,
klidovou místnos� na spaní, kuchyňkou, jídelnou a učebnou.
K venkovním ak�vitám slouží vlastní uzavřená zahrada s pískoviš�,
záhonky a herními prvky. Přestože se jedná o firemní dětskou skupinu,
případná volná kapacita může být nabídnuta i ostatním zájemcům.

Celoroční provoz zajišťuje kvalifikovaný personál podle propracovaného
výchovného a vzdělávacího plánu s důrazem na individuální přístup,
využi� moderních didak�ckých pomůcek, a především příjemnou
rodinnou atmosféru.

K nejzajímavějším akcím června, které si dě� moc užily, patřila oslava
mezinárodního dne dě�, výlet vlakem do Lázní Bělohrad nebo „Saurus
vaří a peče“, kdy si dě� uvařily polévku a upekly dort podle receptu – ale
před �m se nejprve naučily rozpoznávat různé druhy zeleniny a ovoce,
napsali si seznam, co je potřeba nakoupit, vyrazily do obchodu, kde
pomáhaly najít potřebné ingredience a zapla�t u pokladny. Zpátky ve
školce z nakoupených surovin vařily.

6. Národní finále T-PROFI 2022

SQS Vzdělávací centrum DS-Saurus

SQS hledá kolegy na následující pracovní pozice
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